
S kmečkimi ženami na izletu
Takšnih izletov si še želimo, pravijo zadružnice iz Šempetra, ki so pre
živele z nami dan v Logarski dolini. Reportažo lahko preberete na
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Savinjski občan 
— Savinjčan

Minilo je dvanajst let, odkar izhaja naš časopis Savinjski občan. 
Če bi bil otrok, bi šel v šesti razred. Starši in učitelji vemo, da je šesti 
razred najbolj kritičen. Takrat začne minevati srečna, brezskrbna in ne
zavedna mladost. Zamenja jo zavest o sebi, o odgovornosti, o težavah, 
ki se spričo nevajenosti na samostojnost in odgovornost zdijo še več
je. Otrok začne zapuščati krilo svojih staršev in ubira svojo pot v življe
nje. Podobna usoda je doletela tudi naš časopis. Dosedanjo brezskrb
nost in enodimenzionalnost v okrilju SZDL zamenjuje s skrbništvom 
demokratične skupščine. Svet nima več samo ene, ampak več resnic. 
To dejstvo bo pomembno vplivalo na vsebino »Savinjčana“ . Na svojih 
straneh bo moral dati prostor vsem, ki bodo želeli povedati svoje mne
nje, ne glede na to, ali bo to nekaterim všeč ali ne. Sprijazniti se bomo 
morali z dejstvom, da bodo v obdobju, ko je naša demokracija v puber
teti, misli pogosto oblikovane okorno in ihtavo. Pa nič zato. Starši, ki 
ljubimo svoje otroke, jim vedno znova odpuščamo njihove napake. Ta
ko bomo tudi pravi pristaši demokracije vedno znova pripravljeni spre
gledati kakšne nerodnosti in se bomo ob njih kvečjemu dobrohotno 
zabavali.

V javnosti je bil ustvarjen vtis, kot da hoče demokratična oblast 
nadeti časopisju in RTV novo ideološko uzdo. šlo je za zlonamernost, 
nevednost, pa tudi podedovan strah in prirojen odpor do oblasti. Zlo
namernost se kaže pri tistih trdnih pristaših diktature, ki v vsem demo
kratičnem vidijo samo slabe strani in so pripravljeni storiti vse, da bi to 
odpravili in preprečili. Odraz tega je bila stavka na TV, ko so stavkali 
zato, ker je nekaj mladih demosovcev iz Prekmurja zahtevalo zamenja
vo nekaterih urednikov na TV. Šlo je za čisti verbalni delikt. Izgovorjena 
je bila samo misel, ni pa bilo storjeno še nobeno dejanje. Toda tisti, ki 
so bili vajeni doslej IjujJi obsojati za besede, so se takoj zganili, drugi 
pa so v svoji nevednosti nasedli. Nevednost se kaže v tem, da mora 
vsak izobražen človek vedeti, da ni in nikdar ne more biti cilj demokra
tične oblasti zatrtje opozicije. Pri nas je še poseben položaj, ker vlada 
koalicija demokratičnih strank, ki se med sabo v marsičem razlikujejo, 
skupna jim je predvsem želja po demokraciji. Glede na to, da smo mo
rali v preteklosti skoraj vsi občasno skloniti glave, novinarje pa je to 
doletelo pogostokrat, je njihov strah pred ponovitvijo česa podobnega 
razumljiv. Vsem nam je tudi prirojen odpor proti nasilju, proti oblasti. V 
tem navideznem sporu demokratične oblasti z novinarji, gre samo za
to, da ne bodo trdi pristaši diktature, ki so pogosto na najpomembnej
ših uredniških stolčkih, preprečili uvedbo demokracije v časopisih in 
na RTV ali v medijih, kot je moderno reči. Gre za to, da je Slovenija pre
majhna in tudi prerevna, da bi si lahko privoščili več RTV hiš ali več veli
kih časopisov. Zato moramo v obstoječih doseči takšne razmere, da 
bodo dostopni vsem. Gre samo za enakopravnost, in nič drugega.

Izdajateljski svet stoji pred vprašanjem, ali »Savinjčana« še izdajati 
ali ne? Glede na gospodarski položaj želimo prihraniti vsak dinar. Ve
mo pa, da je naš časopis opravil pomembno vlogo pri obveščanju ljudi, 
pokazal nam je marsikatero zanimivost, ljudje smo se preko njega spo
znavali. Marsikdo se je videl na straneh časopisa, ko bi mu sicer to ni
kdar ne uspelo. Mnogim je bil naš časopis edini, ki so ga dobivali. Ver
jetno bo časopis v novi obleki tudi pomembno prispeval k razvoju de
mokracije. Argument za je tudi dejstvo, da je v naprednih družbah ved
no več lokalnih časopisov. Predsednik

izdajateljskega sveta: 
prof. Milan Dobnik
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Stečajnih postopkov še ni bilo
Na gospodarske rezultate v prvem polletju so vplivali 

predvsem restriktivni ukrepi zvezne ekonomske politike, 
med njimi še zlasti zamrznjen tečaj, osebni dohodki in denar
na politika. Povečala se je nelikvidnost gospodarstva, zmanj
šal pa se je  obseg proizvodnje in kupne moči. Vedno več pa 
je  iskalcev zaposlitve. Kljub težkim razmeram pa gospodar
stvu v občini še ne grozijo stečajni postopki.

Število podjetij v družbeni last
nini se je zaradi reorganizacij 
zmanjšalo za 14, povečalo pa se 
je število zasebnih podjetij, tako 
da jih je trenutno 46. V družbenih 
podjetjih se je število zaposlenih

zmanjšalo za 6,5 odstotka, za
sebna podjetja pa zaposlujejo le 
37 delavcev.

Obseg proizvodnje se je v ob
čini v prvi polovici leta zmanjšal 
za 12 odstotkov, v mesecu juniju

pa kar za 22 odstotkov. Zaradi 
zmanjšanja kupne moči se pove
čujejo zaloge. Gospodarstvo se 
sicer usmerja v izvoz, ki pa zaradi 
tečaja dinarja ni spodbuden. Prav 
izvozniki so v tem času v največ
jih težavah. Tudi v žalski občini se 
je uvoz povečal, pokritost izvoza 
z uvozom pa zmanjšala. Izgube 
so v prvem polletju presegle 
ustvarjeno akumulacijo, sicer pa 
so bile v drugem tromesečju ni
žje kot v prvem. Z izgubo je po
slovalo 22 družbenih in 10 zaseb
nih podjetij, v njih pa je zaposle
nih 2330 delavcev Zaradi neli-

kvidnosti, ki nasploh najbolj pesti 
gospodarstvo, je bilo tudi nekaj 
blokad žiro računa nad pet dni.

Predstavniki občinskega izvrš
nega sveta obiskujejo posame
zna podjetja in se tako seznanja
jo z razmerami in sprejemajo 
ukrepe za reševanje težav. Na 
osnovi dosedanjih obiskov ugota
vljajo, da razmere niso kritične 
kot drugod, pa vendar dovolj tež
ke za zaskrbljenost. Tržnim raz
meram se manjša podjetja lažje 
prilagajajo, vsem pa manjka sve
žega kapitala za prestrukturira
nje.

Avtocesta v rokah politike
Čeprav je bila gradnja avtoceste vključena v republiški zakon že 

leta 1969, pa po dvajsetih letih še vedno ni znano, kdaj bodo cestarji

Ozimnica na kredit
Ponudba letošnja ozimnice je zelo ugodna, trgovci vam nudijo tudi kre
ditni nakup. Anketo si preberite na 5. strani.

resnično zasadili lopate. Republiška uprava za ceste je sicer pripravila 
srednjeročni plan za obdobje 1991 — 1995, v katerem je na prvem me
stu avtocesta Arja vas—Šentrupert in na četrtem Šentrupert—Vran
sko, vendar pa je končna odločitev še vedno v rokah republiškega iz
vršnega sveta in parlamenta. Izgradnja avtoceste pa bo odvisna pred
vsem od finančnih možnosti. Predvidena sredstva bodo namreč zadoš
čala le za slabo tretjino najnujnejših cestnih posegov. Za ta cestni križ 
pa tuji partnerji ne kažejo prav veliko zanimanja, precejšnja ovira pa so 
tudi nestabilne politične razmere v Jugoslaviji. Predsedniki skupščin in 
izvršnih svetov celjske regije so predstavnikom republiške uprave za 
ceste na nedavnem sestanku nasuli kopico pripomb in kritik. Ugotovili 
so namreč, da kljub trdnim obljubam strokovne službe republiške 
uprave za ceste načrtov za izgradnjo avtoceste še vedno ni. Za odsek 
Arja vas—Vransko sicer obstojajo idejni načrti, na osnovi katerih bi že 
lahko pričeli s postopki za pridobivanje zemljišč, najbrž pa so zastareli. 
Gotovo pa bodo tudi ti postopki trd oreh, saj bo tudi od njih odvisen 
začetek gradnje avtoceste. Koordinacijo aktivnosti sta na sestanku 
prevzela župana celjske in žalske občine, kar daje končno več upanja, 
da bomo prešli od dolgoletnih obljub in da bodo začeli graditi avtoce
sto že naslednje leto, seveda, če se ne bo zapletalo pri znanih če . . .  
To velja tudi za obljubo, da bo avtocesta zgrajena leta 1995. jk

V Vinski gori so praznovali
Pri izgradnji cest so bili zelo prizadevni režijski odbori in krajani, zato 
so jim na svečani seji podelili priznanja.
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Peli so jih mati moja
V Andražu je prepevalo 21 družin, z njimi tudi družina
Lojzeta Peterleta str. 9

V trgovini veje svež veter
Razgovor z direktorjem Name Dolfetom Naraksom
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Bili so člani uredniškega odbora, še v času, ko smo 
ta časopis imenovali SAVINJSKI OBČAN.

Bili so zanesenjaki, amaterji, pa vendar vpeti v ta naš 
časopis z željo, da bi le-ta bil razgiban, informativen, 
skratka, da bi zadovoljil vas, SAVINJČANE. Da bi sosed 
spoznal soseda, človek človeka in Savinjčane v sosed
nji ulici, vasi, kraju . . .

Dobri dve leti ste lahko na robu časopisa prebirali, 
kdo so ustvarjalci OBČANA.

Vsem soustvarjalcem za odgovorno in vestno delo v 
uredniškem odboru — HVALA!

Glavni urednik

20. oktobra na Čreto
Na Dobrovljah bo Občinski odbor Zveze združenj bor
cev NOV ob 49-letnici prve frontalne bitke štajerskega 
bataljona pri Katarini na Čreti pripravil v soboto, 20. ok
tobra 1990, ob 10. uri srečanje, na katerem bodo v kul
turnem programu sodelovali učenci osnovne šole iz 
Braslovč, Vranskega in Mozirja.

Vabljeni!
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Mnogi boste ob vsem, kar sem napisal, 
pomislili, pa kaj nas to za vraga briga, v 
dolini imamo že tako dovolj problemov sa
mi s seboj. Vendar nas briga celo precej 
bolj, kot si lahko mislite.

O čem torej? O politiki v Sloveniji v bo
doče in o takšni ali drugačni Jugoslaviji. Te 
dni smo že priča razpadu povojne Jugo
slavije. Opcije nove federalne ali konfede
ralne države Jugoslavije (ali celo katero 
drugo ime) so v etru. Ponuja se tudi mož
nost nastanka več novih državic. Z novim 
dogovarjanjem se tudi začenja boj za čim 
večjo bero dosedanje skupne lastnine in 
čim manjši delež v zunanjih dolgovih. 
Spretnost pogajalcev nas bo rešila, nes
pretnost pokopala še globlje, kot smo se
daj. Razmišljati o novi obliki skupne drža
ve je težko, ko pa vemo, da si nekateri že
lijo celo monarhijo. Razmišljajmo raje tr
žno: kaj za nas pomeni jugoslovansko tr
žišče, in ravnajmo spretno predvsem v tej 
smeri. Težje bomo seveda nastopili enot
no, ko pa smo sami precej neenotni pri 
razmišljanju o obliki svobodne in suverene 
Slovenije. Mnogi pri nas gledajo v bližajo
čo politično sliko Slovenije kot na dvoboj 
ZKS-SDP in DEMOSA. Da je to hudo 
zmotno, kaže predvsem dvoje. Antikomu
nizem je na Slovenskem naletel na lép 
sprejem, zatorej težko verjamem, da bodo 
ljudje povojno kalvarijo hitro pozabili in tej 
stranki, četudi sedaj močno očiščeni,

oprostili vse dobro in slabo. Drugič pa De
mos premalo razmišlja o pronicljivosti svo
je združbe. Odnosi med strankami v njem 
se krhajo. Po eni strani je to res zaradi 
prevelikega vpliva znova zbujenih krščan
skih demokratov, ki so predvsem po obči
nah globoko v vrhovih upravnih organov. 
To so ugotovili Zeleni Slovenije ter tudi de
mokrati po nekaterih drugih mestih (Mari
bor, Ljubljana, Celje). Po drugi strani pa 
gre za več opcij reševanja zlomljenega sl. 
gospodarstva. V takšnem logotipu se se
veda ustrašim za rentabilnost'bodoče slo
venskosti in razvoja, kajti hudo je, če dru
žina razpade, ko so otroci že na poti.

Najbrž ni več neumno prisluhniti govori
cam na republiki, da dr. Jože Pučnik in 
Viktor Žakelj razmišljata o skupnem nasto
pu na volitvah za 1991. Socialisti so neza
dovoljni z jalovo bero na letošnjih volitvah 
in upravičeno (tudi po upokojitvi Božička) 
več pričakujejo. Za demokrate lahko ugi
bamo, da jih ne zadovoljuje Demosu pripi
sana skrajna desnica, še manj pa koloriza- 
cija z ideologijo nesprevržene morale krš
čanskih demokratov. Krščanski demokrati, 
v povezavi s kmeti in mnogimi cerkvenimi 
dostojanstveniki ter mnogimi katoličani, 
bodo zadržali v naši deželi svojo relativno 
močno pozicijo, dokler se politika in cer
kev le ne bosta preveč zapletli in bo krivda 
padla, tako kot zmeraj, predvsem na eno 
institucijo. Na levici bodo prav gotovo tudi

Bodimo pošteni do zgodovine
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Na podlagi 159. člena statuta občine Žalec in 
80. člena poslovnika skupščine občine Žalec

STAVKI NA ROB
komunisti, kot čista in kadrovsko ostrejša 
skupina, toda po moji oceni le obrobna 
skupina v parlamentu. Liberalci bi naj za
držali sredinsko pozicijo. Torej nismo niti 
za slovensko vojsko niti za jugoslovansko, 
smo za demilitarizacijo. Nismo ne za revo
lucijo ne za kontrarevolucijo, smo za de
mokracijo polnih žepov in sitih trebuhov. 
Določeno zaupanje ljudi bomo sicer zadr
žali, vendar nam občasno samosvoje ve
denje republiškega vodstva in že kronična 
napaka politike, privatizem in narcizem ne
katerih «velikih« voditeljev, lahko prej ško
dujeta kot koristita.

Kot sem že ugotovil, nam vse te zdrahe 
(s spravo vred) bolj malo koristijo pri res
nem skupnem nastopu na vsejugoslovan
skih pogajanjih. Prav resnično optimist ne 
morem biti. Slišali smo princa prestolona
slednika, ki meni, da Jugoslavija mora 
ostati skupaj z močno Srbijo, pametno Hr
vaško in pridno Slovenijo. No, temu je res 
potrebno narediti konec. Poleg svoje prid
nosti moramo pokazati tudi svoj narodni 
ponos in samozavest. Toda konec koncev 
je vsakršno kalkuliranje nesmiselno: kdo 
se bo odcepil in kdo združil!?! Mi moramo 
poiskati svojo varianto ter jo potem argu
mentirano in predvsem vztrajno in z dosti 
politične zvijačnosti zagovarjati na žive in 
mrtve. Veselimo se torej sedanjih dni, pri
hodnji bodo še slabši.

Gregor Vovk

»Veliko grmenja, malo dežja,« 
bi lahko v prispodobi dejali za na
povedano splošno stavko v orga
nizaciji Svobodnih sindikatov. 
Preložitev stavke je sicer nekoli
ko umirila zburkane politične du
hove, odgovorni so končno sedli 
za skupno mizo, to bi morali 
storiti že prej, zaskrbljenost de
lavcev pa ostaja. Kar polovica 
slovenskih družin komaj preživi 
mesec, 20 odstotkov pa nima niti 
minimalnih dohodkov. Število ne
zaposlenih se stalno povečuje, 
novih delovnih mest pa ni. Marko
vičev up, zasebni podjetniki, teh 
je v občini že preko 700, pa zelo 
malo zaposlujejo. Razpaslo se je 
»črno« zaposlovanje. Zasebniki 
prijavljajo delavce na skupnost za 
zaposlovanje, za nadalinj» Hoir.

pa dobivajo neuraden dohodek. 
Delavci so največkrat v to prisilje
ni, če hočejo preživeti, najbolj pri
zadeti pa so v času bolniške in 
drugih odsotnosti. Koliko je teh 
delavcev in kako se jim godi, pa 
njihovi zastopniki, Svobodni ali 
Neodvisni, ne vedo. Pa bi najbrž 
morali.

Živeti bomo torej morali od de
la in dohodka, to je končno vsem 
jasno. Zaslužiti si ga bomo morali 
na tržišču. S stavko gotovo ne. 
kako in kje z delom, pa nam bodo 
morali povedati tisti, ki so za to 
odgovorni. Obljub o lepšem ži
vljenju in Evropi še nismo pozabi
li. Tudi potrpežljivost ima svoje 
meje.

jk

Delegatska pobuda

Srečanje Revirčanov in Savinjčanov na Mrzlici

SKLICUJEM
1. skupno zasedanje zbora združene-

3a dela, zbora krajevnih skupnosti in 
ružbei(opolitičnega zbora Skupščine 

občine Žalec. .
Zasedanje bo v ČETRTEK, dne 4. OK
TOBRA 1Ö90, OB 12. URI V PROSTORIH 
SKUPŠČINE OBČINE ŽALEC -  skup
ščinska dvorana, soba št. 4, pritličje.
Predlagam naslednji DNEVNI RED:

1. Poročilo komisij za verifikacijo po
trdil o izvolitvi delegatov zborov

Tradicionalno srečanje na Mr
zlici je kljub slabemu vremenu 
privabilo precej Savinjčanov in 
Revirčanov. Socialistična stranka 
tako nadaljuje tradicijo tabora 
ljudske fronte, izročilo Mrzlice pa 
je aktualno tudi sedaj, ko se de
lavci vedno bolj ubadajo z vsako
dnevnimi težavami.

»Danes smo se tu zbrali tisti, ki 
navadno ob nedeljah ubiramo 
takšne ali podobne gorske poti 
zato, da si opomoremo od stisk

in težav. Zbrani pa smo tudi tisti, 
ki s spoštovanjem gledamo na 
preteklost in nam ni vseeno, kak
šna bo naša prihodnost. Danes 
nas bolj skrbi prihodnost, ki je za 
zasavske rudarje in savinjske tek
stilce težka in negotova. Ne sme
mo dovoliti, da bodo morali naši 
ljudje zopet s trebuhom za kru
hom po svetu. Zato je naša dolž
nost, da svoje sile in znanje 
usmerimo v moderno Evropo. 
Čeprav se nam ne obeta nič do

brega, ne smemo zgubiti upanja 
in volje, pri čemer pa nam bo po
trebna enotnost slovenskega na
roda,« je zbranim med drugim de
jal predsednik socialistične stran
ke Viktor Žakelj.

jk

_. Potrditev zapisnika 3. skupne seje 
zborov občinske skupščine z dne 
28. junija 1990

3. Informacija o poteku zasedanja 
zborov Skupščine Republike Slo
venije 27. septembra 1990

4. Delegatska vprašanja in pobude
5. Predlog programa dela zborov 

Skupščine občine Žalec za ob
dobje oktober—december 1990

6. Sanacijski program za varstvo zra
ka v občini Žalec

7. Informacija o predhodnih podatkih
poslovanja gospodarstva v občini 
Žalec v oTodobju januar^junij 
1990 - '

8. Poročilo, m  realizaciji., proračuna 
občine Žalec po. stanju 30/6-1990

9. Predlog odloka o spremembah in 
dopolnitvah odloka o davkih obča
nov

10. Predlog odloka o spremembah in 
dopolnitvah odloka o komunalnih 
taksah

11. Volitve, imenovanja ter razrešitve
12. Odgovori na delegatska vprašanja
13. Razno

PREDSEDNIK SO ŽALEC 
Milan Dobnik, I. r. 

Po končanem skupnem zaseda
nju zborov občinske skupščine 
bo potekala 3. seja zbora združe
nega dela s predlaganim  
DNEVNIM REDOM:
1. Ugotovitev zbora o prenehanju 

mandata delegata 15. volilne eno
te

2. Razno
PREDSEDNIK ZZD 

Janez Šketa, I. r.

Centralistična država postaja 
utrujena in nedojemljiva za vse 
pikantne podrobnosti svojih po
sameznih delov. Pred leti so v 
Sloveniji takratne oblasti ponujale 
regijam t. i. idejo policentričnega 
razvoja Slovenije.

Ker tako rekoč korakamo novi 
ustavi naproti, se nam zdi nujno 
potrebno zavzeti določeno smer 
delovanja v smislu kontinuiranega 
političnega pritiska ter delovanja 
v republiških organih in skupšči
ni, ki bi vpeljala naslednjo dele
gatsko pobudo OK ZSMS — LS 
Žalec kot sprejemljivo in material
no pravno uresničljivo. Gre za po
men mnogocentrične in lokalno 
samostojne Slovenije. Policentri- 
zem in regionalizem kot smotrna 
in v postindustrijski Evropi vse 
bolj uveljavljajoča se modela po
menita upoštevanje regije (npr. 
Štajerske, Savinjske .. .) kot raz
meroma zaokrožene geografsko- 
družbene enote. Takšna lokalna 
utečenost pa pomeni tudi razbre
menitev za utrujeno in velikokrat 
slepo ali gluho državo (republi
ko). Hkrati bi nam takšna organi
ziranost omogočila medregional- 
na povezovanja brez sodelovanja 
centra. Ali bomo opustili doseda
nji komunalni sistem, se nam v 
tem trenutku ne zdi najpomemb
neje. Lokalna samouprava se lah
ko vrši tudi v lokalnih enotah, ki 
so v velikosti nekdanjih župnij. 
Pomembneje se nam zdi prizade
vati si, da se centralistična hote
nja republike dogovorno omejijo 
v sami ustavi, kajti moderni svet 
pozna izrazito regijski razvoj, ki 
kot tak, vključen v celoto vseh 
odnosov neke države, lahko da 
rezultate na zavidljivi ravni. Regije 
morajo delovati kot enote usmer
janja razvoja. Posebno skrb je 
potrebno posvetiti razvoju pro

metne infrastrukture, kar je ključ 
za doseganje koherentnega poli
centričnega razvoja Slovenije. Za 
takšne namene se lahko formira v 
republiki tudi poseben sklad. Se
veda pa morajo organi lokalne sa
mouprave in t. i. regijske oblasti 
izgubiti večino funkcij, ki zadeva
jo poseganje v gospodarstvo.

Regije morajo imeti lastne vire 
prihodkov, vendar morajo biti pri 
obdavčenju prebivalstva omejene 
z osrednjo zakonodajo. Zato pa 
mora biti republika pri razvoju do
ločene gospodarske dejavnosti 
soudeležena pri investiranju (z 
davčnimi in drugimi olajšavami). 
Občina naj bi pri tem imela pred
vsem vlogo lokalne samouprave. 
Regija bi torej postala vmesni 
člen med republiko in občino. 
Vsekakor se nam na občinski ra
vni ne gre pretirano zaganjati ob 
bok ene ali druge višje ravni. Za
konska, torej normna plasiranost 
nam natanko doloèa meje delova
nja, zato pa nam mora ostati pro
sta izbira kako hitro delovati in če 
je le možno — z lastnimi sredstvi 
Slednje pomeni, da naj se izogi
bamo takšnemu razvoju Sloveni
je, kjer bo republika namenila 
sredstva za ta razvoj. Več sred
stev, ki bi jih ostalo na našem ob
močju (torej, da jih ne odvedemo 
na republiko), nam daje tudi mno
go večje polje ustvarjanja. Za pri
mer, kako močno nas lahko pri
zadene centričen razvoj Sloveni
je, vzemimo dosedanjo cestno 
politiko.

V konstituiranju nove ustave 
gre torej združiti napore vseh po
litičnih sil in upravnega organa v 
občini, da bi za Savinjsko dolino, 
občino in regijo, v kateri živimo, 
dosegli čim več.

ZSMS — Liberalna stranka

Kdaj zagrebški program?
Ko so pred meseci Laščani namestili nov oddajnik zagrebškega 

programa RTV, smo Savinjčani zgubili »sliko«. Veliko pisem in klicev 
smo prejeli z vprašanjem, zakaj ni več zagrebškega programa. Na se
stanku predstavnikov RTV Slovenija in izvršnega sveta smo zvedeli, da 
si bomo morali pretvornik oziroma ustrezne antene urediti sami. Za to 
bo treba zbrati okrog 300.000 dinarjev. Če bomo torej hoteli gledati za
grebški program, bomo morali zbrati potrebna sredstva, akcija pa bo 
stekla v naslednjih dneh. Nekaj sredstev bo zagotovil izvršni svet, kra
jevne skupnosti, del pa bomo morali primakniti tudi krajani. jk

Pravobranilec ob četrtkih
Ker je dosedanji družbeni pravobranilec, Slavko Košenina, sprejel 

novo dolžnost, je to nalogo prevzel celjski pravobranilec. Stranke se 
lahko nanj obrnejo vsak četrtek od 8. do 13. ure, pisne pritožbe pa 
sprejema tajništvo v Žalcu vsak dan. -jk

Časopis »SAVINJČAN« izdaja ČZP »SAVINJSKI OBČAN« p. 
o., Žalec, Heroja Staneta 1.
Ustanovitelj in izdajatelj: Skupščina občijie Žalec 
Izdajateljski svet: Milan Dobnik (predsednik), Danica Je- 
zovšek-Korent, Milan Zupanc, Anton Ajdič, Marjan Brus, 
Franc Žolnir, Franci Ježovnik, Božo Andoljšek, Andrej 
Šporin, Marjan Natek in Janez Meglič.
Uredniški odbor: Franci Žagar (glavni urednik), Janez 
Kroflič (odgovorni urednik), Irena Jelen-Baša, Janez Cuk- 
jati, Darko Naraglav, Marjana Natek, Jasna Rode, Adi Vid
majer, Darko Rudi.
Vodja dopisništva: Vladka Cerovšek 
Lektorica: Mojca Nahtigal 
Naklada: 11.000 izvodov 
Tisk: Mariborski tisk, Maribor 
Tehnično urejanje: ČZP »Savinjski občan«
Po sklepu RK za informiranje št. 421-1/72 je časopis oproš
čen TPD.

Izhodišča za spremembo ustave, 
zakona o gozdovih in zakona o lovu
1. Opredelitev lastnine

— Oblike lastnine gozdov so: dr
žavni, zadružni gozdovi, gozdovi va
ških skupnosti, gozdovi različnih 
pravnih oseb in zasebni gozdovi.

— Živalski svet je last države.
2. Davčna politika

— Vsak lastnik gozda plača da
vek, ki se ga določi na podlagi kata
strskih razredov (olajšave za tiste 
lastnike, katerih gozdovi so prizade
ti zaradi škodljivih imisij in ujm),
3. Financiranje gozdarstva

— Viri financiranja gozdarske 
službe in določenih del so: davek na 
gozdne posesti, del ekološkega di
narja, del cestnega dinarja, prispe
vek nabiralcev zelišč in gob, del turi
stične takse (v krajih, katerim turi
zem omogoča gozdnata krajina) in 
proračun republike.«

4. Organiziranost gozdarstva
— Direkcija državnih gozdov re

publike Slovenije, javna gozdarska 
služba pri Kmetijsko-gozdarski 
zbornici Slovenije za vse ostale last
nike gozdov,

— Republiška gozdarska inšpek
cija mora biti neodvisna od občin,

— Gozdarska fakulteta in gozdar
ska srednja šola sta v pristojnosti 
Sekretariata za vzgojo in izobraže
vanje in Sekretariata za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano,

— Gozdarski inštitut je v pristoj
nosti Sekretariata za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano.

5. Direkcija državnih gozdov
Sedež direkcije je v Ljubljani,
— gozdne uprave, ki obsegajo dr- 

, žavne gozdove v eni ali več očinah,
so neposredno podrejene direkciji v 
Ljubljani,

— velikost gozdnih uprav znaša 
5000—15.000 ha in se jih oblikuje po 
racionalnem teritorialnem principu;

gozdne uprave zajemajo eno ali več 
gozdnogospodaskih enot.
6. Kmetijsko-gozdarska zborni
ca

— Pri Kmetijsko-gozdarski zbor
nici Slovenije se ustanovi javno goz
darsko službo, ki skrbi za gospodar
jenje z gozdovi vseh ostalih lastni
kov gozdov in z razdrobljeno drža
vno posestjo znotraj zasebnih goz
dov,

— gozdne uprave, ki obsegajo 
gozdove ostalih lastnikov gozdov v 
eni ali več občinah, so neposredno 
podrejene oddelku za gozdarstvo 
pri Kmetijsko-gozdarski zbornici v 
Ljubljani,

— velikost gozdnih uprav je odvi
sna od kvalitete gozdov in se obliku
je po racionalnem teritorialnem prin
cipu; gozdne uprave zajemajo eno 
ali več gozdnogospodarskih enot.
7. Dejavnosti direkcije državnih 
gozdov in uprave pri Kmetij
sko-gozdarski zbornici

— Opravljajo se naslednje dejav
nosti: odkazilo drevja za posek (mo
dificirano glede na kvaliteto rastišč 
in sestoja), načrtovanje gojenja in 
varstva gozdov, uravnavanje odno
sov gozd-divjad, načrtovanje od
strela divjadi, načrtovanje odpiranja 
gozdov z gozdnimi prometnicami in 
njihovega vzdrževanja, načrtovanje 
gospodarjenja za ostale splošno ko
ristne funkcije gozda, nadzor vseh 
posegov v gozdni prostor, nepo
sredno izrekanje mandatnih kazni,

— direkcija državnih gozdov 
opravlja tudi promet z lesom iz teh 
gozdov,

— javna gozdarska služba skrbi 
še za svetovanje lastnikom gozdov, 
nadzor nad gospodarjenjem z goz
dovi in prijavlja prekrške.
8. Urejanje gozdov in pretok in
formacij

— Urejanje gozdov vodi Biro za 
načrtovanje pri Sekretariatu za kme

tijstvo, gozdarstvo in prehrano v 
Ljubljani,

— na nivoju dosedanjih gozdno
gospodarskih območij se organizi- 
rajò izpostave, ki skrbe za obnovo in 
izdelavo gozdnogospodaskih načr
tov, za zbiranje in pretok informacij 
med gozdnimi upravami v območju.

9. Gojenje in varstvo gozdov
— V državnih gozdovih se z gozd

nogospodarskimi načrti predvidena 
gojitvena in varstvena dela financira 
iz dohodka od prodaje gozdnih pro
izvodov ali iz proračuna,

— v gozdovih ostalih lastnikov 
gozdov se z gozdnogospodarskimi 
načrti predpiše sistem gospodarje
nja, nujno potrebna gojitvena dela in 
predpiše rok, v katerem jih je treba 
izvršiti,

— vsak lastnik je kot dober go
spodar dolžan izvršiti predpisana 
dela, in to na lastne stroške,

— preventivno varstvo gozdov 
(protipožarno varstvo, lovne nastave 
za lubadarja) plača država,

— sanacija gozdov po elementar
nih nesrečah (požari, žled, anego- 
lom, vetrolom) je strošek države.

10. Gospodarjenje z živalskim  
svetom

— Gospodarjenje z živalskim sve
tom se načrtuje na gozdnih upravah 
in usklajuje na nivoju dosedanjih ob
močij pri izpostavi za urejanje goz
dov,

— gospodarjenje z živalskim sve
tom zajema: varstvo re.dkih in ogro
ženih živalskih vrst in ohranjanje nji
hovih habitantov, urejanje odnosov 
gozd-divjad, izboljševanje prehram
benih pogojev za rastlinojedo div
jad, načrtovanje odstrela in izvajanje 
kontrolne metode- (zasledovanje 
škod na gozdnem mladju in gibanje

telesnih tež in teže trofej pri rastli
nojedi divjadi),

— v državnih gozdovih so načelo
ma državna Ibvišča, lahko pa se jih 
da v zakup lovskim organizacijam,

— na ostalih gozdnih in kmetij
skih zemljiščih plačajo lovske orga
nizacije zakupnino, in sicer občini,

— lovske organizacije morajo iz
vrševati predpisani odstrel,

— v kolikor ga ne, morajo povrniti 
škodo, ki zaradi tega nastane, in 
stroške zaščite pred divjadjo.
11. Gozdne prometnice

— V državnih gozdovih se grad
nja gozdnih cest in njihovo vzdrže
vanje financira iz dohodka od proda
je gozdnih proizvodov ali iz proraču
na,

— v gozdovih ostalih lastnikov se 
gradnja in vzdrževanje cest financira 
iz sredstev, zbranih iz davka na 
gozdno posest, dela cestnega di
narja in proračuna.
12. Združevanje lastnikov goz
dov in promet z lesom

— Lastniki gozdov se lahko zdru
žujejo v zadruge in prostovoljno 
združujejo sredstva za izvajanje go
jitvenih del in gradnjo vlek, cest ter 
njihovo vzdrževanje,

— promet z lesom je prost, lastni
ki pa ga dajejo v promet sami ali 
preko različnih zadrug.

13. Povezava državne in javne 
gozdarske službe

— Sekretariat za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano skrbi za poveza
vo med direkcijo državnih gozdov, 
kmetijsko-gozdarsko zbornico, fa
kulteto, inštitutom in srednjo goz
darsko šolo.

Skupina
za pripravo gozdarskega 

zakona pri SKZ



Diskretni šarm sprenevedanja

Danes tvori ZSMS-LS 40 % sta
rejših od trideset let. Oblikujemo 
se v takšno družbeno politično, 
skupino, ki odklanja skrajnosti in 
se zavzema za korenito in razum
sko reševanje družbene proble
matike.

Čutimo se odgovorne za naše 
nadaljnje življenje, skrbi nas uso
da slovenske države, naroda in 
kulture, toda ne čutimo se po
oblaščene, da govorimo v imenu 
vseh Slovencev. Ne častimo ko
munizma in ne maramo antiko
munizma. Toda nobenemu noče
mo odrekati njegovega gledanja 
na življenje in dogajanje v širši in 
ožji družbi. Nikoli ne bomo dobili 
50 % volilnih glasov, toda mi smo 
zadovoljni z 20 %, ker politika ni 
sama zase, tvorili jo bomo sku
paj. Aktivna prisotnost v politiki 
daje tudi možnost doseganja ne
katerih svojih ciljev: ALI TAKO, 
DA JIH NEKDO DRUG RAZGLA
SI ZA SVOJ CILJ, ALI Z DELOM V 
KOALICIJI IN OPOZICIJI.

Član ZSMS-LS lahko postane 
vsak polnoleten (izjemoma od 15.

Minilo je leto dni od prve 
večje akcije za izgradnjo avto
ceste Maribor—Ljubljana. V 
takrat že skoraj nerazpoznav
nem socializmu smo cesto za
čeli graditi z grožnjami in kas
neje z obljubami najvišjih re
publiških funkcionarjev. V 
predvolilnem času bi težko na
šli koga, ki ni bil vsaj tako za
gret, da ne bi šel osebno poma
gat na traso. Celo sedanji pred
sednik Predsedstva Republike 
Slovenije Milan Kučan ni mo
gel iz svoje kože in je premete

si________________________

leta dalje) državljan, tako da iz
polni spodaj priloženo prijavnico. 
Po pošti boste prejeli nove statu
te, po letošnjem kongresu okto
bra v Zagorju, članarina znaša
140.00 din letno za dijake in štu
dente, nezaposlene in upokojen
ce ter 0,75 % dohodka za zapo
slene, ki ga plačate z mesečno 
položnico.

Vse informacije dobite na na
slov: ZSMS — LS Žalec, Ulica 
Ivanke Uranjek 6,63310 Žalec; 
tel.: 063 714 216 — od 8.00 do
10.00 ure vsak dan.

no smehljajoč se v stari sociali
stični maniri obljubljal vse mo
goče. Tudi sedanji demokrati
čni oblastniki, med katerimi so 
mnogi ostali nepotešenih apeti
tov, so še v časih svojega opozi
cijskega prvoborstva kategori
čno trepljali liberalce po rame
nih, kadar smo šli med ljudi 
iskat njihovo podporo in nji
hov glas, češ, tudi mi smo ZA.

Prejeli smo

Toda kot že tolikokrat, se je 
tudi tokrat izkazala stara resni
ca, da ni nikoli tako slabo, da 
ne bi moglo biti še slabše. Na 
republiškem nivoju pripravlja
jo nove srednjeročne in dolgo
ročne razvojne načrte, v katerih 
pa ima pomembnost avtoce
stne povezave med vzhodno in 
zahodno Slovenijo obroben 
pomen. Andrej Levičnik, direk
tor Republiške uprave za ceste, 
je spomladi trdno zagotovil, da 
bo do prvega jesenskega zase
danja skupščine t  pripravljen 
elaborat, ki bo jasno utrdil pri
oriteto izgradnje avtoceste na 
relaciji Štajerska—Kranjska. 
Na takšni osnovi bi potem 
Skupščina Republike Slovenije 
odločala o smotrnosti nečesa, o 
česar potrebnosti smo vsi pre
pričani. Zgodilo se ni nič, po

sledica tega pa je, da Štajerci 
danes nimamo več občutka, 
ampak smo prepričani, da nam 
Kranjci naši osle kažejo.

Ampak tega ne bomo več 
dolgo prenašali.

Prav vljudno dajemo vsem 
»ziherašem« in dobrim jadral
cem (kakršen je npr. tovariš Le
vičnik), nepoučenim in nesram
no nezainteresiranim (npr. go
spod Peterle) prijazen poziv, 
da z dejanji potrdijo svoja me
dena govoričenja, da bodo lju
dje končno dobili trdno zago
tovilo, kaj sploh nameravajo 
storiti.

Tovariš Levičnik, če se bo 
Štajerska odcepila od samo
stojne Slovenije, boste vi v njej 
nezaželena oseba, gospoda Pe
terleta, njegove ministre in dru
ge funkcionarje pa vabimo, da 
se udeležujejo otvoritev cerkva 
in pogovorov v razpadajočih 
štajerskih fabrikah, vozeč se v 
tičkih, spačkih in njim podob
nih potujočih krstah.

Za svet ZSMS — LS 
občin: Celje, Laško, 
Mozirje, Slovenske 
Konjice, Šmarje pri Jelšah, 
Šentjur, Velenje in Žalec, 
Robert Polnar.

______ODREŽI_________

IME IN PRIIMEK_________V
DATUM IN KRAJ ROJSTVA 

PREBIVALIŠČE_________

ZAPOSLEN/ŠOLA_______

KRAJ IN DATUM

PODPIS:___________________________________________

Pluralizem in 
družbena podjetja

Krvodajalstvo

V obdobju liberalizacije starega 
družbenega sistema smo v Sloveniji 
prvič začeli razmišljati o pluralizmu, 
sčasoma pa nanj tudi prisegati. Bivša 
monistična oblast se je pod pritiski 
opozicije v prvi fazi opredeljevala za 
nestrankarski pluralizem, sčasoma pa 
je navsezadnje pristala tudi na stran
karskega. Dokončna potrditev nove 
miselnosti se je izrazila v letošnjem le
tu z izvedbo demokratičnih, strankar
skih volitev. V političnem smislu je bil 
na ta način storjen velik in pomemben 
korak k približevanju normam razvite
ga zahodnega sveta. Po dolgih letih 
preprečevanja izražanja drugače mi
slečih smo se znašli v prehodnem ob
dobju, ko pluralizem v politiki z večjimi 
ali manjšimi težavami začenja funkcio
nirati. Težave pa nastajajo na področ
jih, kjer se strukture vodilnih ljudi niso 
zamenjale, tam pluralizem nima takš
nih možnosti za razvoj in napredek, 
kot jih ima v profesionalni politiki. Eno 
takih področij so prav gotovo družbe
na podjetja, kjer imamo danes zaradi 
nerazčiščenih perečih lastninskih 
vprašanj čudno mešanico starih oblik 
odnosov s samoupravljanjem na čelu 
ter postopnih poskusov spreminjanja 
načinov odločanja na poti k soupra
vljanju. Proces sprememb v podjetjih, 
ki naj bi dolgoročno vendarle izboljša
le katastrofalno stanje gospodarstva, 
posledično pa tudi negospodarstva, 
teče žal bistveno počasneje kot v poli
tiki, marsikje, tudi v podjetjih naše ob
čine, pa ima človek občutek, da se še 
pričel ni. Brez nenehnega iskanja no
vih idej in poti, brez konkurence zna
nja, predvsem pa rezultatov, bo pre

hod na tržne temelje gospodarjenja 
nemogoč.

Večina ljudi si želi boljšega življenja, 
to pa lahko omogočijo le boljši rezul
tati dela. Če se spremembe ne bodo 
začele prav v podjetjih, če pluralizem 
in konkurenca tam ne bosta zaživela, 
se lahko upanje na lepšo prihodnost 
pomika v neskončnost. Vodilne struk
ture v podjetjih bodo morale začeti ne 
le omogočati, temveč vzpodbujati plu
ralizem in konkurenco, sicer z boljšimi 
rezultati dela ne bo nič. Načinov za 
vzpodbujanje je nešteto, eden najpo
membnejših pa je prav gotovo po
vsem konkretno nagrajevanje po re
zultatih dela s kriteriji, postavljenimi na 
zdrave temelje. Drugo, nič manj po
membno, pa je odgovornost, ki je bila 
kot kolektivna doslej krinka za indivi
dualno neodgovornost, v tržnem go
spodarstvu pa bo morala dobiti zelo 
konkretno obliko.

Mnogo vprašanj bo laže rešljivih, ko 
se bo začela transformacija družbene 
v druge oblike lastnine, toda tudi dot
lej je možno že marsikaj spremeniti, 
popraviti ali izboljšati. Stara miselnost 
in čakanje na politično reševanje go
spodarskih problemov ne bosta obro
dili sadov.

Dolžnost nas vseh je, da že danes, 
tudi s pritiski, če je potrebno, storimo 
več za to, da bo pluralizem tudi v pod
jetjih napravil odločnejše in vidnejše 
korake. Napravimo to čimbolj odločno 
in vztrajno, vendar na civiliziran in kul
turni način.

Darko Rudi

GRIŽE — 3. oktober 
1990, od 7. do 
11. ure,
odvzem krvi v prostorih Doma 
Svobode Griže.

•  Na krvodajalski akciji v KO 
RK Polzela 31. avgusta je kri 
darovalo 308 krvodajalcev, od te
ga iz Tovarne nogavic 184 in iz 
Garanta 49, med njimi pa so naj
večkrat dali kri: Marjan Žagar 
67-krat, Miroslav Ulaga 50-krat, 
Franc Stakne 39-krat, Stane 
Breznik 36-krat, Marija Hri
bernik 35-krat, Marija Ribič in 
Marija Podbregar pa 33-krat.

•  Na akcijo KO RK Vransko 
pa se je 5. septembra odzvalo 
112 krvodajalcev, med katerimi 
so največkrat darovali kri: Jože 
Žnidaršič 81-krat, Milan Les
jak 54-krat, Franc Beričič 
41-krat, Stanko Karo 43-krat, 
Julka Jeram 39-krat, Marija 
Podbregar 34-krat in Franči
ška Ocvirk 34-krat.

TEDEN BOJA PROTI 
KAJENJU

Potekal je od 14. do 21. sep
tembra pod geslom Otroštvo in 
mladost brez tobaka. V akcijah 
boja proti kajenju je bilo pred
vsem poudarjeno, da kajenje po
spešuje delovno invalidnost in da 
skrajšuje življenjsko dobo kadil
cev. V Sloveniji je med tri tisoč 
bolniki s pljučnim rakom kar 80 % 
kadilcev. Pa tudi sicer se razviti 
svet vse bolj zaveda škodljivosti 
kajenja, ki škodi tudi osebnemu 
ugledu kadilca, saj ta razvada ve
lja za primitivno in moteče vede

nje. K podobi poslovnega uspeš
neža na Zahodu sodi v prvi vrsti 
tudi ukvarjanje s športom, vitka li
nija in nekajenje, zato v nekaterih 
razvitih državah že začenja upa
dati odstotek kadilcev. Pri nas pa 
temu ni tako, saj sodi Jugoslavija 
med države z najhitrejšim naraš
čanjem kadilcev. Naši predpisi si
cer varujejo nekadilce pred kadil
ci v javnem prometu, v kinodvora
nah, ne pa tudi na delovnih me
stih, ker še nihče ne spoštuje za
kona o varstvu pri delu, pred
vsem pa postaja kajenje množi
čna razvada mladih, pa tudi otroci 
so vse preveč izpostavljeni pasiv
nemu kajenju.

*  *  *

Občinska organizacija RK 
Žalec naproša občane, da 
jim odstopijo za oskrbo sta
rostnika naslednje predme
te, ki jih sami ne potrebujejo 
več, in sicer: star uporaben 
električni štedilnik, pomival
no korito, spodnje kuhinjske 
elemente, mizo in dva stola. 
Za odstopljene stvari se v 
imenu starostnika vnaprej 
zahvaljujejo.

* ♦ *
Hkrati naprošajo vse, ki 

imajo odvečno ozimnico (ja
bolka, krompir, fižol, zelje), 
da jo odstopijo za oskrbo so
cialno ogroženih družin, sta
rostnikov, upokojencev, in
validov, brezposelnih. Vsak 
kilogram ozimnice jim bo še 
kako prav prišel, zato pokli
čite na telefon 713-136 v do
poldanskem času, ali pa jih  
pisno obvestite na OO RK Ža
lec, Cankarjeva 1/a. Za daro
vano vnaprej hvala.

£
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VSE, KI BI ŽELELI OBNOVITI ALI IZPOPOLNITI SVOJE ZNANJE 

PLESNA ŠOLA BOLERO

DRUŽABNI PLESI:

— začetni tečaj
— nadaljevalni tečaj
'— izpopolnjevalni tečaj

ZAPLEŠIMO SKUPAJ!

v naslednje plesne tečaje 

JAZZ:

— zečetni tečaj
— nadaljevalni tečaj

FITNESS:

— vadba za dekleta 
in žene 
(izpopolnjena 
aerobika)

TEČAJI NEMŠKEGA IN ANGLEŠKEGA JEZIKA

Občinska zveza DPM Žalec
vabi k sodelovanju sodelavce — svetovalce, ki bi bili prir- 
pravljeni sodelovati pri pomoči otrokom in staršem v sti
ski. Informacije dobite na telefonu: 063/713-182 do 15. okto
bra 1980.

Anketa o stanarinah

Ekonom ska cena  
stanarin?

Ljubica Tratnik

Dorica Repovž

jenci. Vsi pa imamo nizke dohod
ke in nas vsaka podražitev krep
ko udari po žepu. Pa tudi to bo
mo še nekako zmogli, vendar kot 
predsednik HS želim, da se vzpo
stavijo tudi ustrezna razmer
ja . . .«

DORICA REPOVŽ: »Živimo v 
bloku s 57 kvadratnimi metri sta
novanjske površine. Objekt je 
star deset let in marsikakšno 
stvar je treba že popraviti. Sicer 
pa smo petčlanska družina s šo
loobveznimi otroki. Jaz sem za
poslena v Tovarni nogavic Polze
la, mož pa v Aeru Šempeter. Ob 
skromnih dohodkih je stanarina 
kar precejšnje breme za našo 
družinsko blagajno. Zadnji obrok 
sem plačala 750 dinarjev. Ne zdi 
pa se mi prav, da nismo upraviče
ni do subvencije. Vložili smo 
prošnjo, vendar imamo avto in 
zato nismo upravičeni do tega 
znižanja oz. pomoči. Ironija pa je 
v tem, da avta ne bi imeli, če ga 
mož ne bi pred leti prislužil z de
lom v tu jin i...«

LJUBICA TR A TN IK : »Stanu
jemo v dvosobnem stanovanju, ki 
meri 44 kvadratnih metrov. Smo 
tričlanska družina, ob nizkih pla
čah pa je seveda vsak strošek 
precejšnje breme. Kljub subven
ciji plačujem trenutno 250 dinar
jev stanarine, kar ni tako veliko, a 
kar precej za mene kot invalida II. 
kategorije s štiriurno delovno ob
veznostjo. Subvencije pa seveda 
ne bi imeli, če bi bila zdrava. Vse
kakor pa mislim, da je vsako povi
šanje stanarin za vse nas, še po
sebno pa za tiste z nizkimi oseb
nimi dohodki, precejšnje breme, 
ki bo tanjšal kos kruha .,.«

OLGA HRIBAR: »Povišanje
stanarin ali pa cen nasploh prav 
gotovo ni za nikogar prijetno. 
Sem mati samohranilka s tremi 
šoloobveznimi otroki, in če ne bi 
imela subvencije, bi bilo skoraj 
nemogoče vse. to prenesti. Za 
stanovanje z 58 kvadratnimi metri 
sem doslej plačevala 160 dinar
jev, kako bo v bodoče, pa še ne 
vem. Zaposlena sem v Savinj
skem magazinu in ob padanju 
kupne moči smo tudi mi zelo pri 
tleh s plačami in je vse še toliko 
težje. Ob vsem tem se zavedam, 
da je stanovanje vedno težje do
biti in sem lahko kar vesela, da ga 
sploh imam takšnega . . .  Kako 
bo v prihodnje, pa je težko reči, 
upam, da bo vsaj znosno.« n N

Olga Hribar

Branko Turnšek

Že nekaj let nam je jasno, 
da stanarine ne pokrivajo 
ekonomske cene stanovanj. 
Zadostujejo le za minimalna 
vzdrževanja obstoječega 
stanovanjskega fonda, nika
kor pa z njihovim izkupičkom 
ni možno graditi novih stano
vanj. Po drugi strani pa ve
mo, da vsaka podražitev 
krepko posega v družinski 
proračun in znižuje življenj
ski standard.

Prehod na ekonomske stanari
ne se je začel že pred leti, vendar 
pa je nevzdržna rast cen, ki je do
segla svoj višek v lanski hiperinf
laciji, popolnoma izničila ta priza
devanja. Sedaj nova oblast po
skuša postaviti stvari na druga
čne temelje, ki bodo bolj odločno 
posegli na to področje. Vsekakor 
pa se nam obeta manj družbenih 
stanovanj in pot do stanovanja 
bo še težja in daljša kot v prete
klosti. Znano je že, da v prihodnje 
stanovanjska pravica ne bo več 
ustavna pravica, pač pa jo bodo 
nadomestila pogodbena razmer
ja. Sicer pa je ob vsem tem še 
kup nejasnosti. Ob ekonomskih 
stanarinah, s katerimi bi lastniki 
stanovanj (podjetja ali drugi) do
bili dovolj sredstev za obvezno 
vzdrževanje in za amortizacijo 
vloženega kapitala, pa je treba 
vedeti, da brez subvencij in dru
gih oblik pomoči tudi v bodoče 
ne bo mogoče, saj bi tako ogrozi
li marsikatero družino, ki že sedaj 
težko plačuje svoje obveznosti. 
Vsekakor pa je ekonomska cena 
stanovanj nujno zlo, ki ga ne bo 
mogoče obiti. In kaj pravijo o sta
narinah štirje naključno izbrani 
občani, ki smo jih ustavili na cesti 
in se z njimi spustili v pogovor?

BRANKO TURNŠEK: »Vsako 
povišanje stanarine je za nas sta
novalce precejšen udarec. Zave
damo se, da je kvadratni meter 
stanovanja zelo drag in da s tem 
denarjem ni mogoče narediti no
vih stanovanj, vendar pa nas jezi 
in boli, da smo že dalj časa pre
puščeni sami sebi in od stanarin 
nimamo praktično popolnoma 
nič. Vsaj za najnujneše vzdrževa
nje pa bi vendarle moralo biti ne
kaj denarja. Stanovanjska skup
nost se ne zmeni za nas in naše 
želje so le glas vpijočega v puš
čavi. Iz tega razloga pa smo proti 
vsakršnemu povišanju. Ne nazad
nje pa stanujem v bloku, kjer živi
mo delavci v kmetijstvu in upoko

ZA OTROKE:

— od 5 do 8 let
— od 9 do 14 let
— video (angleščina)

ZA ODRASLE:

— začetni
— nadaljevalni
— video

SPLOŠNI TEČAJI

SPECIALIZIRANI:

— poslovni jezik
— za gostinske 

delavce
— za šoferje
— za upokojence
— za telefoniste 

in tajnice

KUHARSKI STROJEPISNI ŠIVANJE TEČAJ ZA
IN KROJENJE TURISTIČNE

SPREMLJEVALCE

Vse dodatne informacije in vpis vsak delavnik med 12. in 14. uro in 
ob petkih do 16. ure v tajništvu Delavske univerze Žalec, lahko tudi 
po telefonu: 711-417 ali 711-343.

združen je  šoferjev  
in  avtom ehanikov  

Ž A L E C

SEJEM RABLJENIH AVTOMOBILOV
Vsako nedeljo od 7. do 13. ure sejem rabljenih vozil 
na avtopoligonu Ločica pri Polzeli.
PRODAJA VOZIL JE BREZ PRISTOJBINE!
AVTO ŠOLA-ZŠAM ŽALEC
V začetku vsakega meseca
tečaj cestno-prometnih predpisov za A in B katego
rijo.

Za vse tečajnike tudi tečaj prve pomoči in organizi-. 
ran zdravniški pregled.

Po končanem tečaju nudimo praktični pouk z vozili RENA
ULT 5 in GOLF.

Najožji sorodniki članov ZŠAM Žalec (zakonec, otroci) ima
jo pri praktični vožnji 5% popust.

Vsak kandidat ima prvo uro praktične vožnje brez
plačno!

Tečaji in praktična vožnja po ugodnih — konkuren
čnih cenah!



Od gradbinca, 
trgovca do podjetnika

Podjetnik Jani Ulaga bo v 
začetku oktobra odprl v Žal
cu, natančneje v prostorih 
Savinjske čete 7. poslovalni
co, kjer bo potrošnikom po
nujal zlato, ekskluzivne iz
delke ter razno drugo blago. 
Kdo je pravzaprav Jani Ula
ga, kako razmišlja o podje
tništvu in razmerah v Slove
niji ter konkretno v žalski ob
čini?

Ulaga: -Dejavnost v podjetju 
je razdeljena na več segmentov. 
Prvi je trgovina na debelo, ta seg
ment se je razvil iz prejšnje de
javnosti maloprodaja. Druga de
javnost so transporti, tu gre za la
stne transporte v okviru lastnega 
voznega parka ter organizacijo 
transportov. Tretji segment je tu
rizem, naša agencija deluje pet 
mesecev. Doslej je delovala v 
sklopu obstoječih pisarn, v začet
ku oktobra bo odprta posebna 
poslovalnica, kjer se bo prodajalo 
tudi zlato obrtnice iz Mozirja, na
grajenke na zlatarskem bienalu. 
Poleg tega bo v teh prostorih, v 
Savinjske čete 7, še maloprodaja 
ekskluzivnih izdelkov ter malo
prodaja posebnih izdelkov, ki se 
prodajajo kot grosistično ali kot 
maloprodajno blago. Četrti seg
ment je vodenje poslovnih knjig, 
s prvim januarjem prihodnje leto 
bomo vse naše dejavnosti tudi 
prenesli na računalnik.«

Koliko zaposlenih ima va
še podjetje?

Ulaga: »Vsega skupaj nas je 
sedem, skupaj z maloprodajo, če 
je treba, zaposlimo še koga ho
norarno.«

S čim ste se ukvarjali, pre
den ste postali podjetnik?

Ulaga: »Nekaj let sem bil obr
tnik trgovec, še prej gradbinec, 
ves čas me je zanimal študij eko
nomije, ob delu sem študiral in 
skušal znanje prenesti v prakso.«

Kako ocenjujete trenutne 
razmere na področju obrti in

Jani Ulaga

podjetništva, kako je v prak
si?

Ulaga: »Mislim, da tudi v obr
tništvu in podjetništvu prihaja do 
krize, razmere so odsev stanja 
nasploh v družbi. Mislim, da bi bi
lo potrebno nekaj ukrepov, ki bi 
poživili tako obrtništvo kot podje
tništvo. Pri obrti gre za nemogo
če konkuriranje. Obrtnik je lahko 
vsak, ne glede na izobrazbo, pri
mernost prostorov, skratka, vlada 
prava anarhija. Isto velja tudi za 
podjetništvo. Vemo, kako podje
tja nastajajo, kakšne so možnosti 
in mislim, da so tu pričakovanja 
včasih prevelika.«

Kako konkretno ocenjuje
te pogoje za delo v žalski ob
čini, ki ima ambicije pri raz
voju obrtništva in podjetni
štva?

Ulaga: Dobro leto sem podje
tnik in med prvimi ste me na po
govor povabili novinarji. Dobri 
dve leti nosim v torbi načrte raz
širitve, ki pa jih očitno v občini ne 
bom mogel uresničiti. Ponujajo 
pa mi lokacijo v Celju in na Hrva
škem. V mislih imam razširitev 
dejavnosti, za to so potrebni 
ustrezni prostori. Načrtovalci raz

voja v občini že dve leti mahajo z 
' načrtirazširitve obrtne cone, ven
dar rezultatov ni. V svetu se po 
dveh letih že menja tehnologija, 
pri nas pa po dveh letih še vedno 
iščemo lokacijo, cona pa visi v 
zraku.

Je torej obrtna cona za 
obrtnike oziroma podjetnike 
pomembna za nadaljnji raz
voj? Poleg tega — v občini so 
poskušali, odziv krajanov pa 
je  prej negativen kot poziti
ven?

Ulaga: »Trdim, da je nekatere 
dejavnosti mogoče opravljati tudi 
na vodnih virih, torej na takšnem 
območju, kot je žalska občina. 
Nekatere dejavnosti so jasno iz
ključene, za druge pa mislim, da 
bi lahko dobili zeleno luč tudi pri 
ljudeh.«

Kakšni so načrti v prihod
nje?

Ulaga: »Težko je govoriti o na
črtih. Ne da bi jih skrival, toda 
vsako stvar je treba pretehtati. 
Tudi če si prvi na nekem področ
ju, to še ne pomeni nobene pred
nosti. Hitro se pojavi konkurenca 
in prilagajati se je pač treba tre
nutnim razmeram.«

Ste za razvoj dejavnosti 
dobili kakšne posebne kredi
te?

Ulaga: »V glavnem delam z 
lastnimi sredstvi. Dogovarjam se 
sicer za neke kredite, vendar so 
to splošni krediti, torej neugodni, 
še nikoli doslej pa nisem dobil 
kreditov pod kakšnimi ugodnimi 
pogoji.«

Koliko pa vi prispevate v 
skupen družbeni žep?

Ulaga: »Zaposlenih je sedem 
ljudi v podjetju, to pomeni sedem 
dajatev, sedem delovnih mest in 
mislim, da je že to veliko. Obvez
nosti poravnavam, če bi hoteli 
razvijati dejavnost, se širiti, 
ustvarjati nova delovna mesta, bi 
morala občina podpirati tistega, 
ki hoče delati, se širiti in razvijati.

Vsaka širitev bi po moje morala 
biti podkrepljena s kreditom, ker 
to pomeni odpiranje novih delov
nih mest.«

Na splošno velja, da je v 
zasebnem sektorju treba več 
delati, zato je tudi plačilo 
boljše. Kako vi nagrajujete 
svoje delavce?

Ulaga: »Sam ne preverjam 
številk, vendar bi na splošno de
jal, da so osebni dohodki za 30 
do 35 odstotkov boljši kot v zdru
ženem delu.«

Če se ustaviva pri trgovini 
— v Žalcu rastejo trgovine 
kot gobe po dežju. Boste zdr
žali konkurenco?

Ulaga: »To je silno težko na
povedovati. Zaenkrat je tako, da 
se za vsak nakup, ki je večji kot 
500 dinarjev, splača v sosednji 
Pliberk. Dokler bo tako, dokler 
cen ne spravimo na evropski ni
vo, se bo splačalo odhajati v tuji
no. In tako dolgo ne bomo mogli 
biti konkurenčni v primerjavi s 
tujci.«

Za družbeni sektor velja, 
da so cene visoke tudi na ra
čun marže. Kako jo vi obliku
jete?

Ulaga: »Kar zgrozi me, ko sli
šim, trditve, da delamo s previso
kimi maržami. Znaša okrog 10 
odstotkov in ne vem, kje naj jo še 
znižamo. Pri sedanji moči, kupni 
moči prebivalstva, ni možna več 
nobena akumulacija.«

Razen kot podjetnika vas 
ljudje poznajo tudi kot po
slanca liberalne stranke v 
občinskem parlamentu. Ka
ko vi ocenjujete prve dni ob
činske vlade?

Ulaga: »Težko je v kratkem 
času presekati stvari in iluzorno 
bi bilo pričakovati' velike spre
membe. Mislim pa, da bodo po
slanci videli, da se nekaj vendarle 
da narediti ob predstavitvi želja, 
res pa je, da so želje različne in 
da jih bo treba usklajevati.« -ena

V trgovini veje 
svež veter
Razgovor z d irektorjem  Dolfetom
Naraksom

Savinjčani prav dobro poznajo 
sedaj že bivšo Namo Žalec, ki so 
jo prekrstili v blagovnico, ter na
mensko podoben objekt v Levcu. 
In ker v zadnjem času v naši 
družbi veje nov veter, se vse 
spreminja. Tudi na področju trgo
vine, in spremembe niso zaobšle 
niti Blagovnice Žalec niti Prodaj
nega centra v Levcu. Pa kljub 
vsemu na začetku poglejmo ne
kaj statističnih podatkov. Blagov
nica Žalec in Prodajni center v 
Levcu imata istega direktorja, 
Dolfeta Naraksa. V teh dveh pod
jetjih, na približno 8000 kvadra
tnih metrih prodajnih površin, je 
zaposleno 180 posameznikov. 
Všteti so tako trgovci, gostinci 
kakor tudi režijsko osebje. Bla
govnica Žalec je izključno malo
prodajna enota z gostinskim de
lom, medtem ko v Prodajnem 
centru Levec poleg teh dveh 
funkcij opravljajo še grosistično 
dejavnost za oskrbo manjših tr
govin ter objektov družbene pre
hrane in kooperacijo za sodelova
nje z obrtniki proizvodne sfere. 
Kaj vse se dogaja v teh dveh 
družbenih podjetjih, kakšni so re
zultati dela in kakšni načrti za v 
prihodnje, smo se pogovarjali z 
direktorjem Dolfetom Naraksom.

Kakšen je bil razvoj teh 
dveh podjetij v zadnjih letih 
delovanja?

»Blagovnica Žalec je bila zgra
jena leta 1976, Prodajni center pa 
nekaj let za tem. Slednji je lani 
postal samostojno družbeno 
podjetje po izločitvi iz sistema 
Name Ljubljana. Tudi blagovnica 
v Žalcu ima isti status. Ukvarjamo 
se predvsem z maloprodajo, saj 
70 % prihodka pridobimo s to de
javnostjo. 20 % obsega grosisti
čna dejavnost, ostalo pa zapolni 
kooperacija. Za reorganizacijo 
teh dveh podjetij smo se odločili 
predvsem zaradi tržne logike. Mi 
smo morali plačevati v Ljubljano 
dokaj visoke režijske prispevke, 
ko pa smo le to organizirali sami 
in jo skrčili na minimum, smo mo
rali dodatno zaposliti samo pet 
ljudi. V prejšnjih časih pa smo

morali v Ljubljani plačevati vsaj 20 
oseb.«

Če nama je dovoljeno malo 
zaiti iz načrtane poti pogovo
ra, bi vam zastavil vprašanje, 
kakšno je vaše osebno gle
danje na zasebništvo, pred
vsem na področju trgovine?

»Zasebna trgovina vsekakor 
vnaša novo kvaliteto na to po
dročje, novo ponudbo. Priznati 
moram, da je zasebna trgovina 
vnesla določen nemir tudi v druž
beno trgovino, saj imajo pri svo
jem delu nekaj znatnih prednosti. 
Mislim pa, da je tak razvoj smotrn 
in da je upravičena zahteva, da se 
del te dejavnosti prenese v za
sebni sektor. Na to smo v našem 
podjetju reagirali že zelo zgodaj, 
saj smo v Prodajnem centru Le
vec organizirali sodelovanje z za
sebniki, ki smo jim oddali za na
men trgovanja prostore v tej 
zgradbi.«

Pa ni to malo čudno, pova
biti konkurenco kar k sebi na 
dom?

»V tem trenutku smo oddali ca. 
1000 kvadratnih metrov površin 
zasebnikom. S tem smo zapolnili 
vrzeli v naši ponudbi blaga in ma
loprodajnih artiklov, ki jih je, če 
mimogrede omenim, ca. 25000 na 
razpolago kupcem. Drugi vidik 
sodelovanja pa je v vlaganju kapi
tala zasebnikov v obnovitev sa
mega objekta. Naš cilj je še na
prej posredovati celotno ponud
bo, ne glede na lastništvo in 
upravljanje. Sicer pa so taki in 
podobni primeri sodelovanja zna
ni tudi v tujini. Izkazalo se je, da 
je bila taka poslovna odločitev tu
di ekonomsko dobra.«

Ali takšne odločitve ne ru
šijo socialne varnosti zapo
slenih v teh dveh objektih?

»V zadnjem času smo zmanj
ševali število zaposlenih, pri če
mer je šlo v večini za naravni 
odliv. Tako za sedaj delovna me
sta še niso kritična. Je pa res, da 
se bomo morali na tem področju

Dolfe Naraks

prilagoditi glede na možnosti 
ustvarjanja prihodka in pa vsem 
ostalim dejavnikom, ki jih tržni si
stem narekuje. Rečunamo, da 
bomo lahko v prihodnje s pre
strukturiranjem dejavnosti oz. z 
njeno dopolnitvijo obdržali število 
sedaj zaposlenih delavcev. Bo pa 
čas, ki prihaja, terjal novo kvalite
to ljudi. Doseči jo bomo poskuša
li z dodatnim izobraževanjem, ki 
ga že sedaj redno izvajamo. Vse
kakor bo prihodnost zahtevala od 
zaposlenih visoko stopnjo oseb
ne kulture, vendar lahko trdim, da 
s poznavanjem zaposlenih že do
segamo dobro raven vseh prej 
naštetih elementov dobrega trže
nja, kar se kaže tudi v naših re
zultatih poslovanja. Zaposlenim 
se ni treba bati za socialno var
nost, čeprav naši osebni dohodki 
niso visoki, so pa redni in sigur
ni.«

Kakšen bo razvoj Blagov
nice Žalec?

»V roku dveh let bo potrebno 
opredeliti lastništvo. Zaradi tega 
smo že navezali nekaj stikov z 
zunanjimi trgovci, ker načrtujemo 
ustanovitev mešanega podjetja. 
Pri svojem delu nujno potrebuje
mo nov dotok kapitala, zato išče
mo tujega partnerja, ki bi v to 
podjetje vložil določen delež ka
pitala. Računamo pa tudi z vlaga
njem preko internih delnic, ki bo
do na razpolago zaposlenim, ter 
z investiranjem preko delnic na 
prostem trgu. Mislim, da bomo s 
takim načinom dela lahko dosegli 
kvaliteten premik v smislu poso
dobitve obeh podjetij, zlasti žal
skega, posodobiti pa bomo mo
rali tudi pogoje poslovanja z novo 
tehnologijo dela, nazadnje pa je 
pomembno tudi popestriti in kva
litetno izboljšati našo ponudbo.«

B. Lobnikar

KIV -  NOVA specialni 
kotel na o lje  in plin

PREDNOSTI:
— velik izkoristek zaradi usklajenosti kotla in gorilca
— nazivna moč od 25 do 80 kv
— neznatno žarčenje v prostoru zaradi kakovostne izo

lacije
— prijazno za okolje zaradi čistega izgorevanja
— možnost montaže na tla, steno in strop
— dolga življenjska doba
— majhni stroški montaže
— izbira regulacije

VEČLETNE BOGATE IZKUŠNJE PRI KON
STRUIRANJU IN PROIZVODNJI TOPLOTNIH 
NAPRAV TUDI V KOTLU NOVA.

BOGATA IZBIRA IN UGODNE CENE V INDU
STRIJSKI PRODAJALNI KIV VRANSKO

Kolektiv podjetja Hmezad 
Agrina letos praznuje 15 let 
hitrega in tudi uspešnega 
razvoja. O prehojeni poti, 
trenutnih razmerah in načr
tih smo se pogovarjali z glav
nim direktorjem Ivom Debe
lakom, ki je z današnjim 
družbenim podjetjem pove
zan vse od začetka pa do da
nes.

»Korenine našega podjetja se
gajo v leto 1975, ko smo skupina 
delavcev tedanjega Kmetijskega 
kombinata Žalec ustanovili te
meljno organizacijo Notranja tr
govina. Začeli smo praktično z 
nič, saj nismo imeli niti primernih 
poslovnih prostorov. Imeli pa 
smo jasno začrtane cilje za razvoj 
prodaje na drobno. Ze dve leti 
kasneje smo v Žalcu zgradili so
dobno blagovnico in v njej prido
bili tudi poslovne prostore. Kme
tijski program, s katerim oskrbu
jemo potrošnike še danes, je bila 
vseskozi rdeča nit in namen usta
novitve sedanjega podjetja. Z iz
gradnjo blagovnice je bil posta
vljen temelj, na katerem smo kas
neje gradili nadaljnji razvoj. Vele
prodaja, maloprodaja, odkupne 
dejavnosti, sodelovanje z zaseb
no obrtjo in transport pa zaokro
žujejo dejavnost in osebno izkaz

nico današnje Agrine, ki je dobila 
to ime pred petimi leti. To leto pa 
je že drugi najpomembnejši mej
nik v razvoju, ki se je začel v No
vem Celju. Zaupanje in ugled, ki 
smo si ga ustvarili v jugoslovan
skem prostoru, je rezultat trdega 
dela in predanosti celotnega ko
lektiva. Postali smo pomemben 
oskrbovalec kmetijstva, obrti, in
dustrije in široke potrošnje. Vklju
čujemo pa se tudi v izvoz. Hiter 
razvoj v petnajstih letih med dru
gim kaže tudi 12.000-kratni po
rast prometa in desetkratno po
večanje zaposlenih.

Gospodarska kriza in padec 
kupne moči, nestimulativen izvoz 
in likvidnostne težave v tem tre
nutku pestijo tudi naše podjetje. 
Razmah zasebne trgovine, večja 
ponudba in tudi konkurenca nas 
postavljajo pred nove preizkušnje 
in zahtevajo prilagajanje tržnim 
razmeram. Zasebne trgovine so 
precej specializirane v ponudbi, 
blagovnice pa bodo kupcem nu
dile širši in kakovostnejši izbor. 
Takšne bodo imele perspektivo, 
pri čemer bo pomembna kakovo
stna grosistična in servisna po
nudba. To velja tudi za servis, ki 
ga nudimo v Megi za potrebe 
obrti. Za to načrtujemo najmanj 
sedanji obseg, pa tudi povečanje

Ivo Debelak

plasmaja na tržišču, še zlasti v 
Sloveniji in Hrvatski. Širitev pri
pravljamo v trgovskem in proiz
vodnem programu. Investicijska 
sredstva namenjamo za izgradnjo 
skladiščnih prostorov, ki so po
goj za hitro in kakovostno zado-, 
voljevanje potreb trga in kupcev.«

15 let Hm ezad Agrine

Hitra in kakovostna ponudba 
kupcev utrjuje zaupanje



Kljub težavam 
optimizma ne manjka

Položaj tekstilne industrije 
v Sloveniji je  na splošno zelo 
kritičen, kljub temu pa tek
stilci ocenjujejo, da ni razlo
gov za popolni pesimizem, 
saj so doslej še vedno znali 
prebroditi takšne in podobne 
težave in zato upajo, da jim  
bo uspelo tudi te, resnici na 
ljubo, prav gotovo najhujše 
doslej. Podobnega mnenja 
so tudi preboldski tekstilci, 
ki so 3. septembra praznovali 
svoj tovarniški praznik. To
krat sicer brez posebnega 
pompa, ampak le s svečano 
sejo delavskega sveta in po
delitvijo priznanj in nagrad 
svojim osmim sodelavcem.

Uvodno in obenem pozdravno 
besedo je imel Srečko Kvas, 
nam. predsednika DS, ki je po
zdravil vse prisotne, še zlasti pa 
dobitnike kipca črna mačka — 
najvišjega priznanja kolektiva, ki 
se podeljuje skupaj z listino in 
denarno nagrado. Za tem pa je bil 
prebran svečani govor, ki je sku
paj s podelitvijo priznanj tvoril 
osrednji del resnično skromnega 
praznovanja, a obenem prilagoje
nega trenutnim razmeram našega 
gospodarstva. Besede, ki so za
polnjevale večnamensko dvora
no, so razkrivale slabe in dobre 
strani spremenjenih političnih in 
ekonomskih razmer v Sloveniji in 
Jugoslaviji. Poudarjena je bila 
blokada SR Srbije, ki še vedno 
traja in je povzročila tudi prebold
skim tekstilcem precejšnje pro
bleme, saj so tja prodali skoraj 
trideset odstotkov celotne proiz
vodnje. Glede ukrepov zvezne 
vlade in Markovičeve ekonomske 
politike pa so povedali, da je bilo 
marsikaj dobro, veliko ukrepov 
pa je njihove težave še poglobilo. 
Med najhujše sodi prav gotovo 
restriktivna kreditno-monetarna 
politika, ki je močno zaostrila li
kvidnost njihovega podjetja. Ne
plačevanje med uporabniki druž
benih sredstev je še danes izred
no veliko, denarni tokovi so se 
skoraj v celoti zaustavili, posledi

ca tega pa je veliko zmanjšanje 
proizvodnje, ki je opazno tudi v 
njihovi tovarni. K vsem tem teža
vam pa je veliko pripomogel tudi 
prost uvoz blaga široke potroš
nje, tudi tekstila in nogavic, kar je 
imelo za posledico padanje pro
daje tudi v preboldski tovarni. Si
cer pa so nekako delili usodo 
vsega ostalega gospodarstva. Li
kvidnostne težave tudi njih niso 
obšle, dodatno pa so jih povzro
čili problemi v predilnici Biograd

šlo v prodajo, ter po potrebi tudi 
omejevali proizvodnjo. Vse to pa 
jim je na nek način omogočilo 
prebroditi težave v minulih mese
cih in dočakati praznik kolektiva z 
dokajšnjo mero optimizma. Terja
tve nekajkrat presegajo obvezno
sti, prodaja na področju tkanin 
teče in naročila imajo skoraj do 
konca leta. Prav tako pa pričaku
jejo izboljšanje prodaje nogavic 
zaradi znižanja cen in prihajajoče 
sezone.

jeno odgovornostjo, vsi delavci, 
ki so bili prej v sklopu TT Prebold, 
bodo tako dobili zaposlitev v tem 
novem podjetju, ki bo imelo svoj 
žiro račun in bodo razpolagali s 
sredstvi, ki jih bodo sami ustvarili 
in na osnovi tega tudi delili. S tem 
pa upam, da bo konec teh njiho
vih muh, ki nikoli niso bile tako 
sitne kot v tem letu, saj tako re
koč niso niti prav vedeli, kaj ho
čejo. Ob tem pa je trpela proiz
vodnja pri nas, zmanjševal se je

Marica Vincekovič, Horimir Kočevar, Ida Goropevšek

OB PODELITVI PRIZNANJ

na moru. Kljub temu pa so doslej 
redno in pravočasno izplačevali 
osebne dohodke. Prav tako so se 
prilagajali nastali situaciji in 
zmanjšali zaloge, nabavljali so le 
tisto, kar je bilo nujno za proiz
vodnjo, povečevali so izvoz itd. 
Da bi čim bolj zmanjšali stroške 
poslovanja, so se registrirali za 
uvoz in izvoz, kar jim bo zmanjša
lo stroške za plačilo provizij. 
Hkrati so izkoristili vse možne 
ugodnosti, ki jih dopuščajo pred
pisi pri uvozu materiala. Prav tako 
ni šlo brez zmanjševanja cen, 
proizvajali so samo blago, ki je

Pa še nekaj o predilnici v Bio
gradu na moru, ki je v preteklih 
mesecih povzročala precej težav 
preboldskim tekstilcem. O tem 
pa nam je dal najnovejšo informa
cijo generalni direktor Drago 
Pušnik. »Vse do letošnjega mar
ca smo v Biogradu dosegali koli
kor toliko zadovoljivo proizvod
njo, če se je kdaj zgodilo, da ta ni 
bila v zastavljenih mejah, smo to 
hitro uspeli popraviti. Sedaj pa to 
ni več tako in so razmere postale 
nevzdržne za matično firmo. Za
radi tega bomo ustanovili v Bio
gradu družbeno podjetje z ome-

kos kruha tako doma kot tudi v 
Biogradu ...«, je na zastavljeno 
vprašanje dejal drago Pušnik.

Praznik kolektiva je tako prine
sel novo pomembno odločitev, ki 
bo pripomogla k uspešnejšemu 
reševanju težav tega 148 let sta
rega podjetja. Upamo, da bodo 
svojo 150-letnico praznovali v 
boljših političnih in gospodarskih 
razmerha. D. Naraglav

V TT Prebold vsako leto ob 
tovarniškem prazniku podeli
jo priznanja in nagrade dese
tim delavcem. Letos so jih 
samo osem, saj so zaradi 
problemov v Biogradu na mo
ru le-te izključili iz seznama 
dobitnikov. Nagrade in pri
znanja s kipcem črne mačke 
je  nagrajencem podelil ge
neralni direktor Drago Puš
nik in nam. predsednika de
lavskega sveta Srečko Kvas. 
Dobili pa so jih: Jože Cverlin, 
Jože Kreže, Terezija Mežna- 
rič, Alojz Dobravc, Marica 
Vincekovič, Marija Lobnikar, 
Ida Goropevšek in Horimir 
Kočevar. Trem izmed njih pa 
smo zastavili običajno vpra
šanje, kaj jim nagrada in pri
znanje pomenita.

Marica Vincekovič: »V tem 
trenutku sploh ne vem, kaj naj re
čem. Vsekakor pa to, da sem ze
lo srečna, vesela in ne nazadnje 
tudi presenečena, da mi je bilo 
podeljeno to priznanje. Nikoli ni
sem delala za priznanja in nagra
de, ampak zato, ker sem se zave
dala odgovornosti do dela, do so
delavcev in kolektiva v celoti. Če 
ne izključujem družine, ki jo je bi
lo potrebno preživljati. Moja sko
rajšnja upokojitev bo tako še lep
ša, spomin na ta dan pa bo večno 
ostal v mojem srcu kot najlepši 
dogodek v času mojega 30-letne- 
ga dela v tovarni...«

Horimir Kočevar: »Mislim, 
da ni človeka, ki se ob takšnem 
ali podobnem dogodku ne bi ve

selil. Tudi sam nisem izjema, saj 
mi je bilo s tem dano priznanje za 
moje dolgoletno delo v tovarni, 
kjer sem začel kot vajenec v ti
skarni že leta 1954. Ves čas sem 
se trudil opravljati svoje delo ve
stno in odgovorno, tako kot veči
na zaposlenih. Priznanje in nagra
da sta prav gotovo tudi spodbuda 
za delo v bodoče, kolikor mi ga 
še preostane do upokojitve. Ne 
nazadnje pa je to priznanje tudi 
priznanje vsem mojim sodelav
cem, ki vestno in odgovorno 
opravljajo svoje delo .. .«

Ida Goropevšek: »Kaj naj re
čem? Ob takšnem dogodku mi 
beseda ne gre rada z jezika, saj 
se v življenju zelo poredko doga
ja, da je človek deležen takšne 
pozornosti, kot je današnja. Kma
lu se bom poslovila od tovarni
ških plotov, vendar bo moj odhod 
zaradi tega priznanja še lepši, kot 
bi bil sicer. Ves čas zaposlitve 
sem se trudila opravljati svoje de
lo čim bolje, saj nedelo ne daje 
kruha. Sicer pa je tako znano, da 
smo tekstilne delavke med naj
slabše plačanimi, in če bi še sla
bo delala, bi bila plačilna kuverta 
še tanjša . . .«

Tako torej naši trije nagrajenci. 
Podobnega mišljenja pa je prav 
gotovo tudi preostalih pet. Na
slednje leto pa pridejo na vrsto 
zopet drugi, tako je tudi prav, če
prav pravj pregovor, da medalja 
in krogla ne zadeneta vedno pra
vega. Iskrene čestitke tudi od na
šega uredništva. N D

Ozimnica
obrestuje

Poletje se je poslovilo in zakorakali 
smo v jesenske mesece, v čas, ko se 
oskrbujemo z ozimnico. Karavane av
tomobilov se ob vikendih odpravljajo 
na podeželje, kjer je marsikaj mogoče 
dobiti ceneje ali pa tudi zastonj, saj 
mame in očetje, sorodniki pa tudi dru
gi, ki živijo na kmetijah, obdarijo s sa
dovi narave svoje bližne. Mnogi pa se 
oskrbijo z ozimnico preko sindikatov v 
podjetjih, na tržnicah in v trgovinah. 
Letošnja ponudba je vsaj takšna kot 
vsako leto, če ne celo pestrejša, saj 
se marsikje pojavljajo tudi t. i. proda
jalci na črno, kar pa prav gotovo ni po 
godu družbenim in zasebnim prodajal
cem. Sicer pa imajo z ozimnico naj
manj problemov in skrbi tisti, ki si jo 
pridelajo sami. Kako so se letos oskr
beli z ozimnico, kakšne se jim zdijo 
cene, kako so zadovoljni s ponudbo 
pa smo povprašali nekaj naših obča
nov in zasebnega prodajalca.

VIKI STERGAR: »Vsako leto pravo-

naložba, ki se
časno poskrbimo za ozimnico in tako 
je bilo tudi letos. Precej smo vlagali, 
tako da bo marsikaj mogoče v zimskih 
mesecih vzeti iz shrambe. Krompir 
sem kupil preko sindikata v podjetju 
oz. ga dobil pri mami. Jabolk bom imel 
dovolj na lastni parceli. Poln pa je tudi 
zamrzovalnik. Glede letošnje ponudbe 
ozimnice pa menim, da je morda celo 
večja kot prejšnja leta in je konkuren
ca kar precej huda. Cene se mi ne zdi
jo pretirane, za nakupe pa, zlasti po tr
govinah, nudijo tudi kredite pod ugod
nimi pogoji. Tako mislim, da bo ozim
nica dostopna tudi tistim s plitvejšimi 
denarnicami. ..«

NADŽATI BAJRAMI -  Zasebni 
prodajalec: »Z ozimnico smo zelo do
bro založeni. Vsega bo torej dovolj. 
Robo dobivamo od vsepovsod, doba
vitelj pa je brat. Še največ pa je dobi
mo iz Makedonije. Trenutno imamo na 
zalogi holandsko čebulo in gorenjski 
krompir. Cene so podobne kot dru
god ali nižje. Prodaja gre zelo dobro in 
smo z njo zelo zadovoljni, mislim pa, 
da so z našo robo zadovoljni tudi kup
ci.«

LADA IVANOVSKA: »Stanujem v 
samskem bloku in nimam nobenih pri
mernih prostorov, kjer bi lahko hranila 
ozimnico. Krompir in nekatere druge 
stvari si bom poskušala nabaviti, preo
stalo pa bom morala sproti kupovati, 
čeprav vem, da bo pozimi vse znatno 
dražje, kot je sedaj. Cene niso preveč 
visoke, res pa je tudi, da marsikdo le s 
težavo prenese ta strošek, saj so pla
če nizke, obveznosti pa veliko.«

ANTON ANŽLOVAR: »Stanujem v 
bloku in zato si moram ozimnico v 
pretežni meri kupiti. Razni kompoti in 
neke povrtnine so že v shrambi in 
zmrzovalniku. Kumarice in papriko 
smo vlagali doma, kompote pa smo v 
glavnem nakupili v Avstriji, saj so tam 
bistveno cenejši kot doma. Moram pa 
reči, da so tržnice in trgovine dobro 
založene z ozimnico in da je tudi roba 
dokaj kvalitetna, saj je konkurenca ze
lo močna. Kar se cen za letošnjo 
ozimnico tiče, pa menim, da so zno
sne, čeprav pa marsikomu globoko 
sežejo v družinski proračun.«

Viki Stergar, Nadžati Bajrami, Lada Ivanovska, Anton Anžlovar

D N D y  STROJA  
M W E I M E O A  

_  ___ A T E  R  C A L A

y \  GRADNJA ŽALEC 

(malu novi proizvodi

DAN PODJETJA 
IGM
GRADNJA 
Kupcem in 
poslovnim 
sodelavcem se 
zahvaljujemo 
za zaupanje

»Pogoji gospodarjenja se odražajo tudi v rezultatih našega podjetja. Če pa jih pri
merjamo z ostalo gradbeno dejavnostjo, ki je v precejšnjih težavah, potem je naš polo
žaj zadovoljiv. Zmanjšana investicijska dejavnost in manjša kupna moč individualnih 
kupcev nas silita v iskanje novih programov in prilagajanje obsega proizvodnje. Pri uva
janju novih programov računamo na pomoč tujega kapitala, sami pa bi vložili znanje in 
delo,« pravi direktor Veno Satler.

Letošnji praznik podjetja so delavci IGM Gradnja proslavili predvsem delovno.
jk

P razn ik  »Polzele«
Kolektiv Tovarne nogavic Pol

zela vsako leto 9. septembra 
praznuje svoj praznik. Slavili so 
tako kot že nekaj let nazaj, 
skromno, toda slovesno. Praznik 
so zaznamovali s podelitvijo jubi
lejnih nagrad in priznanj tistim de
lavcem, ki pri svojem delu že več 
let dosegajo pomembne rezulta
te. Preden so jih podelili, je zbra
nim spregovoril direktor Alojz 
Došler in med drugim povedal: 

»Domači proizvajalci, a tudi po
trošniki, smo še vedno izposta
vljeni nekontroliranemu uvozu

nogavic. Trg je politično in eko
nomsko nestabilen. Carinske da
jatve za uvoz surovin so nenor
malno visoke in ne omogočajo 
enakovrednega boja s tujo kon
kurenco. Tudi obrestna mera ka
pitala je previsoka. V polletju pri
kazujemo večji izvoz kot uvoz, 
zato izgubljamo tudi na precenje
nem tečaju dinarja. Ne glede na 
vse to pa rezultati poslovanja za 
prvo polletje v našem podjetju 
kažejo, da v pogojih, v katerih ži
vimo, dosegamo še vedno poziti
vne rezultate. To pa pomeni, da

moramo s skupnim delom nada
ljevati in premagovati ovire, ki se 
bodo še pojavljale. Ob znižanju 
cen naših izdelkov na tržno raven 
moramo predvsem znižati vse 
stroške, najmanj za 10 odstotkov, 
in sicer do konca leta . . .«

V nadaljevanju je bil kulturni 
program, nato pa sta direktor 
Alojz Došler in predsednik delav
skega' sveta Franci Dobovičnik 
podelila jubilejne nagrade ter zla
te, srebrne in bronaste plakete. 
Najvišje priznanje, kipec lastovke, 
pa sta prejela Ivan Dobovičnik in 
Jožica Škorjanc. Dan pred prazni
kom je bil tudi ogled tovarne.
Na sliki: Med podelitvijo jubilejnih 
nagrad. T. TAVČAR

Obveznice za razvoj telefonije
Čeprav je bilo v zadnjih letih tudi na žalskem področju zgrajenih precej 

novih telefonskih priključkov, pa so potrebe še vedno precejšnje. Z izdajo 
obveznic, ki so že naprodaj na vseh poštah, bodo pospeševali razvoj teleko
munikacijskega omrežja. S prodajo obveznic bodo zbrali četrtino potrebne
ga denarja za gradnjo šestih telefonskih central in deset tisoč priključkov.

V PTT-podjetju kupcem obveznic poleg varčevanja nudijo prednost pri 
pridobitvi telefonskega priključka. Vrednostne papirje bodo obrestovali z 12 
odstotki v dinarski protivrednosti glede na nemško marko, na glavnico in 
obresti pa velja 18-mesečni moratorij. Po besedah direktorja PTT-podjetja 
Janeza Grila bodo kupci obveznic varčno in zanesljivo naložili denar, za kar 
jamči podjetje s svojim velikim premoženjem in uspešnim poslovanjem. Ne 
kaže pa prezreti tudi ugodnosti, ki jih bodo imeli kupci obveznic, še zlasti ti
sti, ki potrebujejo telekomunikacijske naprave. Pošta bo namreč nakup ob- , 
veznic priznavala kot sovlaganje sicer nepovratnih sredstev do četrtine ce
lotnega prispevka.



Žalec
Da zgledi vlečejo, dokazuje tu

di polepšana, obnovljena in tudi 
funkcionalno razširjena pekarna v 
Žalcu. Mlinsko predelovalno pod
jetje Celje, ki pekarno upravlja, je 
vanjo vložilo milijon novih dinarjev 
in preureditev zaupalo ing. Borisu

Polepšana pekarna
Račarju iz Merxa. V lepo preure
jeni pekarni so popestrili tudi po
nudbo pekarskih izdelkov in sla
ščic, v drugem delu pa so uredili 
ličen bistro, kjer poleg kavice in 
peciva zadovoljijo tudi žejne. 
Obljubljajo, da bodo sledili željam

potrošnikov, pri tem pa se vseka
kor ne bodo izneverili nekdanje
mu slovesu, ki so si ga pridobili s 
peko dobrega kruha.

Vladka Cerovšek 
Foto: J. Kroflič

Takšen je pogled v preurejeno pekarno, kjer se vonj po sveže pečenem kruhu ujema z ureje
nostjo.

Največ sredstev za komunalna dela
V krajevni skupnosti Žalec bo

do letos namenili iz sredstev sa
moprispevka preko dva milijona 
dinarjev za komunalna dela. Tako 
so na Ložnici zgradili 300 m kana
lizacijskega omrežja in posodobili 
dva cestna odseka. V Žalcu pa so 
poleg kanalizacije v Kardeljevi uli

ci posodobili ulico na Šlandrovem 
trgu, v celoti so obnovili ulico Ni
kola Tesla, zgradili pešpot med 
blokovnim naseljem in osnovno 
šolo, v Oničevi ulici pa javno raz
svetljavo, kanalizacijo in cestišče. 
Pravkar pa so se lotili obnove uli
ce Josipa Širca in pločnika proti

zdravstvenem domu. Del sred
stev samoprispevka pa so name
nili za izgradnjo kuhinje v novem 
vrtcu in za opremo zadnjih dveh, 
še ne opremljenih igralnic. Tako 
bodo program samoprispevka, ki 
se izteka letos, v celoti uresničili.

jk

Na posnetku delavci cestnega podjetja pri asfaltiranju ulice Nikola Tesla

Vinska gora
Zaradi obsežnih komunalnih 

del so letos v Vinski gori pomak
nili praznovanje krajevnega praz
nika v mesec september. Sred
stva krajevnega samoprispevka, 
ki so ga lani podaljšali še za štiri 
leta, so namenili predvsem za iz
gradnjo in posodob[tev cest. Ta
ko so krajani Zg. Črnove dobili 
780 m nove asfaltirane ceste in 
približno toliko posodobljene. Se-

Posodobljene
veda novih pridobitev ne bi bilo, 
če ne bi pomembno delo opravili 
režijski odbori pri organizaciji 
prostovoljnega dela in zbiranju 
dodatnih sredstev. Posamezniki 
so prispevali tudi po 20.000 dinar
jev, precej sredstev pa je primak
nila tudi občina. Na svečani seji 
skupščine KS Vinska gora so za 
to zaslužnim podelili priznanja, ki 
so jih prejeli Franc Radišek, Tone

ceste
v

Završnik, Martin Jovan, Stanislav 
Vovk, Slavko Jovan, Vlado Jezer
nik, Franc Priman, Andreja Cvikel, 
Stane Lesjak, Ivan Podpečan, 
Edo Cvikl, Stanko Podpečan, Ivan 
Škoflek, Ivan Jovan in Vlado Zi
danški.

Priznanje za opravljeno delo v 
tem letu je v imenu občinske 
skupščine izrekel predsednik Mi
lan Dobnik. jk

Noyo. cesato, v. Zg. Črnovi je  odprla Anica Jovan, Hi že vsa leta skrbi ca vzdrževanje te ceste.

Prebold
S svečano sejo skupščine KS 

Prebold, ki je  bila združena s 
proslavljanjem visokih jubilejev 
gasilcev in pevcev, se je končalo 
praznovanje letošnjega krajev
nega praznika. Pred tem pa so se 
v KS cel teden odvijale najrazli
čnejše športne prireditve.

Telovadnica osnovne šole je bila to
krat polna kot le malokdaj. Proslavljali 
so namreč krajevni praznik in oba jubi
leja. Med številnimi gosti je bil tudi 
predsednik skupščine občine Žalec g. 
Milan Dobnik, ki je ob koncu dejal, da 
smo si ljudje sicer različni tako po po
stavi, fizognomiji kot tudi po prepriča
nju, vendar nas prav to bogati, še po
sebno, če znamo iz te različnosti po
tegniti najboljše. Vse prisotne je po
zdravil predsednik skupščine KS Pre
bold Franc Kalšek, ki je imel tudi slav
nostni govor, v katerem je med dru
gim nanizal uspehe, ki dajejo krajev
nemu prazniku še svečanejši videz. 
Temu pa so dodali pomemben delež 
tudi vsi nastopajoči v kulturnem pro

Uspehov ni manjkalo
gramu. Poleg pevskega zbora so nav
dušili učenci pod vodstvom Ide Završ
nik s svojstvenim interpretiranjem RI
ME. Ob koncu vseh govorov pa je sle
dila še podelitev plaket, priznanj in 
drugih odličij.

Tako kot vsa prejšnja praznovanja 
pa je tudi letošnje v znamenju novih 
pridobitev, zlasti na komunalnem in in
frastrukturnem področju. Seveda pa 
brez samoprispevka marsikaj ne bi bi
lo mogoče uresničiti. Pa naj gre za te
lefonijo v Mariji Reki, kjer bo dobilo 
nove telefonske priključke 14 gospo
dinjstev, za 1478 m novega vodovod
nega omrežja, za 1500 m sekundarne 
kanalizacije ali za izgradnjo dveh novih 
učilnic. Poleg tega pa velja omeniti še 
telefonske priključke v centru Prebol
da, kjer je kar 65 gospodinjstev dobilo 
telefone, jeseni pa naj bi jih še deset. 
Veliko sredstev je bilo vloženih tudi v 
obnovo cestnega priključka in dvoriš
ča ter v obnovo toplovodnega omrežja 
v soseski II. Precej pa tudi za ureditev 
križišča in mostu v Dolenji vasi. Skup-'

na vrednost je okrog 6.700,000 din. 
Prav tako pa ne gre prezreti izgradnje 
70 garaž, ki so si jih zgradili sami sta
novalci blokov in s tem močno spre
menili izgled blokovnega naselja, ki so 
ga prej kvarile neenotne, lesene in ne
estetske, barakam podobne garaže.

In kdo so dobitniki letošnjih pri
znanj! Srebrno plaketo skupščine 
KS so prejeli: Gasilsko društvo Pre
bold, Moški pevski zbor Prebold, Ivan 
Kocmut, nekdanji preboldski župnik iz 
Nazarij, ter Ivan Stepišnik iz Latkove 
vasi. Bronasto plaketo pa so podeli
li: Pavli Mlakar, Branku Verk, Milanu 
Posavcu, Antonu Završniku, Jamar
skemu klubu Črni galeb, PTT-podjetju 
in Gozdnemu gospodarstvu Žalec. 
Priznanje skupščine pa sta prejela 
Stane Šibila in Hmezad-Grames. Svet 
KS pa je aktivistom KS, ki so si najbolj 
prizadevali pri posameznih delih oz. 
vodenju, podelil zlate značke KS. 
Dobili so jih Milan Radeljič, Simon 
Plavčak, Andrej Brinar in Jože Zupan.

D. Naraglav

n u u s w »  s « P N 0

Z najstarejšimi krajani
Ste kdaj preživeli kakšno uro 

ali več med ljudmi, ki so stari 
osemdeset in več let? Če ste, po
tem ste opazili, da so prijetni in 
da se znajo tudi zabavati, seveda 
ne vsi, saj mnogim moči to več 
ne dopuščajo. Nekaj pa jih je, ki 
so kljub visoki starosti še vedno 
prave korenine, in ti se ob prije
tni glasbi tudi zavrtijo, zapojejo 
in kako drugače poveselijo.

Vsakoletna srečanja v KS Prebold 
so brez dvoma nekaj takšnega. Letoš

nje, 14. po vrsti, je bilo v gostilni 
Čmak. Udeležilo pa se ga je 32 sta-' 
rostnikov, starih nad osemdeset let. 
Med njimi pa sta bila tudi oba najsta
rejša krajana, Frančiška Dobrina in 
Anton Cilenšek, ki sta v 92 oziroma 91 
letu starosti. Anton Cilenšek pa je le
tos še veselo hmeljarji in je prava grča 
za svoja leta. Tako kot vsako leto je 
starostnike, katerim se tudi sam hitro 
približuje, pozdravil Mirko Podgoršek 
— neutrudni organizator teh srečanj. 
Svoje pa so pridali še predsedniki sve

ta in skupščine KS ter vaških svetov 
Prebold in Dolenja vas. Ob koncu sre
čanja, ki ga je nekolik? motilo slabo 
vreme, pa so se vsi skupaj še fotogra
firali za spomin. Srečanje pa je »zapi
salo« tudi oko snemalca z video kame
ro.

V krajevni skupnosti Prebold je 58 
ljudi, ki so starejši od 80 let. Tiste, ki 
jih na srečanju ni bilo zaradi bolezni in 
nepokretnosti, pa bodo obiskali na 
domu predstavniki Rdečega križa.

D. N.

Udeleženci srečanja skupaj s predstavniki KS Prebold

Andraž Delovni krajani Sevčnika

Krajani zaselka Sevčnik v KS An
draž so v začetku tega meseca slavili 
pomembno delovno mesto. Namenu 
so predali novo asfaltirano cesto, dol
go nekaj več kot tisoč metrov. Na slo
vesnosti je zbranim spregovoril pred
sednik režijskega odbora za gradnjo 
ceste Janko Jezernik, nato pa pred
sednik sveta KS Andraž Anton Mešič 
in dejal: »Prišel je trenutek, ko lahko 
svečano predamo namenu 1060 m 
dolg odsek asfaltirane ceste v zaselku 
Sevčnik. Dolgo so" trajala prizadevanja :

domačinov, pozneje pa tudi vikenda- 
šev, da je objekt tak, kot je. Sredstva, 
ki so bila potrebna za izgradnjo objek
ta, so bila združena od krajanov in vi- 
kendašev v višini 220 tisoč, SKIS Žalec 
215, iz sredstev krajevnega samopri
spevka za leto 1990 120 tisoč dinarjev. 
Prispevali so še Gozdno gospodar
stvo in krajevne skupnosti iz sredstev 
rednega vzdrževanja. Bilo je storjene
ga veliko udarniškega dela, zato je tu- 

, di cena znatno manjša, kot bi bila si
cer. Sredstva, ki sem jih sedaj naštel,

pa ne bi nikoli zadoščala za delo na 
ključ, kot temu pravimo, če ne bi bila 
tako velika prizadevnost posamezni
kov, da pridejo do tako želenega od
seka ceste . . « Slovesnosti se je ude
ležil tudi domači župnik, ki je povedal 
nekaj lepih besed in želel uporabni
kom ceste vožnjo brez nesreč. Cesto 
sta s prerezom traku odprla Jože Glu- 
šič in Janko Jezernik (na sliki).

-• i ‘ M f T-TAVČAR



Predsednik izvršnega sveta, Boris Krajnc izroča priznanje pobudniku Savinovega salona Era- 
nu Sadniku.

20 let Savinovega salona
Pred skoraj 20 leti se je v Žalcu 

porodila misel o načrtnejšem sno
vanju in razvijanju likovno-razsta- 
vne dejavnosti. Pobudnikoma Iva
nu Centrihu in Eranu Sadniku se 
je z veseljem pridružila domačin
ka, akademska slikarka in velika 
umetnica, Jelica Žuža. Z vso 
skrbjo so zasejali med ljudi odnos 
do te umetnosti in preuredili v Sa- 
vinovi hiši v ta namen tudi prime
ren prostor. Kaj kmalu je z izbra
nim programom Savinov razstavni 
salon ponujal obiskovalcem kako
vostne in na visokem umetniškem 
nivoju pripravljene razstave pri
znanih slovenskih likovnih ume
tnikov. Po dvajsetih letih se radi 
spominjamo imen kot so Božidar 
Jakac, Dore Klemenčič-Maj, Da
rinka Pavletič-Lorenčak, Alenka 
Gerlovič in mnogih drugih. Ob 
vsakem odpiranju razstave je bilo

poskrbljeno za uvodno umetniško 
besedo in umetniški program. V 
Salonu smo imeli poleg likovnih 
užitkov priložnost zadovoljiti tudi 
različne glasbene okuse in spo
znati prenekatera, v svetovnem 
merilu poznana slovenska imena. 
Ob letošnjih taborskih kulturnih 
dnevih, ko smo proslavljali tudi 
20-letnico likovnega salona, smo 
k sodelovanju povabili JELICO 
ŽUŽA in jo prosili za vsebinsko 
pripravo jubilejne razstave. Z ve
likim navdušenjem in veseljem se 
je lotila organizacije in prav zara
di ugleda salona, h kateremu je v 
veliki meri pripomogla, so se vabi
lu za razstavo odzvali LIKOVNI 
UMETNIKI SAVINJSKE DO
LINE. Devet jih je razstavljalo: 
Ciril Cesar, Anton Herman, Da
rinka Pavletič-Lorenčak, Slavko 
Krajnc, Jožef Muhovič, Rudi

Španzel, Veljko Toman, Alojz 
Zavolovšek, Jelica Žuža in vsi so 
se tudi udeležili odprtja. Uvodno 
umetniško besedo je o razstavljal- 
cih in njihovih delih pripravila 
prof. Milena Moškon, program 
pa so izvajali TRIO LORENZ. 
Nekaj svojih misli, ki jih je preve
vala čustvena navezanost na Sa
vinjsko dolino in Žalec, in ponos, 
da od tod izhajajo, je povedala or
ganizatorka razstave Jelica Žuža, 
ki jo je tudi odprla. Pokrovitelj je 
bil izvršni svet skupščine občine 
Žalec, njegov predsednik pa je ob 
zaključku podelil za skrbno delo 
posameznikom priznanja. Prejeli 
so jih: Jelica Žuža, Ivan Centrih, 
Eran Sadnik, Anka Krčmar, Zla
tica Audič, Milan Gorenjak, Ed
mund Božiček, Franc Smukovec, 
Marlen Premšak, Milena Mo
škon. „Jožica Ocvirk

Josip Generalič v galeriji Dober dan
Josip Generalič, ki je razstavljal že na vseh kontinentih in ima za sabo preko 150 samostojnih razstav, 

se je v Sloveniji predstavil prvič, in sicer v galeriji Dober dan v Šempetru. Tako si galerija z znamenitimi 
osebnostmi likovne ustvarjalnosti uspešno utira pot v likovni svet in bogati utrip na vasi. Risbe na steklu, 
akvareli, litografije in grafike so dovolj velik izziv za vse, ki poznajo Josipa Generaliča. Razstavo si lahko 
ogledate v galeriji Dober dan do konca meseca.

Prepevajo že osemnajst let
Moški pevski zbor Združenja šoferjev in avtomehanikov Žalec deluje že osemnajst let. Zbor so v lan

skem letu pomladili, zborovodja pa je Mija Novak. V zboru nastopajo Dani Satler, Nandi Hrovat, Vojko Satler, 
Alojz Satler, Franc Ožir, Rudi Pilko, Jože Novak, Avgust Likeb, Milan Vasle, Franc Posovnik, Stanko Satler, 
Jože Vidic, Avgust Vasle, Franc Likeb, Stanko Novak st., Dani Turnšek in Stanko Novak ml.

Gledališki abonma
Nekaj prijaznih besed bi veljalo izreči pred vpisovanjem v gle

dališki abonma Žalec, kot vabilo vsem ljubiteljem te vrste umetno
sti. Zagotovo se vsi trudimo opraviti delo čim boljše in v vešelje ti
stim, katerim je namenjeno. Zato smo se v Zvezi kulturnih organiza
cij tudi tokrat, upamo, dobro potrudili, saj malo že poznamo vaš 
okus, spoštovani bralci, in vam za sezono 1990/91 pripravili nasled
nji izbor slovenskih gledaliških predstav:

Gledališče Tone Čufar Jesenice
C. Goldoni: RIBIŠKE ZDRAHE 
SNG Drama Ljubljana
D. Jovanovič: ZID — JEZERO 
Prešernovo gledališče Kranj
E. Albee: KDO SE BOJI VIRGINIJE WOLF 
Slovensko mladinsko gledališče Ljubljana ■
I. Svetina: ŠEHEREZADA
Slovensko ljudsko gledališče Celje 
I. Cankar: HLAPCI
Vse predstave bodo seveda ob ponedeljkih, ob 19.30, v dvora

ni DOMA II. SLOV. TABORA ŽALEC.
Predstave terminsko niso opredeljene, kajti niti same matične 

hiše nimajo izdelanega programa premier. Imamo pa pisna zagoto
vila, da bomo izbrani program v Žalcu zagotovo videli. Pričeli bomo 
v mesecu oktobru in, tako kot doslej, nadaljevali z eno predstavo 
vsak mesec. O napovedani predstavi vas bomo pravočasno in pi
sno obveščali na vaš naslov.

O vsem, kar bi vas dodatno zanimalo, ali pa svoje posebne že
lje in pripombe, nam lahko sporočite po telefonu 712-226. Veseli 
bomo tudi, če se oglasite osebno.

In verjemite, da se vedno trudimo v celoti in pravočasno izpol
niti dogovorjene obveznosti, zato si tudi tokrat želimo pridržati pra
vico do spremembe repertoarja, če bi pri gostujočem ansamblu 
prišlo do nepremostljivih težav. Prepričani smo, da se to ne bo zgo
dilo.

CENA ABONMAJA:
1,—6. vrsta din 450,00
7,—10. vrsta din 500,00

11, —14. vrsta din 450,00
Vpisovanje bo potekalo od 20. septembra dalje v Domu II. slo

venskega tabora v Žalcu (pisarna ZKO — I. nadstropje), vsak dan 
od 12. do 15. ure, ob sredah tudi do 17. ure.

Obljubljamo vam, da boste vsakič odhajali s predstave polni 
notranjega duha. Dobrodošli!

Jožica Ocvirk

Koncert dveh oktetov

Koncert dveh oktetov, ki se v 
zadnjih letih kot izredno cenjena 
v umetniških krogih in med poslu
šalci pojavljata v naši občini in tu
di izven nje, smo doživeli v sobo
to, 15. septembra v cerkvi Sv. Ni
kolaja v Žalcu. SAVINJSKI OK
TET, ki ga vodi Milan Lesjak, in 
OKTET ADORAMUS, ki ga vodita 
Marko Slokar in Mija Novak, sta 
ob taborskih kulturnih dnevih 
združila svoj program, ki ga je 
prisrčno in dobro, kot vedno zna, 
z odlomki ljudskih pesmi in proz
nih del povezovala Anka Krčmar.

Obiskovalci so bili številni ljubite
lji tovrstnega prepevanja, pa tudi 
siceršnji naključni obiskovalci, bi 
lahko rekli. Dobra ura koncerta, 
kjer smo slišali narodne, umetne 
in sakralne pesmi, je minila prehi
tro. Gostje s Polzele se bodo Sa
vinjskemu oktetu morda še kdaj 
pridružili, saj sta vsebinsko razli
čen program in kakovost njego
vega podajanja zablestela v pre
čudovitem akustičnem prostoru v 
tolikšni meri, da koncert kar kliče 
po ponovitvi.

Jožica Ocvirk
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j Ob visokem jubileju i
■preboldskega zbora!

Moški pevski zbor Svobode Prebold ima dolgoletno I

I tradicijo, ponaša pa se tudi z zvenečimi imeni pevovo- !
dij, ki so vodili zbor v času njegovega obstoja. Ob svoji I 

■ sedemdesetletnici pa so brez pevovodje, vendar še I 
I vedno vztrajajo in upajo, da bodo prebrodli tudi to teža- I 
■ vo in z novim pevovodjem ohranjali lepo slovensko J 
■ zborovsko pesem ter nadaljevali tradicijo svojih pred- I 
I  hodnikov, ki so našli v petju pomemben smisel življe- .
! nja.

Na svečanosti ob 70-letnici zbora je zbranim spregovoril ■ 
■ njegov dolgoletni član Stanko Jager. Ves čas svojega obstoja I 
I je zbor nepogrešljiv pri kulturnem utripu Prebolda in njegove I 
I bližnje okolice. So del kraja in ljudi, ki so znali in znajo ceniti nji- !
■ hova kulturna in ustvarjalna nagnjenja, katera bogatijo njih sa- I 
I me in tudi okolico. Če se za hipec ozremo v preteklost, v čase ■
J njihovega mladostniškega obdobja, ko so po končani vojni spo- I 
I  znali potrebo po tovrstnem ustvarjanju in kulturnem izražanju, ■ 
■ potem si lahko le mislimo, s kolikšno navdušenostjo, ljubeznijo 1 
I  in srčnostjo so gojili lepo slovensko narodno in umetno pesem. I 
■ Vse do začetka II. svetovne vojne so bili narodni buditelji, z oku- !
* pačijo so njihova grla onemela, s svobodo pa ponovno oživela I 
I  in zapela še lepše kot prej. Svojo kvaliteto so člani zbora potrdi- 
j  li že leta 1946 v Celju na Zletu Svobod, ko so dosegli s svojim |  
I  nastopom II. mesto in kot edini pevski zbor iz Savinjske doline ■ 
■ nastopili v direktnem prenosu Radia Ljubljana, kar je bilo za tisti •' 

I  čas prava redkost in enkratna priložnost za uveljavitev zbora. K 
■ Za tem uspehom so sledili še drugi nastopi na revijah pevskih ~ 
J  zborov v občini in regiji in povsod je bilo njihovo petje lepo |  
I  sprejeto. Svojstven pečat je dal zboru, poleg pevovodje Rado- ■ 
m vana Gobca, pevovodja Jože Škorjanc, ki je vnesel v zbor v ta- |  
■  kratnem času nove prijeme. Z vmesno prekinitvijo, v kateri je ■ 
a zbor vodila Valerija Dolar, pa je zbor uspešno vodil Drago Ku- I  
■ mer ml., ki je postavil dobre temelje za kvalitetno rast zbora, žal tj 
J pa je njegov odhod iz Prebolda to izničil in novi pevovodja bo ® J moral zastaviti novo pot zbora, še zlasti pa se bo moral zbor |  
I  okrepiti z mlajšimi pevci. Kot je rekel Stanko Jager ob koncu • 
j  svojega govora pa pevci iskreno upajo, da jim bo ob pomoči |  i drugih, ki dajo nekaj na petje zborovskih narodnih in umetnih ■ 
^^cesm i, uspelo uresničiti njihove in skupne želje. D. Naraglav 1

--------------------- -----------------N

Oglejte si 
na videu
INTERNAL AFFAIRS (thriller) 

'Režija: Mike Figgis, vloge: 
Richard Gere, Andy Garcia, 
Nancy Travis.

Internals Affairs Department je 
oddelek ameriške policije, ki se 
ukvarja s pranjem umazanega po
licijskega perila, skritega pred oč
mi javnosti. Zanimivo postane, ko 
notranje zadeve postanejo tudi 
osebne (dobesedno).

FIELD OF DREAMS (S/F drama) 
Režija: Phil Alden Robin

son, vloge: Kevin Costner, 
Amy Madigran, James Earl 
Jones.

Film o lepoti lepega ali kako 
zgraditi avtocesto med zemljo in 
nebesi. Varianta izgradnje avtoce
ste s pomočjo baseballa in mrtvih 
igralcev ter glavnega konstruktor
ja Raya Conselle je več kot odli
čno uspela. Eden od značilnih dia
logov za ta film: »So to nebesa?« 
vpraša mrtvi igralec baseballa 
Shoemaker: Consella mu odgovo
ri: »Ne, to je Iowa«!

HUNT FOR THE RED OCTOBER
(akcijski)

Režija: John McTiernan,
vloge: Sean O’Connery, Scott 
Glenn, James Earl Jones.

Izrek Vse poti vodijo v Rim za 
ruske disidente očitno ne velja, 
kajti vsi bežijo v ZDA. Če pa ima 
eden izmed njih med prtljago tudi 
neslišno atomsko podmornico, 
zmede s svojim prebegom tudi 
Američane. Toda ne prav vse.

GLORY (zgodovinski spektakel) 
Režija: Edward Zwick, vio- 

ge: Mathew Broderick, Den
zel Washinton, Morgan Freed
man.

Črnci so včasih postali slavni le 
tako, da so se v ameriški konfede
ralni vojni borili na strani jenkijev. 
Slava pa je takrat pomenila nič 
drugega kot južnjaški šrapnel ali 
kroglo v njihovih prsih.

DEAD CALM (horror)
Režija: Phillip Noyce, vlo

ge: Sam Neill, Nicloe Kidman, 
Billy Zane.

Izgleda, da je avtoštopar postal 
tehnološki presežek na avtoce
stah in si je moral najti novo delo
vno mesto. Tokrat štopa in psiho
loško mesari na jadrnicah sredi 
oceana.

HONEY, I SHRUNK THE KIDS
(komedija)

Režija: Joe Thorston, vlo
ge: Rick Moranis, Matt Fre- 
wer, Marcia Strassman.

Otroci so se odločili prečkati 
nevaren pragozd v sedlu ogromne 
mravlje. Toda ta nevaren pragozd 
je le navadna zelenica pred hišo.
In kako je to mogoče? Če zmede
no komični starši pomanjšajo svo
je otroke v mikro palčke!
MUSIC BOX (drama)

Režija: Costa Gavras, vlo
ge: Jessica Lange, Armin Mu- 
eller-Stahl, Frederic Forrest.

Hči odvetnica zagovarja svoje
ga očeta, madžarskega izseljenca, 
na procesu, kjer mu naprtijo gro
zodejstva, ki naj bi jih počenjal 
med drugo svetovno vojno. Ob 
uspehu na procesu istočasno od
krije, da je njen oče, ki jo je tako 
pozorno vzgajal, zloglasni nacisti
čni klavec Mizska. Moderna stvar 
ALWAYS (S/F)

Režija : Steven Spiellberg, 
vloge: Richard Dreyfuss, Hol
ly Hunter, John Goodman.

Čudna druščina, sestavljena iz 
nebesne in zemeljske ekipe, s po
močjo letal gasi gozdne požare. 
Tudi režiser Spiellberg še vedno ni 
pristal na trdni, realistični podlagi 
zemlje, ampak še vedno jadra po 
znanstveno-fantastično-pravljičnih 
vetrovih.

FLASHBACK (komedija)
Režija: Franco Amurri, vlo

ge: Dennis Hopper, Kiefer 
Sutherland, Carol Kane.

Junaki cvetne revolucije se ver
jetno še zdaj ne zavedajo, da je 
njihov čas že zdavnaj mimo. V de
vetdesetih letih lahko takšni ljudje 
izgledajo le še zelo smešno.

WE’RE NO ANGELS (komedija) 
Režija: Neil Jordan, vloge: 

Robert de Niro, Sean Pean, 
Demi Moore.

Naključna ubežnika iz zapora 
lahko preživita samo skrita za cer
kveno preobleko, za kar pa mora
ta izgledati bedasto. Z- odlično 
odigrano mimiko sta junaka filma v 
nekaterih scenah neverjetno po
dobna slavnima Stanu in Oliu.

EVERYBODY WINS (drama) 
Režija: Karel Reisz, vloge: 

Nick Nolte, Debra Winger, 
Will Patton

Tipična ameriško-psihološka 
filmska »odtrgnina«, v kateri zma
gajo vsi, razen glavnega junaka, 
pa še tega telesno zadovoljijo.

M. P.



S kmečkimi ženami na izletu
»En dan veselja, sm eha in zabave odtehta tudi dva m eseca trdega dela«

Domače suhomestne dobrote, vino, pivo in Robi s harmoniko dvigajo naše razpoloženje.

Pri cerkvi Svete Neže v Libojah 
je bila prejšnjo nedeljo velika slo
vesnost, katere se je udeležilo 
več kot tisoč vernikov iz Savinj
ske doline in tudi od drugod. Ma
riborski škof Franc Kramberger 
je namreč blagoslovil obnovljeno 
cerkev Sv. Neže. Cerkev je že ze
lo stara, vendar je po vojni še sta
la, pozneje pa se je zaradi bližnje

ga kamnoloma precej razmajala 
in delno porušila. Tako je ostal 
cel samo zvonik in del prezbiteri
ja, ostalo pa so sedaj na novo po
zidali in lepo obnovili. Za obnovo 
imajo največ zaslug arhitekt 
Franc Kvaternik iz Ljubljane, gri- 
ški župnik Jože Planinc in ne na
zadnje verniki, ki so za obnovitev 
cerkve prispevali največ. Poveda

ti velja, da vodi sedaj do cerkve 
tudi nova asfaltirana cesta. Ob 
blagoslovitvi je bila tudi maša, pri 
kateri so sodelovali godbeniki iz 
Liboj in Zabukovice in združeni 
cerkveni pevski zbori žalske de
kanije.

Sliki in tekst: T. TAVČAR

Obdana z vršaci Kamni- 
ško-Savinjskih Alp, na začet
ku alpake doline, ene najlep
ših pri nas, se začenja s ču
dovitim slapom preko 90 km 
dolga pot reke, ki je  neločlji
vo povezana z dolinama, ki 
nosita njeno ime. To je Savi-

več kot petih hektarih nekdanje 
občinske gmajne je z veliko lju
beznijo in entuzijazmom zrasel 
pravi turistični biser, ki ga letno 
obišče veliko število ljubiteljev 
cvetja. Večina med nami si ga je 
kdaj že ogledala, vendar je vedno 
znova zanimiv in privlačen.

znamenita božja pot in sem so 
romali iz vse takratne Avstro- 
Ogrske. Ker je bila pot takrat ta
ko pomembna, so razne grofice, 
cesarice in drugi podarjali cerkvi 
ta čudovita mašna oblačila, ki so 
se ohranila v vsem sijaju, ki ga 
dajejo zlato, srebro in čudoviti,

Blagoslovitev cerkve v Libojah

Po ogledu Gaja še spominska fotografija

nja — potoček, rečica in re
ka, ki daje življenjski utrip 
ljudem in krajem ob njej. Ne
kaj tega pa smo skupaj s 
kmečkimi ženami — zadruž- 
nicami iz Šempetra videli, 
spoznavali in občudovali tudi 
mi, ki vam bomo poskušali v 
sliki in besedi približati ta 
edinstven dan smeha, vese
lja, zabave in spoznavanja 
doline. Zasluga za to pa gre 
turistični agenciji Dober dan 
iz Šempetra in našemu glasi
lu Savinjski občan, ki sta bila 
nekakšna pokrovitelja izleta, 
kakor vsem drugim sodelujo
čim, še zlasti pa samim že
nam zadružnicam in njihovi 
duhovni voditeljici Roziki 
Hropot.

NAŠA PRVA POSTAJA SA
VINJSKI GAJ

Septembrsko jutro je oznanja
lo lep sončen dan, ki bi ga kmeč
ke žene, tako kot vsakič, prežive
le ob delu. danes pa je za njih 
praznik, dan, ko so svoje obvez
nosti predale ostalim članom dru
žine in se prepustile toku smeha, 
veselja, radosti in zabave ter spo
znavanju zgornjesavinjskih lepot 
in znamenitosti.

Naša pot se pričenja v Šempe
tru pred zadružnim domom, kjer 
nam izrečejo dobrodošlico in za
želijo prijetno potovanje pred
stavniki agencije, Savinjskega ob
čana in kmetijske zadruge. Z na
mi pa je tudi harmonika v rokah 
Robija Zupana, ki bo dajala celo
dnevni utrip našemu izletu.

Vozimo se po dolini med obra
nimi hmeljišči, v Letušu prečka
mo Savinjo, ki bo naša sopotnica 
vse do svojega začetka v Logar
ski dolini in kmalu zatem se usta
vimo na parkirišču pri Savinjskem 
gaju v Mozirju — naši prvi posto
janki izleta. Transparenti in slavo
loki, kakor tudi številno cvetje, 
pričajo, da je bila še pred dnevi tu 
enkratna evropska razstava cve
tja. Del tega si imamo možnost 
ogledati tudi mi, saj so na posa
meznih mestih še nedotaknjeni 
cvetlični aranžmaji. Sicer pa je 
park vrtnarjev Slovenije tudi dru
gače izredno lep in zanimiv. Na

Ogled je končan, spominska 
fotografija narejena, mize ob par
kirišču pa se polnijo s kmečkimi 
mesnimi dobrotami, kruhom in pi
jačo. Harmonikaš Robi pa veselo 
razteguje svoj meh in nekatere 
zasrbe podplati, tako da se pre
damo plesu in vižam »frajtonari
ce«.

V ZAKLADNICI MAŠNIH 
OBLAČIL

Razpoloženje se stopnjuje, k 
temu pa prispevajo svoj delež do
bra hrana, pijača, Robi s harmoni
ko in nabritimi šalami in naša vo
dička iz agencije Dober dan, Ber
narda Skorenšek, ki nam med po
tjo razlaga zanimivost doline in 
njenih krajev, prav tako uspešna 
pa je pri pripovedovanju raznih 
šal. Savinjski gaj zapuščamo več 
kot zadovoljni in naša pričakova
nja so uprta k novim ciljem, spo
znanjem in lepotam zgornjesa- 
vinjske doline. Ob pesmi, glasbi 
in šolah smo se znašli v Radmir
ju, ki je od Mozirja oddaljeno 
12 km. Leži na križišču poti proti 
Gornjemu gradu, Solčavi in Mo
zirju. Znamenitost tega kraja pa 
je zlasti v zakladnici in cerkvi sv. 
Frančiška, ki hrani mašna oblačila 
neprecenljive vrednosti. Stroko
vno urejena razstava pa nudi obi
skovalcu bogat pogled v tovrstno 
lepoto in dovršenost ter spret
nost izdelovalcev. Župnik Jože 
Vratanar, čuvar, kustos in dober 
poznavalec zgodovine nas je lepo 
sprejel in nas z besedo in primer
ki mašnih oblačil popeljal daleč 
nazaj v zgodovino.

Sveti Frančišek Ksaver, po ka
terem se imenuje ta cerkev, je bil 
po rodu Španec in se je rodil leta 
1506. Pozneje je bil profesor na 
Sorboni v Parizu, nato je postal 
duhovnik jezuit — jezuitski pater 
in je šel kot misijonar v Indijo in 
preko Cejlona na Japonsko. Po 
desetih letih se je vrnil nazaj v In
dijo in je nameraval na Kitajsko, 
toda na otoku San Sian v Kitaj
skem morju je umrl, star 46 let. 
Pokopan pa je v Goji v Indiji. Cer
kev v Radmirju je bila prva cerkev 
v Evropi in verjetno tudi v svetu, 
ki je bila zgrajena njemu v čast. 
Pred dvesto in več leti je bila to

bo treba še nekoliko pešačiti. Ne
kaj jih ostane spodaj, drugi pa se 
odpravimo do slapa, ki nas priča
ka v vsem svojem sijaju. Povz
pnemo se do okrepčevalnice in 
razgledišča Orlovo gnezdo in od 
tam nam pogled roma po vrhovih, 
ki zapirajo ledeqtéko dolino. Lepo 
je in še toplo po vrhu, tako da ni
komur od nas ni žal »izgubljenih 
kalor^<, ki smo jih potrošili med 
vzponom. Če vse skupaj obrne
mo na šalo, pa še toliko manj, saj 
nas čaka v koči prava pojedina, 
kjer bomo vse to nadoknadili.

ZABAVA, DA TE KAP!
Harmonika igra, noge cepetajo 

in poplesujejo v ritmu polke, val
čka. Pesem in smeh, veseli obra
zi naših žensk, eno samo zado
voljstvo. Prizor, ob katerem tudi. 
slučajni obiskovalec ne bi mogel 
ostati ravnodušen. Vsak po svoje 
skuša biti duhovit, zabaven, pri
jetno nagajiv, hudomušen. Pozno 
kosilo je spodbudilo potrebo po 
pitju, nazdravljamo, pojemo, si iz
mišljamo razne igre, ki dvigajo tu
di tekmovalno temperaturo, 
skratka zabava, da te kap, če se 
izrazimo po partljičevsko. Kmeč
ke žene dokazujejo, da ne znajo 
samo delati, ampak se tudi zaba
vati. Smisel tega izleta pa je pred
vsem to, da iz svoje vsakdanjosti 
skočijo za hip v neko drugačnost, 
ki jim bo dala nove moči za pre
magovanje vsakdanjih težav, dela 
in življenja na kmetiji. Neumorni 
Robi Zupan igra in igra, Bernarda 
razdeli listke, na katerih so zapi
sani začetni oz. nadaljevalni verzi 
znanih narodnih, zabavnih in re
volucionarnih pesmi. Za vsako 
pesem sta dva listka in dve osebi, 
ki imata verze iste pesmi, morata 
zapeti ter nato popiti kozarec vi
na. Izgleda kot avdicija za pevski 
festival, ki je spremljana s sme
hom, zbadanjem in razposaje
nostjo peščice moških, ki »po- 
gruntajo« še kup drugih vragolij. 
Veliko smeha je med podajanjem 
steklenice med nogami, pa vtika
njem kuhalnice skozi vrat stekle
nice, pa podajanjem škatlice vži
galic z nosa na nos itd.

Da pa bi bilo vse skupaj še bolj 
zanimivo in privlačno, pa so po
skrbele tudi nagrade za zmago
valce, ki so jih prispevali pokrovi
telji in še kdo. Ob tem vzdušju je 
čas hitro mineval in tema se je že 
prikradla v dolino. In kot pravi 
pregovor, da je najbolje končati 
takrat, ko je najlepše, smo tudi mi 
rekli slovo Logarski dolini in se 
polni lepih spominov odpeljali 
proti domu. Petja, humorja pa ni 
zmanjkalo vse do Šempetra, ko 
smo se poslovili in si obljubili, da 
se drugo leto ponovno srečamo.

S kmečkimi ženami bil, fo
tografiral in reportažo na
pisal Darko Naraglav

do potankosti izdelani ornamenti, 
figure in drugi vezeni liki, ki so v 
večini primerov ročno delo in je 
zaradi tega njihova vrednost še 
toliko večja. . .

V KRAJU FLOSARJEV IN NA
TO DO RINKE

Ura hitro teče in kar verjeti ne 
moremo, da bo vsak čas za nami 
polovica dneva. Ustavimo se v 
Ljubnem ob Savinji, kraju, kjer 
vsako leto organizirajo tradicio
nalno prireditev Flosarski bal, ki 
oživlja čase, ko so po Savinji, od 
tu naprej, splavarili les do svojih 
kupcev. Robijeva harmonika na
redi sredi Ljubnega pravo veseli
čno vzdušje, v bližnji gostilni celo 
malo zaplešemo, si privoščimo 
kavico ali dve in nadaljujemo na
šo pot proti končnemu cilju do 
Rinke. Za sabo pustimo Luče, 
Iglo, Solčavo in kmalu nato zavije
mo v Logarsko dolino, ki obsijana 
s soncem in obdana z vrhovi 
Kamniško-Savinjskih Alp nudi pri
jetno sprostitev.

Avtobus ?e končno ustavi. Na
ša pot je končana, cilj — slap 
Rinka oziroma okrepčevalnica, 
kjer bomo preživeli še preosta
nek dneva, pa je še oddaljen in

Še malo, še malo, je  že notri. 
Bravo!

Bernarda

Mihaela Škrabar Rozalija Hropot

dan: »Naša agencija ne vodi ljudi 
samo po naši domovini, temveč 
tudi po tujini. Naša usmeritev in 
želja pa je, da popeljemo ljudi na 
izlet v lepe in zanimive koščke 
naše domovine in tujine v čim 
boljšem razpoloženju in po solid
ni ceni. Naša agencija sicer delu
je šele dve leti, mislim pa, da je 
začela na pravem koncu, saj or
ganizira vse izlete s srcem in du
šo. Tako da izleti niso prazni in 
puščobni, ampak imajo v sebi ne
kaj več, nekaj zanimivejšega, bolj 
popolnega. Tudi današnji izlet je 
bil izpeljan v tem duhu in mislimn, 
da je sijajno uspel. Ritem in tudi 
vsebino pa mu je dajal naš har
monikaš Robi in kmečke žene sa
me, ki se znajo pristno, nevsiljivo, 
domače veseliti in biti zelo hvale
žne. Tudi jaz bi se jim rada zahva
lila za prijeten dan in bi jim zaže
lela še več takšnih prijetnih dni v 
letu, saj si jih pošteno zaslužijo.«

MIRICA ŽGANK — najmlajša 
udeleženka izleta: »Kaj naj re
čem? Z eno besedo — super. 
Lepo je bilo, čeprav bi si sama 
želela potovati še kam dlje in za 
dalj časa. Sicer pa je tudi to, kar 
smo videli in doživeli, velika spre
memba našega vsakdana. Za me
ne, ki sem še brez družinskih ob
veznosti, to ni tako pomembno, 
saj si lahko nekoliko več privo
ščim kot žene, ki imajo poleg de
la na kmetiji še družinske, mate
rinske in druge naloge. Vsekakor 
pa se bom z veseljem še pridruži
la ženam, tako na Žalski noči kot 
tudi na takšnih izletih.« d . N.

O izletu so rek li:
MIHAELA ŠKRABAR: »Če

prav sem že precej v letih, še ni
sem izgubila volje do veselja in 
zabave. Rada grem na izlet in že 
večkrat je bilo čudovito. Današnji 
pa mi bo ostal še posebej v le
pem spominu, veliko smo peli, 
plesali, se pogovarjali. Res lepo 
in nepozabno. Upam, da ni bilo 
zadnjič in da bo še kdaj tako pri
jetno.«

ROZALIJA HROPOT -  orga
nizatorka, aktivistka in duhovni 
vodja aktiva kmečkih žena v Šem
petru: »Mislim, da vsaka kmečka 
žena rabi vsaj en dan sprostitve. 
Ker skorajda ni časa za dopust, 
smo se v našem aktivu, ki ga se
stavljajo članice odborov po va
seh, dogovorili, da vsaj en dan v 
letu preživimo stran od svojih 
vsakdanjih skrbi in si ogledamo 
to ali ono zanimivost ter se pred
vsem poveselimo. Mislim, da ti en 
dan veselja, en dan smeha da 
včasih polet tudi za dva in več 
mesecev uspešnega dela. Današ
nji izlet je prav gotovo dosegel 
svoj namen. Mislim, da je vsaka 
udeleženka odnesla domov lepe 
in prijetne spomine iz te prelepe 
doline. Lepo in prijetno je bilo v 
tem okolju in veselja ni manjkalo. 
Rada bi se ob tem zahvalila agen
ciji Dober dan, Savinjskemu ob
čanu, harmonikašu Robiju, šofer
ju, Bernardi, tebi, fantoma iz TZO 
Šempeter in vsem ženam za ču
dovit in nepozaben dan . . .  Če ne 
prej, pa drugo leto vse skupaj po
novimo.«

BERNARDA SKORENŠEK
— turistični vodič agencije Dober

Agencija Dober dan in Savinjski občan



Peli so jih mati moja
Velika družina m ed andraškim i hribi

Košan '% - ■(

Veseli smo vsake 
pridobitve

Najsi bo lepo ali slabo, zbero 
se vsako leto, vedno več jih je, 
prihajajo vedno novi, od tu, od 
tam . . .  vsi so naši, vsi so pevci, 
so matere, hčere, sinovi, in pojo 
pesmi, ki so jih peli m ati.. .

Tako nekako se vsako leto po
govarjamo in snujemo misli ob 
veliki in ugledni slovenski priredi
tvi DRUŽINA POJE v Andražu. 
Letošnja, sedma po vrsti, je bila 
tudi rekordna, tako po številu 
udeležencev (pelo je 21 družin) 
kot po številu gledalcev oz. po
slušalcev. Kdor pozna prostor, 
kjer je bilo vse polno ljudi, ve, da 
jih je bilo zagotovo 4000. Malo
kdo je vedel, da bo tega dne do
živel tudi srečanje z zanimivimi 
osebnostmi (že tudi kdaj prej so 
prišli Matjaž Kmecl, Ciril Zlobec, 
Radovan Gobec, Zmaga Kumer 
in drugi). Tokrat je prišel tudi 
predsednik slovenske vlade, 
vsem v presenečenje ne kot 
gost, ampak kot nastopajoči — z 
vso družino. Pet jih je bilo vpisa
nih pod številko 18. In zapeli so

kot le malokateri. Pa smo se spo
gledovali in ugotavljali: je to prav 
ali ne? Menda kar prav, saj je Loj
ze Peterle celo sam priznal, da je 
marsikdo pripisal njegove misli v 
Šentvidu pri Stični, ko je na veli
kem pevskem taboru govoril o 
družinskem petju, kot govorjenje 
»tja v tri dni«. Vendar je dokazal, 
da je mož beseda in da zna tudi 
zapeti. In to dobro zapeti. Celo 
Radovan Gobec je veselo in nav
dušeno ploskal, saj bi si pevec, 
kot je in še bo Peterletova druži
na, želel vsak zborovodja.

Prireditev je bila dobro organi
zirana, vse priznanje si zagotovo 
poleg članov kulturnega društva 
in organizacijskega odbora zaslu
ži Kondrad Brunšek, ki na svojski 
način vodi prireditev in ji vdihne 
domačnost, da lahko resnično 
zaživi v družinskem vzdušju sle
herni, ki se pridruži veliki in prija
zni pojoči množici ljubiteljev dru
žinskega petja. Poleg že tudi 
obrabljenih sloganov je vendarle 
tisti Kdor poje, ne misli slabo še

kako resničen in vedno nov. Prav 
je, da se v današnjih časih, ki pre
izkušajo vsakega izmed nas, za
tečemo na začetek naše stvarno
sti: tja, kjer se prvič zavemo svo
jega obstoja, ko prvič pokukamo 
z radovednimi očmi v veliki svet, 
tja, kjer smo srečno in v toplem

objemu sanjali - -  v materino na
ročje. Mati pa je kot pesem. In 
zato naj pesem ne živi le med an
draškimi hribi enkrat v septem
bru, naj živi v srcih vseh, naj bo 
pesem, ki ji radi prisluhnemo in jo 
radi zapojemo. Se bomo prišli v 
Andraž! Jožica Ocvirk

Ivan Košak je človek, s katerim 
je povezan razvoj kraja v zadnjih 
desetletjih. Čeprav je izpregel 
dolžnosti v kraju, pa kljub sed
mim križem, ki si jih je naložil le
tos, še vedno rad pomaga svojim 
naslednikom. »Kljub pomanjkanju 
finančnih sredstev se življenje v 
Vinski gori ni ustavilo. Kadar kra
jani vedo, za kaj namenjajo de
nar, in če primakne kak dinar še 
občina, potem se veliko naredi. 
Pri udarniškem delu pa se ljudje 
tudi zbližujejo, končni uspeh pa 
je v ponos vsem. Vedno smo zna
li ceniti in se tudi veseliti novih 
pridobitev. Če ne bi bilo cest, tudi 
življenja ne bi bilo v teh hribovitih 
krajih. Še dobro se spomnim ko
lovozov, po katerih smo se težko 
prebijali, vodo smo prenašali v 
vedrih, živino napajali v grabnih. 
Zrasle so nove lepe hiše in sedaj 
je tu resnično lepo in prijetno. 
Krajani Vinske gore radi zahaja
mo v večnamensko dvorano, kjer 
nam člani turističnega društva 
pripravijo večkrat kakšno prijetno 
zabavo. Kadar se zberemo, tudi 
radi zapojemo,« je na kratko str-

Po uspešno izpeljanem regij
skem tekmovanju oračev je bilo v 
naši občini še 34. republiško tek
movanje oračev, ki so ga pripravi
li Zveza organizacij za tehnično 
kulturo Slovenije, Zadružna zveza 
Slovenije ter Hmezad Kmetijstvo 
Žalec. Na poljih Žovneka v bližini 
Braslovč se je za najboljšega ora
ča Slovenije potegovalo 57 tek
movalcev, med njimi tudi 12 
žensk iz raznih krajev Slovenije. 
Tekmovanje je potekalo samo en 
dan, tekmovali pa so v spretno
stni vožnji z dvoosno prikolico in 
oranju. Ekipo celjske regije so 
zastopali mladi traktoristi iz Pol
zele, Petrovč, Laškega, Šoštanja 
in Šempetra. Zmagal je Jože Zver 
iz Pomurja, drugi je bil Franc Ro- 
tnik iz Šoštanja, Vinko .Zupanc iz

Ivan Košan

nil spomine na preteklost Ivan 
Košan. Seveda nisva mogla mimo 
sadovnjaka, saj je Ivan vse življe
nje in delo posvetil sadjarstvu. 
Letošnja letina bo kakovostna in 
bogata, saj se drevesa močno ši
bijo pod težo debelih sadov, jk

Petrovč je bil devetintrideseti, To
maž Terček s Polzele šestintride
seti, Andrej Kramer iz Šempetra 
petinštirideseti itd. Povedati velja, 
da so se med prvih deset v kon
čni konkurenci uvrstile kar tri čla
nice, in to iz Pomurja in Podravja.

Ekipno je zmagala ekipa Po
murja s 1913,38 točk, sledi Po
dravje 1743,85, Celjska regija 
1658,77, Ljubljanska 1217,65 točk 
itd.

Na koncu tekmovanja je bila v 
hotelu Prebold krajša slovesnost, 
na kateri je vse pozdravil pred
sednik skupščine občine Žalec 
Milan Dobnik, pokale in priznanja 
pa je najboljšim podelil predsed
nik Zveze organizacij za tehnično 
kulturo Jože Dular.

T. TAVČAR

Republiško 
tekmovanje oračev

Domovina je  ena sama
Tona-Milivoja Pipana po

znajo predvsem starejši ob
čani naše doline, še posebej 
Žalčani, katerih sokrajan je 
že od leta 1954. Njihov spo
min seže v čas, ko je  bil Tone 
v plavi uniformi čuvar javne
ga reda in miru, v službi or
ganov za notranje zadeve. 
Sedaj je  že 17 let upokojen, z 
njim pa se lahko najpogoste
je  srečate v žalskem šport
nem centru ob teniških igri
ščih. Tone Pipan je  do- 
brovoljnež, človek resnice, 
naostrenega jezika in pred
vsem velik domoljub. To 
slednje pa mu daje čas nej- 
gove mladosti, ki jo je  preži
vljal v okupirani Primorski, 
pod fašistično Italijo.

Tone Pipan je Kraševec, ne sa
mo rojen na Krasu, tudi drugače 
je še vedno del tiste krajine, ki ga 
je obdajala v letih njegove mlado
sti in ga, tako kot večino Primor
cev, naredila revolucionarja in so
vražnika fašističnih zavojevalcev. 
Tudi v njegovem besedišču še 
vedno prevladujejo besede, ki sta 
mu jo dala mati in okolje, v kate
rem je takrat živel. Njegov značaj 
je težko opredeliti ob površnem 
poznanstvu, prav togovo pa je, 
da mu je dela pečat kraška burja 
in krajina.

Pogovor s Tonetom je zanimiv, 
okrog naju sicer sedijo privrženci 
tenisa, kar pa mojega sogovorni
ka prav nič ne moti, saj je tak re
koč živi inventar teniških igrišč. 
Brez dlake na jeziku komentira, 
kritizira, očita, nasprotuje, pa tudi 
hvali, Pa naj gre za stare ali nove 
oblastnike.

Vzgojen v duhu revolucionar
ja

Italijanska zasedba Primorske 
po končani prvi svetovni vojni je 
ljudi na tem ozemlju naredila re
volucionarje. Tudi Pipanova druži
na, v kateri je bilo pet otrok, je 
spadala mednje. Otroci so bili že 
vzgojeni v tem duhu. Njihov so
rodnik, Ivan Pipan, pa je bil tudi 
vodja Labinske republike. Vsi so 
sovražili zavojevalce in Musolini- 
jeve privržence, ki so jim prepo
vedovali govoriti materin jezik. 
Padec Italije septembra 1943 je

Anton Pipan
bil za te ljudi nepozabno dožive
tje, čeprav so na pravo svobodo 
in na priključitev matični domovini 
morali čakati še skoraj dve leti. 
To pa je bil tudi čas, ko se je To
ne seznanil z »ribeli«, kakor so ta
krat rekli partizanom v njihovih 
krajih.

»Že dalj časa se je pri nas go
vorilo o »ribelih«, ki so v hosti, in 
spomladi 1943 sem naletel na 
njih. Zabičali so mi, da moram biti 
tiho, o tem srečanju si nisem upal 
povedati niti mami, očeta pa so 
nam že leto poprej odgnali fašisti. 
Kmalu sem postal njihov zaupnik 
in aktivist. Nosil sem jim hrano in 
druge potrebščine, potem pa 
sem začel dobivati tudi določene 
naloge. Želel sem se vključiti v 
odred, vendar sem moral po na
logu Branka Kodriča ostati na te
renu in tam opravljati potrebne 
naloge v okviru obveščevalnega 
centra 9. korpusa

Jezen, razočaran nad starim 
in novim

Z našim sogovornikom klepe
tava o času vojne in času miru, ki 
pa se ob dogodkih v Jugoslaviji 
vse bolj zastrahujoče bliža v ča
se, ko je namesto razuma govori
lo orožje. Povojne dogodke, ki 
sedaj burijo duhove, ocenjuje na 
svoj način. Kočevski Rog, Tehar
je in drugi kraji so žalostni pomni
ki nekega časa in prostora, a v 
revolucij, takšni ali drugačni, ne
kaj običajnega. Če bi zmagali

okupatorji in njihovi pomagači, bi 
verjetno bilo stanje še mnogo 
hujše. Pri tem pa ve, da so šli v 
smrt tudi resnično nedolžni lju
dje, kar pa je cena vsake revolu
cije. Jezi pa ga tudi, da se vse to 
naprtuje slovenski partizanski 
vojski, saj so bili ob koncu vojne 
na našem ozemlju tudi drugi par
tizanski odredi iz Jugoslavije, ki 
so delovali vsak na svojo pest. 
Vojna se je sicer končala s kapi
tulacijo, 9. maja 1945, vendar so 
okupatorjevi vojaki in kvizlingi, ki 
niso predali orožja, poslali v smrt 
v zadnjih dneh, od 10. do 15. ma
ja, številne borce NOB. Padlo je 
veliko najboljših sinov slovenske
ga naroda, kar pav gotovo ne bi 
bilo potrebno, je pristavil naš so
govornik.

»Močno zamerim bivšim 
oblastnikom, ki so me učili reda 
in discipline, da so pripeljali voz 
tako globoko in dopustili, da se 
dogaja to, kar se. Prav tako pa 
sem razočaran, jezen in ne vem 
kaj še ob dejstvu, da nova oblast 
negira naš NOB in nas z nekimi 
spravnimi dejanji poskuša izena
čevati s tistimi, ki so bili na strani 
okupatorja, si s tem ščitili glavo in 
udobneje živeli. Pomiritev nikakor 
ne more pomeniti^da smo poza
bili na vse žrtve belogardizma in 
domobrantsva. Grobovi teh žrtev 
niso raztreseni samo po vsej Slo
veniji, ampak tudi na Rabu, v 
Dachau, Auschvicu itd. Spravitelji 
se morajo zavedati, da lahko 
sprejo že pomirjeno, še huje 
sprejo lahko tudi tiste, ki niso bili 
nikoli sprti, se pravi povojno ge
neracijo. Politične strasti bi mora
le najti svoje naboje kje drugje, 
ne pa na vojnih žrtvah, to lahko 
pripelje do ponovnih tragedij. . .«

Naš sogovornik Tone je ob tem 
izjavljanju povzdignil glas, ki je 
nejgovo misel še podkrepil. Sicer 
pa smo pogovor speljali v drugo 
smer in ga pobarali še o njego
vem delu in življenju v organih za 
notranje zadeve in službovanjih v 
raznih krajih Slovenije. To pa bi 
bila snov za še obširnejše pisa
nje, kar pa nam prostor ne omo
goča. Morda pa kdaj drugič? Pa 
srečno, Tone.

DARKO NARAGLAV

10 let restavratorskega dela
Zlatko Krčmar je med zbiralci starin in umetnin uveljavljen zasebnik, z restavriranjem pa je ohranil 

precej dragocenega pohištva. Pred dnevi je  v Petrovčah odprl prodajno-razstavni salon, v katerem bodo 
odslej zbiralci našli marsikaj zanimivega. Slovesnosti ob odprtju salona so se udeležili številni krajani, v 
umetniškem programu pa so sodelovali godbeniki iz Liboj, obrtniški oktet iz Celja, moški pevski zbor iz Pe
trovč (na posnetku med nastopom), ansambel Mira Klinca. Salon je v imenu občinske skupščine odprl Hen
rik Krajnc, posvetil pa pater Ivan Arzenšek.



Usoda naših dvorcev in graščin

NOVI KLOSTER, G. M. VISCHER, bakrorez o. 1681

Sto let društva Kmetovalec
Razlog, da smo se ustavili v 

Gotovljah, je ta, da bodo letos 
praznovali, če ne bodo pozabili, 
stoletnico ustanovitve kmetijske
ga izobraževalnega društva Kme
tovalec.

Gotovlje imajo častitljivo zgo
dovino, so med najstarejšimi na
selji v dolini. V svojem grbu imajo 
letnico 1263. To je leto, ko se Go
tovlje prvič pojavijo v pisnem do
kumentu: 12. 9. 1263, Friderikus 
plebanus de Gottendorf (Friderik, 
župnik v Gotovljah).

Leta 1890 so v Gotovljah usta
novili društvo Kmetovalec. Med 
ustanovitelji najdemo Martina 
Antlogo, Miha Jošta, Antona Jo
šta, Jakoba Antloga, Antona Gor
ška. Društvo ni skrbelo samo za 
razvoj kmetijstva, zelo opazno je 
bilo njihovo delo na kulturnem 
področju. Med ustanovitelji je bil 
Anton Goršek, tajnik občine Go
tovlje in tajnik še v nekaterih dru
gih občinah, pevovodja, režiser in 
vodja tamburašev; ko so ustano
vili gasilsko četo, je bil dolga leta 
njen tajnik. Na njegovo pobudo je 
bila pri društvu Kmetovalec I.

1895 ustanovljena prva pevska 
organizacija v dolini. Znani so 
številni nastopi tega zbora, leta 
1898 v Doberteši vasi, kjer se je 
zbralo dva tisoč ljudi. Po urad
nem kmetijskem delu in kultur
nem programu se je na teh ob
čnih zborih sproščeno razpravlja
lo o različnih perečih problemih. 
Razna predavanja, ki so bila obi
čajno s področja kmetijstva, so 
bila povezana s koncerti, različni
mi občnimi zbori. Tako je bilo v 
Gotovljah, v Grižah in marsikje 
drugje.

Med ustanovitelji najdemo Mi
ha Jošta, Cesarja, enega najbolj 
znanih kmetov iz Savinjske doli
ne. Leta 1902 je v Gotovljah usta
novil Posojilnico in hranilnico.

Znana je anekdota, ki pravi, da 
sta se srečala Martin Jošt z vo
zom sena in baron s Plevne s ko
čijo. Kočijaž je zahteval, da se 
Jošt umakne, on pa je odgovoril: 
»Ne bom se umaknil, on je grof, 
jaz sem pa cesar«.

Društvo iz Gotovelj kaže, da so 
v zadnjih letih prejšnjega stoletja 
nastajala po dolini tudi različna

kmetijska in kulturna društva. Na 
to nas opozarja tudi Povabilo k I. 
občnem zboru Bralnega in kme
tijskega društva v Grižah, ki je bil 
18. novembra 1894. Na tem ob
čnem zboru je bil »podučljiv go
vor o amerikanski trti in njenem 
sajenji«, med posameznimi to
čkami »poje domači moški kvar
tet in se vršijo podučljivi govori«.

Jubilej opozarja, da ne smemo 
pozabiti na našo zgodovino. V 
Gotovljah imamo tudi eno najbolj 
znanih zbirk, ki govori o naši pre
teklosti — JORDANOVO ZBIR
KO. Ali ni škoda, da ni znana širši 
javnosti?

Jubilej Kmetovalca in jubilej 
pevske sekcije (95 let) je prilož
nost, da osvetlimo delo teh dru
štev in posameznikov, ki so v njih 
delovali, če ostanemo pri pev
skem zboru, ali še poznamo delo 
Antona Gorška, ustanovitelja 
zbora, in njegovega sina Jurija 
Gorška st., ki je zbor vodil do I. 
1976?

Vprašanje bi lahko sledilo vpra
šanju, danes naj bo dovolj. —fj

Ob obletnici Janka Kača
Ob letošnjem praznovanju 

850-letnice Braslovč in ob prebi
ranju knjige Franca Kralja Bra
slovče ne moremo mimo starega 
gradu Žovnek. Marljivi avtor mo
nografije je zbral ogromno mate
riala o življenju v trgu Braslovče 
in okolici. Opisal je tudi Zovneške 
gospode.

Omeniti moramo pred predsta
vitvijo knjige pričevanje Anice 
Brišnik. Spominja se, kako je or
ganizirala urejanje ceste do raz
valin, kako so mladi zadružniki 
očistili razvaline in samo okolico. 
Kot znana režiserka in igralka je 
polna žara pripovedovala, kako bi 
lahko v gradu uredili letno gleda
lišče.

Volja, želje so bile premalo, ni 
bilo ustrezne pomoči in načrti so 
padli v vodo, sama ni mogla na
praviti vsega! Ko je v 19. stoletju 
Jožef Čoki pl. Ruhenthal opustil 
grad [n si v dolini sezidal dvorec 
Novi Žovnek, je grad začel propa
dati. Od takrat je srednjeveški 
grad, rojstni kraj naše najmočnej
še plemiške rodovine, prepuščen 
naravi in njenim silam. V začetku 
našega stoletja sicer zasledimo 
še en poskus zavarovanja pred

popolnim uničenjem, a zaman. 
Med drugo svetovno vojno so 
Nemci odnesli še zadnje vredne 
ostanke z gradu, njihovo delo pa 
so dokončali domačini, ki so od
nesli strešnike z obnovljenega 
stolpa. Na stolpu je bila včasih tu
di freska, ki pa so jo že pred dru
go svetovno vojno odstranili in 
odnesli.

Franc Kralj opisuje, da je sta
novanjski del gradu že močno 
uničen.

Najmarkantnejši del grajskega 
kompleksa je bil, sedaj pa je le še 
delno ohranjen, obrambni stolp, 
postavljen v jugozahodnem delu 
prav nad dvižnim mostom in je ta
ko dobro obvladal vhod v grad. 
Stolp je postavljen na živo skalo. 
Ali bi lahko ohranili ta stolp ter 
spomin na Celjske, katerih zače
tek na Žovneku seže tja v leto 
1130 oz. 1146?

Ostala nam bo monografija 
Braslovče in ko jo bomo prebirali, 
bomo lahko ugotovili, kaj smo za
pravili!

Zavedati se moramo, da Žov
nek sodi med najstarejše grado
ve na Slovenskem.

Franci Kralj v monografiji Bra

slovče navaja začetek rodu: Geb
hard I. z nazivom Savinjski (de 
Soune), v letih 1130 in 1144 izpri
čan;

Leopold, naveden v letu 1146;
Gebhard II. je v listinah navajan 

v letih 1173 do 1253 kot žovneški, 
kot sin Gebharda I.

Prva znana listina, ki govori o 
Žovneku; nosi datum 27. 5. 1173 
in omenja Gebhardi de Sovnek- 
ke.

Ko so Žovneški zapustili svoj 
rodbinski grad Žovnek, so ga 
upravljali oskrbniki. Na njem pa 
so se tudi kot Celjski grofje in 
knezi radi zadrževali.

Valvazor omenja, da je leta 
1454 umrl na Žovneku Friderik II., 
predzadnji Celjan. Nada Klaič na
vaja v delu »Zadnji knezi celjski v 
deželah sv. krone«, da je I. 1452 
na Žovneku prebival Friderik II.

In kot rečeno, še I. 1959 smo 
lahko prebrali: »Veliki grajski
stolp je bil še dobro ohranjen in 
pokrit, bil je tudi še opremljen in 
nad osrednjim vhodom v grad so 
bili še škripci dvižnega mostu.« 
Danes so ostali goli zidovi, ki se 
rušijo in z njim vred se ruši eden 
zelo redkih in zanimivih zgodovin
skih spomenikov. f . Ježovnik

Florijanovo v KS Andraž
Učenci 1. in 2. razreda Osno

vne šole Andraž so letos napi
sali raziskovalno nalogo Florija
novo. Tako so ohranili star ljud
ski običaj, ki v Andražu še ved
no živi. Nalogo so grafično 
opremili, posneli so tudi video
kaseto o tem običaju.

V uvodu so mladi raziskovalci 
zapisali, da so ponosni na svoj 
kraj, saj je že od nekdaj slovel 
po lepem fantovskem petju, po 
tamburaših, po dobrih igralcih 
in po ljudskih običajih. Med nji
mi navajajo LIČKANJE, Ml- 
KLAVŽEVANJE, KRESOVANJE, 
PUST, običaje ob KOŠNJI, BO
ŽIČU IN VELIKI NOČI ter FLO
RIJANOVO.

Nato v nalogi predstavijo sve
tnika sv. Florijana. Poudarjajo, 
da sv. Florijan velja za zavetnika 
pred ognjem, sušo, povodnijo 
in vojsko. Navajajo, da kmečke 
gospodinje še do nedavnega na 
Florijanovo (4. maj) niso kurile 
peči, kovači tega dne niso dela
li, niso se hoteli zameriti zašči
tniku pred ognjem. Florijanovo 
je zlasti čas fantovskih prazni
kov, številnih šeg in navad. No
vinci so se za sprejem v fantov
sko družbo morali naučiti »flori- 
janovco«, ponekod so postavili 
tudi FLORIJANOVO DREVO. 
Fantje so se imenovali FLORI
JANOVCI. Florijanovci so lahko 
samo neporočeni fantje. Zbere
jo se teden dni pred sv. Florija
nom in po hišah raznosijo obve

stila, s katerim naznanjajo svoj 
prihod.

Nato se spet dobijo na pred
večer sv. Florijana. Če je fantov 
veliko, se razdelijo v več sku
pin. Vsaka skupina mora imeti 
harmonikarja in vse glasove za 
lepo petje. Izvolijo fanta, ki bo 
zastopal sv. Florijana, ta je obi
čajno najstarejši, že izkušen 
FLORIJANOVEC. Določijo tudi 
pomočnika. To je vedno naj
mlajši iz skupine. Ima zelo 
zahtvno nalogo. Nosi košaro z 
nabranimi darovi. Nobeno jajce 
v košari se ne sme razbiti.

Hodijo od hiše do hiše. K hiši 
pridejo čisto tiho, zapojejo ljud
sko pesem, zakikirikajo, zako- 
kodakajo, zavriskajo, godec pa 
raztegne meh. Kikirikajo zato, 
da bi perutnino pri hiši obvaro
vali pred boleznijo in da hišo 
obvarujejo pred rdečim peteli
nom (ognjem). Zakokodakajo 
pa zato, da bi kokoši pridno ne
sle.

V hiši dobijo dar (jajca). Flori
jan se zahvali za dar in zaželi, 
da bi jim »rdeči petelin« priza
nesel in da bi kokoši pridno ne
sle. Gospodar jim natoči. Prvi 
pije sv. Florijan, da pogasi 
ogenj, nato ostali spremljevalci.

Včasih se zgodi, da se pri hiši 
nihče ne oglasi, jajca pa so pri
pravljena nekje v bližini hiše. 
Florijanovci morajo najti dar. Če 
dar najdejo, zapojejo pod ok
nom in se zahvalijo. Danes se 
spreminja vrsta darov. Včasih

so florijanovci dobili samo jajca, . 
danes dobijo tudi denar, da fan
tom ni potrebno prodati jajc za 
zaključek. Zaključek imenujejo 
JAJCARIJO. Na JAJČARIJO po
vabijo dekleta (samo iz svoje 
vasi). JAJČARIJO imajo navad
no v naravi. Pečejo, gasijo si 
žejo, plešejo. Jajčarija se za
ključi v jutranjih urah.

Mladi raziskovalci nato opiše
jo nekaj primerov iz Andraža. 
Kmetu, ki ni hotel dati ne jajc ne 
pijače so razdrli kmečki voz, 
znosili so ga na streho in tu se
stavili. V njega so znosili še ne
kaj gnoja. Kmet je moral zjutraj 
znositi gnoj s strehe, razstaviti 
voz in ga znositi na tla.

Zanimivo je, da so na jajčariji 
peli samo domače pesmi.

O FLORIJANOVEM v Andra
žu sta učencem pripovedovala 
Slavko Pižorn in Anton Brinov- 
šek.

Objavljena je igra o FLORIJA
NOVEM.

Prav tako so objavljeni spo
mini dveh nekdanjih florijanov- 
cev, npr. skopušnemu gospo
darju, ki ni hotel dati jajc in pija
če, so pred vrati napravili gnez
do, vanj položili dve jajci in na
ročili, naj da jajca valiti, da jih 
bo drugo leto imel dovolj za flo- 
rijanovce.

Če zaključimo, pred nami je 
naloga, ki veliko pove in ohrani 
spomin.

____________________- V

Šestnajstega septembra letos 
je minilo natanko devetindevetde
set let, odkar se je v Latkovi vasi 
pri Preboldu rodil Janko Kač.

Kdo je Janko Kač? O njem ni 
veliko zapisanega. Kar pa je, nosi 
častitljivo letnico. V publicističnih 
kritikah njegove dobe lahko pre
beremo, da je slovenska umet
nost z njim dobila velikega litera
ta. A na žalost ga je zgodovina 
pozabila.

Po končani višji gimnaziji je 
študiral medicino in tik pred di
plomo študij za vedno prekinil. 
Razlog ni bil samo v njegovi ne
mirni naravi, temveč tudi v tem, 
da je v zdravniški praksi opazil 
preveč nepravilnosti.

Vseeno pa so ljudje iz rodnega 
kraja in okolice trumoma hodili k 
njemu po zdravniške nasvete. Ve
ljal je za dobrega diagnostika in 
padarska kariera je bila neizogib
na.

Srečanje s priznanim sloven
skim genetikom profesorjem Je
senkom mu je znova vzbudilo ve
ro v moč študija. Na povabilo ta
ko slavnega moža se je vpisal v 
prvi letnik rastlinoslovstva. Veliko 
se je ukvarjal s križanjem koruze, 
poskušal izboljšati pridelek hme
lja, izumil prah fitodin, proučeval 
in izdeloval razne rastlinske in

hranilne hormone. Resnično se je 
zavzemal za kmeta, da bi mu olaj
šal delo.

Leta 1930 se je zaposlil v Lju
bljani kot novinar. Ta zunanja 
spodbuda je botrovala tudi nje
govemu pisateljevanju. Objavil je 
humoristično-satirične zgodbe z 
naslovom Pisane zgodbe, zdrav
niške spomine pa je objavil v zbir
ki črtic in novel Med padarji in 
zdravniki. Daljše povesti so pri
kaz življenja in dela savinjskega 
kmeta, v katerega je bil Kač fana
tično zaljubljen. V svojem najbolj 
znanem delu, romanu Grunt, go
vori o usodnosti povezave med 
zemljo in kmetom.

V romanu Moloh obravnava 
proletarizacijo kmečkega življa. V 
zadnjem delu, v povesti Na novi- 
nah, pa je hotel zajeti zgodovino 
Latkove vasi in njenih ljudi.

Po vojni je iz Ljubljane odšel k 
uredništvu strokovnega lista 
Hmeljar. Poleg urednikovanja je 
uspešno opravljal in vodil selek
cijsko postajo pri Hmezadu.

V zadnji številki Hmeljarja leta 
1950 je v uvodnik napisal zanimiv, 
dober članek Inventura in bilanca. 
Kritično je ocenil položaj hmeljar
stva pri nas.

Zaradi tega članka so ga ozna
čili za sovražnika družbenega re
da. Tako so ga 26. 01. 1951 zaprli. 
Vseskozi pošten, v besedah in 
dejanjih ni mogel razumeti zanj 
tako neumne odločitve. Mesec 
dni je preživel v preiskovalnem 
zaporu.

Sicer so ga kasneje, na pono
ven ugovor, 21.06. 1951 oprostili, 
a so ga notranje ranili! Te sramo
te ni mogel preboleti, tako da je 
01.02. 1952 umrl za srčno kapjo.

Zanimivo je bilo poglabljati se v \ 
življenje tega nadvse vsestran
skega moža in z veseljem sem 
spoznavala, da tudi tisto, kar nas 
literarna zgodovina ne uči, ohra- 
nja neko dobo.

Čeprav le sopotnik, pozabljen 
in neimenovan, pa vseeno ostaja 
pisec Savinjske doline, prvi glas
nik kmetov ob Savinji in prvi 
ustvarjalec pri nas, ki je pisal o 
zdravniški problematiki. Ne bi 
upala trditi, da je kot umetnik do
segel vrhunec, vendar vseeno 
dovolj, da bi ga, recimo v osnov
nih šolah pri pouku slovenščine 
(vsaj v Savinjski dplini), lahko 
omenili.

Anita Brglez

D ruštvo km ečk ih  
fan to v  in d e k le t

Znano je, da se učenci posa
meznih šol radi odzovejo na ra
zlične razpise in pišejo razisko
valne naloge. Te naloge žal zelo 
redko pridejo do našega ured
ništva. Radi bi jih predstavili in 
opozorili na delo učencev.
Vprašanje je tudi, kje so te na
loge potem, ko so narejene in 
ocenjene? So dostopne? Zna
no je, da učenci v nalogah raz
krijejo marsikaj iz naše prete
klosti itd. Prav bi bilo, da bi se 
te naloge zbirale v Občinski 
matični knjižnici. Tu bi bile naj
lažje dostopne.

Med nalogami, ki smo jih do
bili v uredništvo, je naloga Dru
štva v našem šolskem okolišu, 
ki sta jo napisali učenki Osno
vne šole Slavka Šlandra Pre
bold: Nataša Pinter in Monika 
Kupec, mentorica je bila Nada 
Amon.

V nalogi dekleti opišeta delo
vanje nekaterih društev v KS 
Prebold, predstavita ta društva 
in delno opišeta zgodovinski 
razvoj. Vendar ni vrednost nalo
ge v tem, pač pa to, da dekleti 
opišeta predvojno delo Društva 
kmečkih fantov in deklet. Tu sta 
Nataša in Monika popolnoma 
uspeli. Znali sta poiskati arhive, 
najti sogovornike, opisali sta

predvojno delo društva v teda
njem Sv. Lovrencu in Preboldu 
ter opozorili na delo vseh dru
štev v Savinjski dolini in še širše 
v celjski kotlini (Dramlje).

Z eno besedo; pred sabo 
imamo zgodovino društev Sa
vinjske doline in sliko kmečke
ga življenja pred vojno. Poseb
no vrednost imajo slikovno gra
divo in zbrani spomini nekaterih 
članov tega društva (npr. Marije 
Završnik, ki se spominja dela v 
Sv. Lovrencu).

Ohranili sta spomin na pred
vojno delo kmečke mladine. 
Marsikaj sta potegnili iz poza
be, kot npr. to, da sta bili dru
štvi v Orli vasi in v Taboru med 
najbolj delovnimi in nekakšno 
osrednje žarišče kmečkega 
mladinskega gibanja v Savinjski 
dolini.

Opisane so prireditve, razli
čna tekmovanja in še in še. 
Osvetljeno je delo Ivana Kro- 
novška iz Orle vasi, dolgoletne
ga predsednika Zveze kmečkih 
fantov in deklet, delo Franca 
Kronovška, njegovega brata, ki 
je vodil društvo v Orli vasi in je 
bil ustreljen med prvimi talci iz 
savinjske doline, osvetljena je 
podoba Ivana Ocvirka iz Tabora 
ter mnogih drugih. Dekleti sta 
znali izbrskati iz pozabe celotna 
vodstva posameznih društev.

Znali sta poiskati predvojno 
glasilo društva Gruda in obudili 
sta spomin na leto 1938, ko so 
v Preboldu, ob 90-letnici ukini
tve tlake, uprizorili igro Branka 
Krefta Velika puntarija. Gruda je 
v poročilu o predstavi zapisala, 
da so bili gledalci pretreseni 
nad krvavim početjem pokvarje
ne gospode tistih časov.

Nemogoče je prikazati celot
no vsebino tega bogatega dela. 
Zato ob_ letošnjem praznovanju 
občine Žalec v Braslovčah zapi
šimo še, da je bilo leta 1934 
ustanovljeno društvo tudi v Bra
slovčah. Člani društva so se pr
vič predstavili z igro Prisega ob 
polnoči. 8. aprila 1934 so izvolili 
vodstvo, za predsednika Franca 
Rojnika, podpredsednica je po
stala Zofi Korošec, tajnik Viktor 
Orehovec, blagajnik Jože Cizej.

Bogati so spomini, ki so 
ohranjeni v tej nalogi. Tako je 
tovarišica, ki je želela ostati 
anonimna, obudila spomin na 
delo društva v Trnavi oz. Orli va
si. Še danes se spominja igre 
Planinska roža in Vere Plaskan, 
ki je igrala glavno vlogo. Te igre 
niso smeli igrati v Braslovčah, 
odklonili so jih zaradi njihovega 
naprednega delovanja.

Skratka, Nataši in Moniki za
hvala za njun trud. -fj

T o v a r n a  k e r a m ik e  S o n n e n b e r g
Ob štiridesetletnici društva 

so planinci PD Zabukovica izro
čili delavcem Keramične indu
strije Liboje sliko, na kateri so 
delavci nekdanje tovarne kera
mike Sonnenberg in izdelki te 
tovarne. Originalno sliko ima 
Slava Šalamon. Tako so se sku

šali planinci zahvaliti keramikom 
za pomoč planinstvu. Znano je, 
da keramiki ne pomagajo samo 
matičnen društvu, tudi drugim 
nudijo pomoč. Ob prvi otvoritvi 
koče na Gori Oljki so polzel- 
skim planincem izročili posodo 
za kočo.

Čeprav slika ni dokumentira
na, ima izreden zgodovinski po
men. Že po noši delavcev in po 
napisu »Bödenstele der Fabrik 
Sonnenberg« lahko sklepamo, 
da je slika nastala ob koncu 
prejšnjega ali ob začetku tega 
stoletja. Zagotovo je, da je slika

nastala pred I. 1928, tega leta je 
bila namreč tovarna ukinjena in 
vsa proizvodnja prenešena v to
varno v Kasazah — nekdanjo 
Schützovo tovarno.

Ob vsem drugem opozarja 
slika še na to, da so bili tedaj v 
tovarni zaposleni otroci.

Slika nas opozarja na proiz
vodnjo keramike v libojski ka- 
dunji; prvotna tovarna je bila

ustanovljena I. 1815, menjala je 
več lastnikov, leta 1896 je tovar
no prevzelo podjetje« M&J 
Sonnenberg, tovarna kamenine, 
rudnik premoga in apnenca«. 
Obudi spomin na močno delav
sko gibanje na tem področju. 
Prvo praznovanje prvega maja 
zasledimo I. 1895, ko je prvi maj 
praznoval samo en rudar Son- 
nenbergove družbe, že leta

1990 je prvi maj praznovalo 
vseh 140 delavcec Schützove 
tovarne. Slika spomni tudi na 
21. VII. 1920, ko so začeli stav
kati delavci, keramiki in rudarji 
Sonnenbergove družbe, pridru
žili so se jim delavci Schütz— 
Pavlinove tovarne. Stavka je tra
jala do 23. avgusta 1920.

-fi



Iz le t za osnovnošolce in starše

Pravljični svet 
Minim undusa

V času, ko tudi v slovenskem 
prostru uvajamo evropski delo
vni čas, se vse pogosteje poja
vljajo problemi z varstvom 
otrok. Na občinski zvezi DPM 
Žalec so se zaradi tega odločili, 
da bodo organizirali pestre in 
zanimive izlete za osnovnošol
ske otroke, k sodelovanju pa 
vabijo vse, ki imajo kakršnekoli 
pobude in predloge. Te naj 
vsak delavnik od 12. do 14. ure 
sporoče na telefonsko številko 
713—182, ali pa se lahko zglase 
osebno na Delavski univerzi v 
Žalcu, kjer imajo svoje prostore 
v drugem nadstropju.

Kot prvi tovrsten izlet za star

še in otroke pripravljajo v me
secu oktobru ogled pravljične
ga sveta pri Celovcu — MINI
MUNDUSA. Izlet bo v soboto, 
13. oktobra, zanj bodo otroci 
prispevali 300,00, starši pa 
360,00 dinarjev. V ceno so všte
ti prevoz z avtobusom, vstopni
na za Minimundus, vstopnina za 
ogled živalaskega vrta, malica 
na avtobusu, dobrote v gostiš
ču »Ančka«, ogledi po progra
mu, organizacija in vodstvo izle
ta.

Prijave bodo sprejemali na 
OZ DPM Žalec, in sicer najkas
neje do 6. oktobra 1990.

V soboto, 27. oktobra, pa bo 
izlet na PLITVICE, in sicer za 
osnovnošolske otroke. Cena 
zanj je 360,00 dinarjev, prijave 
pa bodo sprejemali do 20. okto
bra. In kaj vse bo zajemal ta iz
let: najprej vožnjo s panoram
skim vlakom, vožnjo s čolnom, 
sprehode, kosilo in povratek. 
Cena vključuje vožnjo z avtobu
som, vstopnino, kosilo in vod
stvo.

Starši in osnovnošolci, na vas 
je, da se odločite, če si boste 
kar dve soboti v oktobru pope
strili skupaj z DPM Žalec, saj 
stroški za izleta prav gotovo ni
so pretirani.

Polzela — naša šola skozi čas
Zanim iva raziskovalna naloga knjižn ičarskega  
krožka

Mladi zgodovinarji šestdesetih 
slovenskih šol so se v šolskem 
letu 1989/90 spoprijeli z dvema 
naslovoma raziskovalnih nalog: 
večina se jih je lotila zgodovine 
šole v svojem kraju, za kak ducat 
pa je bilo nalog o društvih. Nalo
ge o šolskih veséljih babic in oče
tov, o lepopisju in palici pri pou
ku, o gasilcih in sokolih so poka
zale raziskovalno radovednost 
učencev in prizadevnost mentor
jev. Bolj kot podeljena zlata, sre
brna in bronasta priznanja je po
membna nagrada za mlade razi
skovalce v spoznavanju virov, li
terature in metodologije razisko
vanja.

Eno od prizadevno sestavljenih 
nalog so pripravili tudi člani knjiž
ničarskega krožka OŠ Vere Šlan
der iz Polzele z mentorico Vale
rijo Pukl. tvja eni strani sodi v vr
sto nalog, ki so upoštevale litera
turo, arhivske vire (v Zgodovin
skem arhivu Celje, župnijskem ar
hivu Polzela) in ustne vire v obse
gu, ki je za osnovnošolsko raven

prav vzorna, po drugi strani pa z 
uvodnim pregledom šostva ter z 
odlomki iz literature (po A. Puhar, 
Prvotno besedilo življenja) dose
gajo v nalogi posebno pestrost. 
Naloga obsega razvoj šole od 
zač. 19. stol. do 1957, kronološki 
razvoj pa dopolnjujejo posame
zne priloge iz celjskega zgodo
vinskega arhiva ter izjave nekda
njih učencev. Zanimiv je pregled 
učbenikov iz leta 1916 ter število 
učencev v letih 1908—1940, šol
ski obisk in izvenšolsko delova
nje učiteljstva ter proslave v razli
čnih obdobjih. Medvojnemu ob
dobju sledita zanimiva intervjuja z 
akad. slikarko Darinko Pavletič- 
Lorenčak in pesnico Nežo Mau
rer, s katerima so avtorji naloge 
obujali šolske spomine. Povojni 
čas obravnavajo do leta 1958 
(uvedba osemletke). Naloga nudi 
tudi pregled socialne strukture 
učencev v letih 1933—57, se
znam učiteljev na Polzeli do 1957 
ter intervju z upokojeno učiteljico 
Milico Jezernik, ki je poučevala

na Polzeli kar 32 let ter z nekda
njim ravnateljem (1945—1977) 
Milanom Gerželjem. Na koncu pa 
predstavlja še nekaj mnenj seda
njih učencev o svoji šoli.

Če upoštevamo še ilustracije v 
nalogi, ki so jih prispevali člani li
kovnega krožka, in videokaseto 
tega, kar so učenci zbrali pri razi
skovanju teme o preteklosti svoje 
šole, se lahko veselimo zelo 
uspešno narejene naloge, ene iz 
vrste predstavljenih na XXI. sre
čanju mladih zgodovinarjev maja 
1990 v Kopru, nato pa še na raz
stavi »Šola moje babice« v Slo
venskem šolskem muzeju v Ljub- 
jani od junija do oktobra 1990. 
Naloga je prejela zlato prizna
nje in bo prva, ki bo v skrčeni 
obliki objavljena v Kroniki, časo
pisu za slovensko krajevno zgo
dovino. Prav spodbudno bi bilo, 
če bi našla mesto tudi v Savinj 
skem zborniku ali pa vsaj v lokal
nem časopisu.

BRANKO ŠUŠTAR, 
Kustos slovenskega šol. muzeia

Ko nam otrok zboli
Svetuje in odgovarja pediatrinja

Podarimo jim srečo
»Zakaj hočeš biti velik 

človek?* Biti človek je  že 
dovolj velika stvar.«

To sem prebrala ob morju, ko 
so valovi peli svojo pesem. Za
mislila sem se in se vprašala: ali 
smo vsi zares ljudje? Kaj sploh 
je človek? Medicina ima pre
prost odgovor: človek je bitje, 
sestavljeno iz toliko in toliko ko
s t i . . .  Ker je komplicirano bitje, 
so ga zdravniki »razstavili« na 
dele in se z njimi tudi ukvarjajo. 
Vendar, kdo misli na občutke in 
čustva? Občutki, emocije, na
nje misli pač nekdo drug.

Ko sem tako sedela in pre
mišljevala, je prikoracal majhen, 
vesel otrok. Nehote sem pomi
slila na tisoče njegovih žejnih in 
lačnih vrstnikov, pa tudi na 
otroke, ki imajo materialne do
brine, a so »lačni« tople bese
de, nežnega stiska roke, po
ljubčka za lahko noč. Pomislila 
sem na starše, ki otroke rodijo 
in se zanje nato še zmenijo ne. 
Ali ti sploh vprašajo, koliko 
takšnih otrok ponoči joče zara
di njih in njihovega zanemarja
nja.

Tedaj me je moj mali nade
budnež pokškropil in prestraše
no sem zakričala, ko je mimo 
prišla mati z nebogljenim otro
kom na rokah. Obstala sem .. .  
saj je bil to eden drugačnih 
otrok, kot jim pravimo. Postalo 
mi je hudo. Kljub temu, da že 
leta opravljam svoj poklic, se s 
to drugačnostjo kljub vsemu ni
sem sprijaznila. Narava je vča
sih kruta, zato se rodijo druga
čni, prizadeti otroci. Ko starši 
spoznajo to drugačnost, se naj

prej sami obtožujejo in si zasta
vljajo vprašanja, zakaj temu ta
ko, kaj sedaj, kakšna bo otro
kova prihodnost. . . Nato otro
ka vzljubijo, in če ima kdo ljube
zen svojih staršev, jo imajo prav 
ti otroci. Matere ob njih poza
bljajo na vse, za njih obstaja sa
mo še to nebogljeno bitje, ki bo 
večni otrok. Včasih pa postane
jo večni otroci tudi udeleženi v 
prometnih nesrečah, nerodnih 
padcih, hujših bozenih.

A ljudje? Ti pogosto od takš
nih odvrnejo pogled, ker jih 
enostavno ne žele videti.Vendar 
vas bi, dragi bralci prosila: PO
DARIMO TEM OTROKOM, TEM 
LJUDEM SREČO, PODARIMO 
JIM LJUBEZEN! Dajmo jim jo z 
nasmehom, s toplo besedo nji
hovim staršem, podarimo jo z 
nakupom karte za dobrodelni 
koncert PODARIMO JIM 
SREČO, ki bo v petek, 19. 
oktobra v kulturnem domu 
v Žalcu. Organizira ga društvo 
za telesno in duševno prizadete 
občine Žalec. Z zbranim denar
jem bo društvo poskušalo vsaj 
malo pomagati tem našim dru
gačnim soljudem. Vstopnice za 
koncert bodo prodajali v Mla
dinski knjigi v Žalcu in v Zdrav
stvenem domu Žalec. Pripse- 
vajte z nakupom vstpnice k iz
kupičku za naše drugačne so
potnike, saj jim bo morda prav 
to prinesli kanček sreče in lju
bezni.

To res ni dovolj, je pa vendar
le nekaj, kajti ljubezen je hrana, 
ki smo je vsi, ne glede na leta, 
vedno lačni in se dobi brezpla
čno.

Dr. Eva 
Dolničar

Trstenjak je nekoč zapisal: 
»Zavedati se moramo, da smo 
smisel svojega življenja izpolnili 
že zgolj s tem, da smo bili vsaj 
kdaj komu vir veselja, in to NI 
TEŽKO!« Verjemite, tudi ti, dru
gačni, so nekomu vir veselja, 
tudi oni so lahko zelo zelo sre
čni. Njim že dosti pomenita to
pla beseda in nežen pogled. 
Prav nihče ne ve, kako ti ljudje 
čutijo, kako jih boli ta druga
čnost. Stvari, ki so bile v prete
klosti nuja, se v prihodnosti lah
ko spremene.

DAJMO, PRISPEVAJMO 
SVOJO DROBTINICO, da bo do 
te spremembe res prišlo. Če 
jim bo vsak od nas poslal en 
samcat žarek upanja, jim bo 
dan postal nenadoma topel in 
srce jim bo ogrela človeška to
plina. Ravnajmo z njimi kot z 
ljudmi. PODARIMO JIM SRE
ČO! Pa čeprav le z nakupom 
vstopnice za dobrodelni kon
cert.

Vstala sem in namesto jezne
ga obraza sem otroku podarila 
nasmeh ob misli: lepo, da je na
gajiv, saj ni mislil hudo.

S tem je morda želel le dro
bec moje samote zase, želel je 
reči: mama, tu sem, tvoj sem. 
Pridi še ti čofotati, saj je do
pust.

Se vam ne zdi, dragi starši, 
da bi včasih, vsaj včasih, bilo 
bolje na kakšno potegavščino 
odgovoriti z nasmehom name
sto z grajo. Morda vas otrok že
li le opozoriti nase? Starši, po
darimo torej ljubezen vsem 
otrokom.

Odmevi

Tekstilna tovarna Šempeter ni propadla
Kot bivši delavec omenjene to

varne se čutim dolžnega, da opo
zorim na nekatere neresnice, na
vedene v avgustovski številki Sa
vinjskega občana v članku »To
varnar, ki je ostal brez vsega«.

Na pisanje, ki se tiče osebnosti 
Franca Themla, nimam nobenih 
pripomb, ker je bil res dober in 
sposoben človek. Imam pa pri
pombe na nekatere pikre in ne
resnične navedbe pisca članka, ki 
piše, da so novinarji tisti, ki odkri
vajo bolečo resnico preteklosti. 
Če je že v tem članku toliko ne
resnic, kakšno bo šele odkritje v 
bodoče, in mislim vsaj, da bodo 
zgodovinarji objektivnejše pisali o 
naši zgodovini.

Neresnična je ugotovitev pisca 
članka, da so bili takoj po II. sve
tovni vojni na vodilnih mestih v 
tovarni sami komunisti in partiza
ni. To so si tudi zaslužili, če bi bi
lo res, in da bi bili strokovno spo
sobni voditi tovarno. Za šempetr- 
sko tovarno to ne drži. Delegat za 
vodenje tovarne je res bil tov. Jo
ško Rozman, komunist in parti
zan. Tovarno je vodil le kratek 
čas. Za njim je prevzel mesto di
rektorja Pavel Kuhar, ki pa ni bil 
ne komunist in ne partizan. Vsi 
drugi vodilni delavci od računovo
dje, tehničnega vodje in mojstrov 
pa niso bili komunisti, razen per
sonalnega referenta Martina Fri
gia, ki je bil komunist in partizan.

Pripadnost posameznega de
lavca pa ni bila nikdar ovira za do
bro medsebojne odnose in za 
uspešno delo. Ko je direktor Pa
vel Kuhar nenapovedano zapustil 
tovarno, je bil imenovan za direk
torja Rudi Hribar, ugledni borec 
za delavske pravice še pred II. 
svetovno vojno, komunist, parti
zan, strokovnjak in poštenjak v 
pravem pomenu besede. Uspe
šno so vodili svoje oddelke tudi: 
Jože Petek, vodja tehnične služ
be; Franc Themel, vodja belilnice;

Ivo Kuhar, računovodstvo; Jože 
Gorič, vodja tkalnice in ostalih 
obratov.

Neresnica je, da je tovarna pro
padla, in sicer pod vodstvom Ru
dija Hribarja, in da so se z denar
jem, ki je bil izkupiček za prodane 
stroje, mastili občinski možje. V 
tistih časih se ni nihče mastil z 
denarjem, ker je bilo potrebno 
vložiti vsak razpoložljivi dinar v 
modernizacijo industrije.

Najbolj boleča neresnica pisca 
omenjenega članka za nas, bivše 
delavce Tekstilne tovarne Šem
peter, je ta, da je tovarna propad
la. To ni res! Tekstilna tovarna 
Šempeter je prav v tem času likvi
dacije bila visoko rentabilna z 
vsemi lastnimi sredstvi. V letu li
kvidacije je bilo naročenih 40 ko
madov avtomatskih širokih tkal
skih strojev pri Tekstilstroju v Za
grebu. Za to naročilo so bila 
sredstva rezervirana. Naročilo 
oziroma dobava je bila pozneje 
preklicana zaradi likvidacije.

Za leto 1960 je bilo 80 % proiz
vodnje prodane v ZRN. Dokaz o 
neoporečni poslovni politiki in vi
soki kvaliteti izdelkov je tudi ta, 
da inozemski kupec ni več prev
zemal blaga v tovarni, pač pa je 
popolnoma zaupal v kvaliteto in 
količino, to je bilo takrat največje 
priznanje delavcem v proizvodnji 
in strokovnemu kadru.

Finančna sredstva, s katerimi 
je tovarna ob likvidaciji razpola
gala in ki niso bila majhna, in de
nar od prodanih strojev je bil raz
deljen ostalim tekstilnim tovar
nam v žalski občini in del tudi KIL 
Liboje. Povod za likvidacijo tovar
ne je bil interes širše družbene 
skupnosti, predvsem zaradi tega, 
ker se kolektiv ni strinjal s pripo
jitvijo k TT Prebold in pa kot nave
deno razpoložljiva finančna sred
stva, ki so jih potrebovale ostale 
tovarne. Delavski svet tovarne ni

nikoli sprejel sklepa o likvidaciji, 
in sicer zaradi dobro stoječega 
podjetja.

V nasprotju z resnico je tudi 
navedba pisca članka, da Franc 
Themel ni imel pravice, oziroma 
ni smel odločati o delitvi dobička.
Themel kot vodja belilnice je imel 
vso pravico soodločati o delitvi 
sredstev za plače in tudi dobička 
na podlagi vloženega dela. Po le
tu 1950, ko so bili izvoljeni prvi 
delavski sveti, je Themel sodelo
val na vseh sejah in kot strokov
njak in izkušen delavec dajal kori
stne nasvete za proizvodnjo in 
ostalo poslovno politiko. Za od
hod iz Jugoslavije se je Themel 
odločil sam in je ob slovesu od 
vseh sodelavcev tovarne izjavil, 
da bo kot avstrijski državljan do
bil odškodnino za nacionalizirano 
tovarno le pod pogojem, da gre v 
Avstrijo, kar je tudi storil.

Kakšno zvezo ima usoda 
Themla in tekstilne tovarne s smr
tjo Slavka Pukmajstra, ki je pred

Opravičilo
V članku »Tovarnar, ki je ostal brez vsega«, ki je bil objavljen v 

prejšnji — avgustovski številki Savinjskega občana (po novem Sa
vinjčana), je prišlo do hude avtorske napake. V prispevku je na
mreč med mnogimi akterji omenjen tudi pokojni Pukmajster. Zapi
sal sem, da se je pred davnimi leti zapil in naredil samomor. Resni
ca je bistveno drugačna. Pukmajster je pred petimi leti umrl zaradi 
raka.

Zavedam se, da sem s tem prizadel vse sorodnike in prijatelje. 
Vem, da bi se tudi sam počutil neprijetno, ponižanega in razžaljene
ga, če bi kdo tako popačil resnico o smrti kakšnega mojega najbliž
jega. Toda človek je vedno izpostavljen možnostim, da dela napa
ke. Zato se iskreno opravičujem.

Naj še pojasnim, kako je do neljube' napake prišlo. Pri nastaja
nju članka o pokojnem tovarnarju Francu Themlu sem se pogovar
jal z mnogimi pričami in večina njih je bila že precej starih. Tako je 
ena izmed prič dejala, nikakor ne iz zlobe, temveč zaradi skleroze, 
da se je eden izmed delavcev šempetrske tekstilne tovarne po vrni
tvi iz Vojvodine zapil in da misli, da je bil to Pukmajster. Moja napa
ka je bila, da sem to informacijo vzel kot dejstvo in je nisem preveril 
še pri drugih virih.

Vojko Zupanc

nekaj leti umrl za težko, neozdra
vljivo boleznijo? Pisec v članku 
navaja, da se je zapil in napravil 
samomor, mislim, da se bodo za
radi tega oglasili tudi svojci. Mr
tve obrekovati verjetno ni novi
narska etika.

Ob zaključku naj povem, da je 
bil kolektiv Tekstilne tovarne 
Šempeter vedno enoten, tako pri 
delu v proizvodnji kot pri delitvi 
sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo, tako v kulturnem 
kot v razvedrilnem življenju. Z vso 
vnemo je obnavljal stroje in po
slovne zgradbe v tovarni, kakor 
tudi vedno nudil fizično in finan
čno pomoč za razvoj Šempetra.

V tej tovarni se niso v ničemer 
razlikovali komunisti od nekomu
nistov, bili smo enoten kolektiv 
ne glede na politično ali versko 
opredeljenost, tako nas je učil in 
usmerjal komunist in prvoborec, 
tovariš Rudi Hribar.

Griže, september 1990
Rado Cilenšek

Oktober — mesec
otrok
Prireditve Zveze DPM Žalec
Torek, 2.10., ob 10. uri; Otvoritev razstave

likovnih del učencev 
na temo; Otroci za 
zdravo in varno 
okolje (Likovni salon 
Žalec)

LUTKOVNA IGRICA »MOJCA POKRACUUA«
gostovanje po-posameznih vrtcih, in sicer:
Torek, 2.10., ob 8.30:

Sreda, 3.10.,

Četrtek, 4.10. 

Petek, 5.10.,

Sobota, 13.10.:

Sobota, 27.10.:

ob 10.30: 
ob 8.30:

ob 10.30: 
ob 8.30: 
ob 10.30: 
ob 10.00:

dvorana Svobode 
Polzela
VVZ Šempeter 
W Z  Petrovče 
(telovadnica OŠ)
W Z  Prebold 
W Z  Žalec I.
VVZ Žalec IV.
Šaljivo tekmovanje v 
orientaciji za šolske 
otroke (OŠ Gotovlje) 
Izlet za starše in 
otroke v 
MINIMUNDUS, 
pravljični svet pri 
Celovcu 
Izlet za
osnovnošolce na 
PLITVICE

Izpod peresa mladih

M ojster Peternel pravi: »Pek 
mora biti umetnik.«

V knjižnici smo reševali nagradno uganko. Njen pokrovitelj 
je bila pekarna Peternel. Vprašanja so bila, iz katerih žitaric se 
naredi in iz česa je kruh. V sredo so izžrebali dobitnike. Med nji
mi sem bila tudi jaz.

Naslednji teden smo se odpravili v pekarno, kjer nam je moj
ster razkazal: skladišče moke, peči, oblikovalno mizo in vse 
drugo. Povedal nam je tudi svojo življenjsko zgodbo, zakaj je 
postal pek. Tudi pogostil nas je. Jedli smo njegov kruh in slašči
ce. Za konec je vsakemu dal vrečko dobrot iz svoje pekarne. 
Mojster Peternel ima dober kruh in je prijazen.

Vesna Rojc, 5. razred, 
OŠ Žalec

Naši utrinki o knjigi
Knjiga vzbudi v meni iskro domišljije. (Andreja)
Prežene mi žalost. (Nina)
Odkriva mi skrivnost. (Borut)
Pomeni mi bogastvo. (Suzana)
Je zaklad v besedi. (Klemen)
Nudi mi veliko veselja, znanja in sreče. (Daša)
Je moja najboljša prijateljica in zaupnica. (Katarina)
Ob njej se sprostim. (Radovan)
Pomeni mi veliko ljubezen. (Damjan)
Učenci 5. b in c razreda,

OŠ Polzela



Prvi šolski dnevi so minili brez prometnih nesreč, v katerih bi bili udeleženi šolarji. Zato so po
skrbeli člani sveta za preventivo v cestnem prometu, ZŠAM, prometnih komisij v krajevnih 
skupnostih in miličniki. Posnetek je z akcije v Šempetru.

jk

Odprla so se vrata vrtcev in šol
Od tretjega septembra je v na

ših šolah in vrtcih spet živahno. 
Učilnice in igralnice so se napol
nile z mladimi srci, željnimi uče
nosti od prvega do osmega ra
zreda osnovnih šol, glasbene 
vzgoje v oddelkih glasbene šole 
ter skrbne predšolske vzgoje in 
varstva v otroških vrtcih. Nekaj 
skupin slednjih je delovalo tudi 
med počitnicami.

V vseh šolah in v Vzgojnovar- 
stvenem zavodu so se na novo 
šolsko leto 1990/91 skrbno in te
meljito pripravili. Po poročilih rav
nateljev in gradbenika je bilo pre
cej sanitarij, kuhinj, učilnic in 
igralnic prebeljenih, obnovljena 
pa tudi tla, ki so ponekod že po
vsem dotrajala. V vseh zgradbah 
so bila izvedena vzdrževalna dela, 
v novejših razumljivo manj kot v 
starejših.

Prvič po več letih je bilo zajeto 
v program osnovnega šolstva ne
kaj sredstev za naložbe, občut
neje pa so se zvišala tudi sred
stva amortizacije, saj so le-ta 
vrednostno padala več let zapo
red. Tako je uspelo v Braslovčah 
zgraditi štiri nove učilnice s kabi
neti. V Preboldu je bil zgrajen 
nadzidek z dvema učilnicama. V 
Petrovčah so poleg pridobitve

zemljišča in objektov ob šoli ure
dili dodatno učilnico. Iz teh treh 
naložb je še nekaj neporavnanih 
obveznosti, za kar pričakujemo iz 
proračuna občine dodatna sred
stva.

V Grižah so nadaljevali z ureja
njem učilnice za računalništvo, v 
Polzeli so obnovili del ravne stre
he, na Vranskem pa so pripravili 
ureditev šolske knjižnice. V no
vem vrtcu v Žalcu sta bili dokon
čno urejeni še dve igralnici in 
upravni prostori, dela za dogradi
tev kuhinje pa so še v teku. V šoli 
na Gomilskem so bila opravljena 
dela pred proslavitvijo 180-letnice 
šole.

Omenimo naj tudi razumevanje 
krajanov, saj smo pri vseh večjih 
delih dobili denar iz krajevnih sa
moprispevkov ali posebne pri
spevke staršev in krajanov, neka
teri kolektivi šol in W Z pa so pri
spevali celo enodnevni zaslužek.

Število oddelkov in učencev se 
je v novem šolskem letu poveča
lo. V 202 oddelkih osnovnih šol je 
vključenih 4530 učencev. Od teh 
ima 440 učencev v 20 oddelkih 
podaljšano bivanje. Na osnovni 
šoli Ljuba Mikuš, šoli s prilagoje
nim programom, še deluje odde

lek delovnega usposabljanja s 
šestimi učenci.

Zaradi različne oddaljenosti od 
šol koristi prevoz po zakonu o 
osnovni šoli 881 učencev. V šoli 
malicajo vsi učenci razen treh — 
iz zdravstvenih razlogov. Število 
kosil pa je že padlo na 1677 ko
ristnikov. Staršem priporočamo, 
da za zdravje in primeren razvoj 
omogočijo svojim otrokom uživa
nje zdrave prehrane, ki je na tej 
razvojni stopnji izrednega pome
na.

Prvi šolski dan je bil za vseh 
543 prvošolcev in njihovih staršev 
na vseh šolah nadvse prijeten in 
nepozaben vstop v šolo — velik 
korak v življenju našega malčka. 
Starši so bili z novimi svečanost
mi na šolah izredno zadovoljni. 
Prvi teden je potekala široka var
nostna akcija sveta za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu pri 
skupščini občine Žalec skupno s 
pionirji prometniki, delavci milice, 
člani ZŠAM in narodne zaščite v 
KS. Vsem iskrena hvala za pleme
nito dejanje, tudi vsem voznikom, 
saj na srečo ni bilo nobene pro
metne nesreče z udeležbo otrok. 
Vsi ravnajmo tako, da jih tudi v 
bodoče ne bo.

Janez Meglič

VEČ POZORNOSTI DUŠEVNO PRIZADETIM
Pri lovski koči v Založah je bilo v soboto srečanje vredno vse pozornosti. Zbrali so se na

mreč duševno prizadeti otroci s svojimi starši in skrbniki. Srečanje je organiziralo Društvo za 
pomoč duševno prizadetim osebam v žalski občini, za kar ima največ zaslug predsednik Ri
hard Kopušar. Poleg strokovnega posveta s starši je bil tudi veseli del. Na sliki: Udeleženci 
srečanja na Lovski koči. TONE TAVČAR

Turizem je način življenja, pa tu
di način življenja je lahko turi
zem. Zato v agenciji DOBER 
DAN delamo marsikaj in tudi 
veliko posebnega. Pri nas vas 
čaka vrsta programov, splošnih 
in posebnih, po domovini in tuji
ni, za posameznike in skupine, 
za mlade vseh starosti in za sta
rejše vseh miadosti. . .

Vabimo vas v:
MEĐUGORJE
3 dni, odhod 11. oktobra, cena
890.00 din
MÜNCHEN (Oktoberfest)
2 dni, odhod 29. septembra, ce
na 1.098,00 din
NAJCENEJE V SEPTEMBRU 
POREČ:
hotel Delfin, tedenski paket
1.239.00 din

- hotel Lotosi, tedenski paket
1.099.00 din
— možna rezervarcija za manj
še ali večje število dni
— namestitev primerna za za
ključene skupine, intenzivne va
je zborov,
— priprave športnikov . . .  
TERME ČATEŽ: tedenski pa

ket že za 2.270,00 din 
Z agencijo DOBER DAN na vse 
kontinente sveta: 
prodajamo letalske vozovnice 
in aranžmane letalskih prevoz
nikov ADRIA in JAT.
V agenciji lahko oddaste čestit
ko ali mali oglas za Novi ted
nik & Radio Celje lahko pa se 
kulturno sprostite ob razstavi 
našega največjega slikarja — 
naivca Josipa Generaliča. Raz
stava bo v galeriji DOBER DAN 
odprta do 30. septembra.
Naš telefon: 063/701-305, fax: 
063/701-285
Delovni čas: od 8. do 12. in od
13. do 17. ure
sobota od 8. do 12. ure

DOBER DAN — vsak dan

Šola -  skrb ali veselje?
Prvi šolski dan je za večino otrok 

dan radovednosti, ponosa in tihe ra
dosti nad tem, da so končno v hiši 
učenja. Tu bodo zadostili naravni tež
nji po znanju in učenju, ki jo nosijo v 
sebi. Za razliko od otrok pa so starši 
na prvi šolski dan večinoma zaskrblje
ni. Kako bo v šoli, kako se bo privadil, 
ali se bo dobro učil, ga bodo sprejeli 
in razumeli so vprašanja, ki si jih za
stavljajo starši. Skrb je upravičena, saj 
je šola dejansko nekakšen izziv in pre
izkus tako staršev kot otrok. Prvošol
ček bo domov prinesel tudi dodatno 
delo: moral bo pisati domače naloge, 
potreboval bo pomoč pri učenju, skr
beti bo moral za potrebščine, za varno 
pot v šolo in nazaj, za to, da ne bo za
mujal pouka, za svojo osebno higieno 
in še vrsto teaa.

Ena najbolj zakoreninjenih zmot je 
prepričanje, da je za vstop v šolo do
volj obvladanje branja in pisanja ter 
štetje do deset. Raziskovalci so ugo
tovili, da pozneje v znanju ni razlik 
med učenci, ki so začeli brati pred 
vstopom, in onimi, ki so se naučili te
ga v šoli. Zrelost za šolo je precej več: 
otrok zna sam povedati preproste 
stavke, pravilno razume govor drugih, 
jim zna prisluhniti (tega se žal od veči
ne odraslih, celo od vodilnih ljudi ne 
bo mogel naučiti), dela po navodilih 
odraslih in opravi naročeno, z vrstniki 
se ne pretepa, ne uničuje stvari, v sku
pini vrstnikov ni osamljen ali odrinjen, 
odrasle pričenja vikati, ima dober be
sedni zaklad. Otrokovo umsko, ču
stveno in socialno dozorevanje se pod 
vplivom staršev, vzgojiteljic ali učite
ljev pospešuje ali pa tudi zavira. Ob 
premišljeni pomoči zmore otrok razviti 
svoje umske sposobnosti, lahko pa 
celo zaostane, če nima spodbud. Jezi
kovno je lahko zaostal, če so se starši 
premalo pogovarjali z njim, če ni obi
skoval celoletne priprave na šolo ali je 
bil premalo v družbi vrstnikov, podob
no pa se lahko zgodi tudi z ostalimi 
sposobnostmi: gibanjem, likovno ali 
prostorsko predstavljivostjo.

Kaj lahko torej sami naredimo, 
da bo otrok v šoli uspešen.

Recepta za vse, kot vemo, ni saj pri 
vzgoji in izobraževanju isti recept dà 
pri dveh otrocih povsem različne re
zultate ali pa dva recepta pripeljeta pri 
istem otroku do enakega rezultata. 
Najboljši »učitelji- so lastne izkušnje 
iz vzgoje starejših otrok, tuje izkušnje

in intuicija (navdih, slutnja, notranji 
glas).

Izkušnje, ki se v šolski praksi 
nenehno potrjujejo.

•  Otrok bo v šoli uspešen, če se 
bo doma počutil varnega in bo čutil, 
da ga starši sprejemajo. V šoli bodo 
pač bolj zahtevali kot sprejemali. Var
nost je torej otrokova najmočnejša 
potreba, ki jo lahko zadovolji le v to
plem domačem okolju. Čutiti mora, da 
ga imajo starši radi, ker je njihov, in ne 
zato, ker je ubogljiv, sposoben ipd. Če 
mu na primer rečemo: »Ne maram te, 
ker si bil včeraj poreden,« dojame sa
mo prvi del stavka in ta ga močno pri
zadene. Enako se zgodi pri besedah: 
danes te imam rad, ker si bil ubogljiv. 
Če ta potreba po varnosti ni zadovo
ljena, se bo otrok potrudil pridobiti na
klonjenost staršev. Poskušal se bo še 
bolj pootročiti, kot je. Močil bo poste
ljo, govoril bo otročje, zlahka se bo 
razjokal. Nenehno bo hotel imeti ob 
sebi starše, zato jih bo premišljeno 
prezaposloval s svojim obnašanjem.

•  Današnja družbena kriza ne pri
zanaša niti otrokom, če jih odrasli pri 
tem dovolj ne zaščitijo. Krizni zarodki 
so že globoko v družinskem tkivu, ta
ko da pokajo še tako močne vezi med 
starši in otrokom. Materialna blaginja 
in potrošništvo sta starše odtujila 
otrokom, oče je postal skrbnik, mati 
skrbnica. Otrok je vse bolj zbegan in 
ogrožen, ko išče svoje gnezdo v »raz
drapani« družinski krošnji. Išče kraj, 
kjer bi ga nekdo zaščitil, a ga ne naj
de. V primeru vedno pogostejših loči
tev med starši se nežne vezi med 
otrokom in odhajajočim staršem pretr
gajo in počasi odmira vse, kar ga je 
vezalo na to osebo. Vedno več je 
takšnih staršev, ki se bolj ukvarjajo 
sami s seboj kot s tistimi, ki dozoreva
jo ob njihovih nogah. Ne posvečajo 
jim dosti več časa in pozornosti kot 
svojemu avtomobilu ali pa toaleti. Raje 
služijo svojima božanstvoma: MATE
RIALIZMU in PRIDOBITNIŠTVU brez 
primere. Pri tem jih največkrat žene 
zavist do premožnejših! Ne sprevidijo, 
da njihovemu otroku ne zadošča pri
pravljena postelja, kup igrač, hrana in 
obleka. Tako njihovi otroci v najnež- 
nejših letih nimajo roke, ki bi jih pobo
žala, ne besed, ki bi jih pomirile v sti
ski, ali pa ne dobijo tistega, kar v ne
kem trenutku najbolj potrebujejo.

•  Za učno neuspešnostjo se pona
vadi skriva tudi ponočevanje otrok,

predolgo gledanje televizijskih oddaj, 
ki jim temeljito razmajajo koncentraci
jo in zmešajo bioritem, pa tudi preveč 
nekontroliranega prostega časa, neu
rejena domača prehrana, prezaposle
nost staršev. Otrok namreč bolj kot 
odrasli potrebuje red, urejenost, umir
jene in dovolj dosledne starše. Kako 
naj bodo otroci umirjeni, če so njihovi 
starši, vzgojiteljice ali učitelji nervo
zni? Nemir poraja nemir in mir poraja 
mir.

•  Svoj prosti čas lahko starši za
polnijo z dodatno zaposlitvijo, ki bo 
povečala družinski proračun, lahko pa 
ga posvetijo svojemu otroku, vendar v 
tem primeru ne bo dodatnega denarja, 
bo pa otrok zato bogatejši. Tisti starši, 
ki skupaj z otrokm iščejo in sledijo 
njegovim interesom, so na pravi poti. 
Pri načrtovanju družinskega življenja 
moramo nujno upoštevati tudi otroko
ve želje. Čas otrokove igre se z vsto
pom v šolo ne preneha, pri mnogih 
otrocih se še poveča kot protiutež 
šolskim zaposlitvam.

•  Še posebej je pomembna izku
šnja mnogih staršev v zvezi z učnimi 
navadami. Če se te ne oblikujejo v pr
vem razredu, ima otrok težave vse do 
osmega razreda, če pa starši sprem
ljajo in nadzirajo otrokovo domače de
lo že takoj v prvem razredu, jim tega 
pozneje ne bo več treba, ker bo otrok 
že samostojen. Čas, porabljen v pr
vem razredu, se bo kasneje staršem 
bogato obrestoval.

Kljub vsej skrbi pa se lahko pojavijo 
učno-vzgojne težave. Otroci so pač 
nepredvidljivi. Šola in starši imajo pri 
vzgoji in izobraževanju otrok iste cilje, 
le poti so včasih različne. Večkrat pri
de do težav samo zaradi tega. Izkuš
nje kažejo, da je takrat najbolje takoj 
obiskati razrednika, šolskega sveto
valnega delavca ali vzgojno posveto
valnico. Ko je težava razkrita, je že na 
pol tudi rešena. Najslabše jo je tiščati 
v sebi in se z njo obremenjevati. Da
našnja šola namreč pomaga staršem v 
enakopravnem dialogu. Že zdavnaj so 
minili časi, ko je bil učitelj nadrejen 
staršem in so ti do njega imeli preveli
ko spoštovanje.

Zavedati se moramo, da življenja 
brez težav pač ni, te pa niso zato, da 
nas slabijo, temveč da nas krepijo. 
Enako je tudi pri otrocih, le da jim mo
ramo starši stati ob strani in jim poma-

9ati' Tone Leskovec
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Strokovni nasveti

Telesna dejavnost je koristna 
le, če je redna in prilagojena po-' 
sameznikovemu telesnemu sta
nju, konstituciji, starosti, njegovi 
osebnosti in načinu odzivanja. Za 
nekoga je to pohod na gore, tek 
na smučeh ali kolesarjenje, za 
tretjega plavanje ipd.

Vsaka rekreativna dejavnost, ki 
jo gojite zavzeto in z občutkom 
zadoščenja, je koristna. Enotnih 
in za vse enakih napotkov ni. Ve
lja pa načelo: telesne napore je 
potrebno stopnjevati po korakih 
— z začetnim ogrevanjem, veča
njem intenzivnosti in s končno 
sprostitvijo.

Dobro je, če goji vsakdo nekaj 
dejavnosti te vrste, ki jih potem 
izbira in kombinira glede na čas, 
ki ga ima, vremenske razmere in 
obdobje leta.

Tako je približno enakomerno 
razgiban vse leto, dovolj tudi v 
obdobjih večjih delovnih obreme

nitev in v manj idealnem vreme
nu. Prav prezaposlenost in slabo 
vreme sta namreč najpogostejši 
izgovor za tiste, ki za telesno de
javnost niso kaj prida motivirani. 
Če je dejavnost povezana z druž
bo, je še prijetnejša, vendar naj 
se ne izrodi v zagnano primerja
nje pretečenih kilometrov ipd.

Telesna dejavnost je primerna 
— ustrezna, če se je treba zanjo 
potruditi toliko, da trud ne preide 
v mučenje, če se je veselite in se 
ne silite z njo, če vam je prijetna, 
zabavna in spodbudna, ne pa le 
neko nujno zlo, prisila ali celo ob
sedenost. Ustrezna je, če o njej 
odločate vi, ne pa ona o vas, če 
ne zanika vaših življenjskih vred
nosti in vas ne spravlja v naspro
tje s samim seboj. Mora biti tak
šna, da zahteva od vas, da daste 
nekaj od sebe — zase.

Adi Vidmajer

Smisel in vrednost planinstva

ČETRTI V SLOVENIJI 9  Mladi košarkarji Žalca, ki jih uspešno vodi Mitja Turnšek, so tudi letos nastopili za 
pokal Šumija. V predtekmovanju so premagali ekipe Celja, Laškega, Maribora, Hrastnika in Ljubljane-Beži- 
grad, na finalnem turnirju pa so nato osvojili četrto mesto, kar je za mlade košarkarje OŠ Peter Šprajc-Jur iz 
Žalca velik uspeh. Na posnetku s trenerjem Mitjem Turnškom.

T. TAVČAR

Vse mogoče se navaja:
Hoja v breg je koristna za mišičevje 

vsega telesa in še za dihalne in krvne 
organe. Sonce, veter, dež in sneg 
povzročajo fiziološke dražljaje na koži. 
Na presnovo in dihanje celic — hoja v 
breg ugodno vpliva.

Planinstvo vzgaja k pogumu, samo- 
premagovanju in tovarištvu; gora s 
svojimi nevarnostmi pospešuje in kre
pi te kreposti. Ali pa je morda smisel v 
posebno intenzivnem doživetju nara
ve? Brezmejni razgledi z vrhov, pano
rama gorskih grebenov, veličastne 
stene, pretresljiva nežnost in vitalna 
moč planinske favne in flore v rednem 
boju za obstanek, vse to človeka 
osrečuje in uči. Skala, pečina, ledenik 
ponujajo probleme in obljubljajo razi
skovalcem nova spoznanja. Ljudje in 
pokrajine omogočajo zanimive pogle
de na znanost o zemlji in o ljudeh.

Zgodovinska situacija je za današ
njega človeka v tem, da ga rastoča ci
vilizacija trga z naravne poti, človek 
postaja suženj svoje okolice, poklica, 
denarja, svojih strasti. Tem nefiziolo

škim dražljajem vsakdanjosti skuša 
človek ubežati v prostem času.

To pa ni lahko in tu začne planin
stvo dobivati svoj pomen-smisel. Kdor 
si za svoj prosti čas izbere gore, najde - 
v njih sebi ustrezno okolje, gre proti 
močnejšemu, vendar naravnemu ele
mentu in ob njem spozna meje svoje
ga bitja, preizkusi, kaj je težnost, kaj 
ravnotežje, z obema nogama stoji na 
zemlji. To doživetje mu daje spozna
nje nove resnice in ga obogati, mu 
omogoča spoznanje »stvari na sebi« 
odkriva pa tudi samega sebe, uči se 
ceniti preprostost in užitke, ki jih civili
zacija ne daje. Etična vrednost planin
stva so izkušnje in spoznanja, ki bi jih 
težko dobili kje drugje.

Velika knjiga narave je v gorah ve
čno odprta in na voljo človeku ne gle
de na razred in sloj, starost in razum
sko sposobnost.

Tudi najbolj preprosto bitje lahko 
gane lepota in poezija gorskega sveta.

Adi Vidmajer

Planinski šahovski 
turnir

V soboto, 29. septembra, ob 9. uri 
dopoldan pripravljajo preboldski pla
ninci v Domu pod Reško planino 1. 
planinski šahovski turnir posamezni
kov.

Turnir je odprtega tipa, za igro pa 
bodo veljala ustaljena pravila za hitro
potezna tekmovanja Šahovske zveze 
Slovenije, in to švicarski sistem s tem
pom 5 minut za igralca. Število kol bo 
določeno pred pričetkom turnirja gle
de na število udeležencev. Vsak ude
leženec mora razpolagati s šahom in 
šahovsko uro. Prijavnina za igranje na 
turnirju pa znaša 50 din za udeležen
ca.

Za uspešne igralce so predvideni 
trije pokali ter več praktičnih in denar
nih nagrad. Prav gotovo bo zanimivo 
in veselo, zato planinci — šahisti pot 
pod noge in tega dne v Dom pod Re
ško planino. _ o a r  —

r >

Iščejo nove rokometašice
V telovadnici osnovne šole v Žalcu že od leta 1986 redno treni

rajo rokomet dekleta iz osnovne šole Peter Šprajc-Jur Žalec, Miro
slava Širce iz Petrovč in podružnične šole Velika Pirešica. Z rednimi 
treningi so se uspele uvrstiti v enotno republiško ligo, kar šest nji
hovih igralk pa je vključenih v republiško pionirsko rokometno re
prezentanco.

Da bi rokomet v Žalcu zaživel polnokrvno, so k sodelovanju 
pritegnili dva nova trenerja, potrebujejo pa tudi nove igralke, torej 
dekleta, ki se navdušujejo za rokomet. Delo je trdo, toda rodi uspe
he in ti so spodbuda za nadaljnje delo, ki ponovno prinaša nova 
spoznanja, prijateljstva, spoznavanje z novimi kraj i . . .  Dekleta, le
tniki 78 in 80, so sedaj na vrsti, da nadaljujejo prve uspehe svojih 
predhodnic, seveda pa se morajo s tem strinjati tudi njihovi starši. 
Informacije dobite pri svojih učiteljih telesne vzgoje in ravnateljih, 
preko katerih se boste povezale s trenerji.

Marljivi strelski delavci SD Slavko Šlander iz Šempetra so na 20-mestnem avtomatskem stre
lišču v Šempetru pripravili še eno zahtevno tekmovanja. Tokrat je šlo za republiško tekmova
nje za pokal maršala Tita. Nastopilo je 18 štiričlanskih ekip, ki so se pomerile s serijsko malo
kalibrsko puško 60 strelov leže. Do sedaj je bilo takšnih tekmovanj trinajst, prvič pa so zma
gali strelci Kovinarja iz Štor. Strelci SD Slavko Šlander so bili peti, Kotnik iz Šempetra pa je 
med posamezniki zasedel odlično tretje mesto.
Na koncu je  bila krajša slovesnost, na kateri je  Konrad Kolšek, poveljnik pete armijske obla
sti, najboljšim strelcem podelil pokale in priznanja, (na sliki} T. TAVČAR

NOVI KOŠARKARSKI SODNIKI — Košarkarski klub na Polzeli je  pripravil prejšnjo soboto se
minar za nove košarkarske sodnike. Vabilu se je odzvalo 25 mladih iz žalske in velenjske obči
ne ki so najprej pisali teste, s tem opravili teoretični del, nato pa še praktičnega. Seminar je 
vodil znani mednarodni sodnik Kruno Brumel iz Ljubljane, ki je  dejal, da je vesel, da se mladi 
odločajo ne samo za igranje košarke, temveč radi gredo tudi med tiste, ki delijo pravdo na ko
šarkarskih igriščih. Na sliki: Kruno Brumel z sodniki pripravniki na Polzeli me*

Leon Bauer, pilot, ki je dvakrat za-

Bralcem bi radi predstavili še enega vrhunskega športnika 
iz naše občine. Govorim o Leonu Bauerju, športnemu pilotu, ki 
je letos že drugič zapored osvojil naslov državnega prvaka v ral- 
lyju. Pri petnajstih letih je začel jadrati z jadralnimi letali, leta 
1973 je prestopil na motorna letala, od leta 1981 pa se ukvarja z 
motornim športnim tekmovanjem. Začel je kot kopilot na evrop
skem prvenstvu v rallyju, kasneje kot posameznik v preciznem 
letenju, pri čemer je za Jugoslovana dosegel kar lepe rezultate. 
Zadnja leta pa se zelo pogosto pojavlja na državnih tekmovanjih 
v kategorijah preciznega letenja ter rallya. V obeh disciplinah je 
posegel po najvišjih mestih. Pri teh tekmovanjih moraš biti zelo 
zbran in imeti veliko znanja, saj so pravila tekmovanja zelo stro
ga. Natančnost je potrebna predvsem pri disciplini preciznega 
letenja, ker pa je človek takrat v letalu sam, to zahteva še toliko 
večje napore od tekmovalca. Novembra bo v Argentini sveto
vno prvenstvo v preciznem letenju, ki se ga bo udeležilo pet Ju
goslovanov, dva iz Slovenije, dva iz Bosne in Hercegovine ter 
eden iz Srbije. In med njimi bo tudi Leon Bauer. Sam Leon pra
vi, da tam pričakujejo uvrstitev pod polovico udeležencev, saj je 
potrebno za boljšo uvrstitev tudi več trenirati, »Tekmovalci iz tu
jine se tega načela držijo, nam pa je to težje, saj se z letenjem 
ukvarjamo večinoma ob vikendih,« pravi Leon Bauer.

V časih, ko je bil Leon Bauer še šolar in študent, mu je le
tenje pomenilo rekreacijo in zabavo. €edaj pa je to zanj šport, ki 
se ga je treba zelo resno lotiti, saj je potrebna tudi velika odgo
vornost. Sicer pa, veliko sreče v Argentini.

__________ _____________J
MEDNARODNA RAZSTAVA PSOV

Kinološko društvo Žalec bo pripravilo v nedeljo, 30. 
septembra, s pričetkom ob 8. uri na stadionu v Žalcu 
mednarodno razstavo nemških ovčarjev. Na nje| se bo
do predstavili psi iz Jugoslavije, Italije, Avstrije, Češke in 
Slovaške republike. Sodelovali bodo tudi člani Kinolo
škega društva iz Žalca. T. T.

Strelstvo
Občinsko prvenstvo

Na novozgrajenem strelišču na 
MK orožje v Šempetru je poteka
lo letošnje občinsko prvenstvo. V 
streljanju z MK puško je slavila 
ekipa SD Slavko Šlander iz Šem
petra s 1377 krogi pred ekipo SD 
Polzela in SD Braslovče. Tudi po
samezno je zmagal član SD Slav
ko Šlander, in sicer Štefan Ošep 
s 503 krogi pred Matjažem Kra
ljem iz_ Braslovč in Martinovičem 
iz SD Žalec.

V streljanju z MK pištolo drulov 
je bil ponovno najboljši Štefan 
Ošep s 402 krogi pred Kotni
kom—Šempeter in Muhedinovi- 
čem—Bratov Hrvatin Liboje.

Memorial Jožeta Klanjška
Na avtomatskem MK strelišču 

v Šempetru je bilo konec avgusta 
veliko republiško tekmovanje s 
puško malega kalibra. Udeležilo 
se ga je kar 15 ekip, to je 60 tek
movalcev iz vse Slovenije. Udele
žili so se ga tudi najvišji predstav
niki strelske zveze Slovenije, med 
njimi Božena Ostrovršnik, na
mestnica Janeza Janše, Kosta 
Bizjak, predsednik SZS, Edo Pro
gar, sekretar SZS, predstavniki 
TO Žalec in komandant pokrajin
skega štaba TO, Ivan Gorenak.

Največ uspeha so imeli strelci 
SD Celje, ki so zmagali z 963 kro
gi pred ekipo Kamnika in ekipo 
SD NTU Slovenj Gradec. Posa
mezno je zmagal Sašo Podgornik 
iz Kamnika pred klubskim tovari
šem Radejam in tretjim Mlade
nom Melanškom iz SD Juteks Ža
lec.
Republiško prvenstvo

Na strelišču v Celju je potekalo 
prvega in drugega septembra le
tošnje republiško prvenstvo v 
streljanju z MK puško v trojnem 
položaju. Tekmovanje so izvedli 
člani SD Celje pod pokrovitelj
stvom pokrajinskega štaba TO. 
Tekmovali so: članice, pri katerih 
je zmagala ekipa SD Avgust Ma
jerič iz Maribora s 1319 krogi, po
samezno pa je bila najboljša Pe
tra Mohorko, SD Proleter Ljublja
na. Pri mladinkah je zmagala Ka- 
varjeva iz Radovljice, ekipno pa je 
naslov osvojila ekipa SD Partizan 
Julek iz Radovljice.

V konkurenci mladincev je 
zmagala ekipa SD Ptuj s 1417 
krogi, posamezno pa Sašo Pod
gornik iz Kamnika s 509 krogi. Pri 
članih je slavila ekipa Kamnika s 
1517 krogi, posamezno pa Bran
ko Kurnik iz Maribora, ki je s 525 
krogi postal letošnji republiški pr
vak. Pokale in diplome je podelil 
komandant pokrajinskega štaba 
TO, polkovnik Ivan Gorenak.

5. kolo republiške lige-vzhod
Na šempetrskem strelišču je 

potekalo peto kolo prve republi
ške lige-vzhod, ki se ga je udele
žilo 15 ekip. Rezultati: 1. SD Kam
nik, 760 krogov; 2. Panovec, No
va Gorica, 739 krogov, in 3. me
sto SD Slavko Šlander Šempeter, 
731 krogov. Posamezno: 1. Re
pič, Kamnik, 259 krogov; 2̂  Ber
nard Martinovič, SD Juteks Žalec, 
258 krogov in 3. Irena Perne, SD 
Trzin pri Ljubljani, 254 krogov.

J. Pukmajster

Gorski tek 
na Greto

Planinsko društvo Vran
sko Sn TVO Partisan Vran
sko pripravljata y soboto, 
20, OKTOBRA 19Sfl ŽE ČE
TRTI GORSKI TEK NA 
ÒREYO. Start j$  p e d  viden 
ob 3,30 izpred osnovne 
šole Vransko, prijave pa 
bodo organizatorji zbirali 
do 9. ure.

Proga po trste, po že 
markirani trasi, v ta na
men pa bosta še posebej 
označeni progi Vransko— 
Priloge—Koča na Creti, 
kjer bo tudi cilj.

Tekmovalci bodo razde
ljeni v štiri starostne sku
pine, in sicer do 30 let, od 
31 do 40 let, od 41 do 50 let 
in nad 50 let. če  se bodo 
prijavile tudi tekmovalke, 
bodo pripravili tudi žen
sko kategorijo.

Proga je dolga šest kilo
metrov, njena višinska ra
zlika pa je 630 metrov. 
Najboljši tekmovalci bodo 
prejeli nagrade, vsi ude
leženci pa spominske me
dalje. Poskrbljeno bo tudi 
za topel napitek m prigri
zek v planinskem domu.

Ljubitelji planin in teka, 
preizkusite svoje sposob
nosti na dokaj zahtevni 
progi.

VABLJENI!



KOM PAS
MINIMUNDUS za otroke -  6. 10 
DUNAJ — musical 42ndstreet — 13. 10. 
BENETKE — slikarska razstava TIZIAN — 27. 10 
CARIGRAD — 18. in 25. 10. — 4 dni

•  ZELO UGODNO:
Mali Lošinj in Rovinj od 6. 10. dalje 
(možnost organiziranega prevoza) 
PARIZ — 4 ali 5 dni, 31. 10., letalo

TUNIZIJA — 4 dni, 28.10., letalo
CIPER — 5 dni, 24. 10., letalo
MAROKO — 8 dni, 24. 10., letalo
LONDON — 4 oz. 5 dni, letalo
NIZOZEMSKA — 4 dni, 18. 10., letalo
RIM — 4 dni, 11., 18., 25.10., avtobus
AŽURNA OBALA 4 dni, oktob., novemb., avtobus
EGIPT — 6,8 ali S dni, november, letalo

INFORMACIJE •  PROGRAMI •  PRIJAVE 
Kompas Žalec, telefon: 714-155

Žalec
Šlandrov trg

foto atelje za barvno in 
črnobelo fotografijo

Fotografije za doku
mente
v barvni in črno-beli tehniki 
v treh dneh 
ali ekspresno 
v 10 minutah!

Telefon: 063/712-252

Se priporočamo!

ZLATARSTVO
K R A G L
ŽALEC

•  predelava 
starega zlata

•  izdelava po 
naročilu

•  graviranje

•  odkup starega 
zlata

Prodaja na obroke!

'TJJttf
jpm an

NASVETI OKULISTA: 
e  v ponedeljek za očala 
e  v torek za leče

ŽALEC,
Šlandrov trg 2
(nasproti starega Ferralita) 
Telefon: 063/712-303

e  hitra izdelava očal (dva 
dni)
e  popravila očal 
e  kontaktne leče

Trgovinica za najmlajše 
FRKLJA
Šlandrov trg 32, Žalec

e  stajice 
e  otroški vozički 
e  oblačila za otroke 
e  vse vrste plenic
e  CHICCO oprema za 

dojenčke .

e  igračke

SERVIS
GOSPODINJSKIH APARATOV
#  gorenje •  elma •  iskra •  tiki

•  popravilo gospodinjskih aparatov 
0  popravilo in čiščenje bojlerjev 

(3-mes. garancija)

DUŠAN ZAJC,
"  ŠEMPETER 152 

Tel.: 063/701-038
Sprejem strank od 10. do 16. ure

SERVIS
in izolacije
zamrzovalnih skrinj, 
hladilnikov in malih 
gospodinjskih apa
ratov
NON STOP po konku
renčnih cenah
MILAN TERGLAV,
Polzela 137/a, 
telefon 721-406

J Ž M M
L— I ----------------- p.o., Žalec -

*
<)

Mesec OKTOBER
tradicionalni MESEC BLAGOVNICE 
AGRINA

MESEC UGODNIH NAKUPOV

Nudimo vam pestro izbiro blaga po zelo 
ugodnih cenovnih in kreditnih pogojih.

Obiščite nas, z nakupom v blagovnici 
AGRINA boste gotovo zadovoljni!

1 5  L E T
ko poslovn i stik  in nakup p o sta n eta  harm onija izpolnjen ih  želja

J M ž
L—j . --------------------D.O.« :

a
p r y

IS

S

J_Th ù l ì l i l i
■ p.o., Žalec -

Hmezad AGRINA Žalec
BLAGOVNICA AGRINA

vam nudi

barvne te lev izo rje  GOLDSTAR za sam o  
5.990,00 d inarjev

1 5  L E T
ko p oslovn i stik  in nakup p o sta n e ta  harm onija  izp o ln jen ih  že lja

KAKO 
DO POCENI 
GUME ZA 
VAŠ AVTO?

VULKANIZACIJA 
DEJAN ŠTEFANČIČ, 
ŠEMPETER
(pri odcepu za jamo Pekel)

Uvožene gume za 
CITROEN GS
(145 X  15 in 155 X  15) 
in PIRELLI (vseh dimenzij)

GUME NOVE IN 
OBNOVLJENE
z montažo in 
uravnoteženjem na 
najnovejšem digitalnem 
aparatu

DOBAVA AVTOPLAŠČEV
za osebna in tovorna vozila 
podjetij

Vsak dan od 8. do 18. ure, 
sobota od 8. do 12. ure.

KONKURENČNE CENE IN
OBROČNO
ODPLAČEVANJE

HMEZAD TF NAMA, p . o ., Žalec
INF TELEFON ŽALEC. (063) 711-231, LEVEC 26-313

•  a lkoholne in 
brezalkoholne p ijače

•  topli sendviči
•  hot-dog

ODPIRALNI ČAS
P o n ede ljek—petek  
od 5.30 do 20. ure  
sobota:
od 5.30 do 14. ure  

VABLJENI!

MOŠKO IN ŽENSKO 
FRIZIRANJE ODSLEJ 
TUDI NA VAŠEM DOMU!

Pokličite, nas na telefonsko

številko: 711-133

MATEJA VELIGOŠEK,
Griže 69
(prej zaposlena pri Danici 
Zagode v Žalcu).

Soseska V. 
Žalec 
tel.: 711-225

KO MESO DIŠI ŽE V M ESNICI

NUDIMO:
•  vse vrste svežega mesa iti delikates
•  ugoden nakup sveže junetine
•  odlične domače piftčance
•  teletino in domače kunce

Odprto: vsak dan od 8. do 19. ure, 
sobota od 7. dol 2. ure

Savinjski magazit 
Žatec

•  za h ladnejše jesen ske  dni — topla ob lač ila
•  za oprem o stanovanj — pohištvo in gospodinj ski 

stroji
•  za p rije tne  užitke — TV sp re jem n ik i in 

v id eo -reko rd erji
•  za gradnjo  ali obnovo vašega dom a — gradben i 

m ateria l

VSE TO NA UGODEN POTROŠNIŠKI Kf EDIT 
DO ŠEST MESECEV IN BREZ POLOGA
Izko ris tite  priložnost, do k le r je  m ožnost!



^GASILSTVO — ~ “  N

70 le t PGD Prebold—
L D olenja vas—M arija Reka

Gas'lstvo ima v naši občini bogato in dolgoletno tradicijo. 
Tako rekoč vsaka vas ima svoje gasilsko društvo, katerih ko- 
r?.n,.n® seflaj °  v 4ase požarnih bramb. Vsako leto je  vrsta ju 
bilejnih praznovanj, ki zaznamujejo njihovo dolgoletno delo
vanje. Letos so med njimi tudi gasilci gasilskega društva Pre- 
bold—Dolenja vas—Marija Reka, ki sodijo v sam vrh gasilstva 
v naši občini. Svoj jubilej so praznovali pred kratkim v okviru 
krajevnega praznika.

Že v navadi je, da se ob jubile
jih spominjamo prehojene poti 
društva, zato naj bo tudi tokrat 
tako. Tudi zaradi tega, ker se dru
štvo lahko pohvali tudi z medna
rodnimi uspehi. Gasilsko društvo

RUDI HERMAN — predsednik * 
društva med slavnostnim go
vorom.

je v kraju pod Žvajgo začelo svo
je delo kmalu po končani prvi 
svetovni vojni, točneje leta 1920. 
Tako kot druga društva je bilo tu

di preboldsko ves čas vpeto v 
skupen boj proti rdečemu peteli
nu in je nepogrešljivo pri družab
nem življenju na vasi. Zal je bil ar
hiv med vojno uničen, tako da ni 
popolnejših podatkov iz tega ob
dobja. Po vojni pa se začenja str
ma in uspešna pot društva, ki se 
kaže v izgradnji novega in velike
ga gasilskega doma, ki je še da
nes v ponos gasilcem in kraju. Za 
domom, ki so ga predali namenu 
leta 1955, so kupili gasilsko vozilo 
in novo motorno brizgalno Ro
senbauer. Leta 1977 pridobi dru
štvo novo avtocisterno in nov 
kombi. Deset let kasneje se nji
hov strojni park poveča za gasil
sko vozilo Unimog, ki so ga pre
jeli v dar od prijateljskega društva 
iz Unne iz ZR Nemčije, lansko le
to pa so jim podarili še kombini
rano gasilsko vozilo DEUTZ. Si
cer pa je društvo danes opremlje
no in usposobljeno za reševanje 
vseh kemičnih in ostalih požarov. 
Prav tako pa velja povedati, da je 
društvo v vseh teh povojnih letih 
posvečalo veliko pozornost vzgo
ji članstva, pionirjev in mladine. 
Vsa leta so se udeležvali tekmo
vanj v občini in v republiki, pa tudi 
v sosednji Avstriji in ZR Nemčiji. 
Na tekmovanjih so bili vedno med 
najboljšimi, o čemer pričajo tudi 
njihove vitrine, prepolne pokalov

Branko Verk podeljuje repu
bliško priznanje poveljniku 
društva Jožetu Jagru

in drugih odličij, ter stene v gasil
skem domu, obložene s priznanji, 
ki so jih prejeli na tekmovanjih in 
ob drugih priložnostih. Na med
narodnih tekmovanjih pa je leta 
1974 ženska desetina osvojila 
bronaste tekmovalne značke, 
istega leta pa je bila tudi prva na 
republiškem tekmovanju v Vele
nju. še mnogo bolj uspešni pa so 
bili moški, saj so na mednarodnih 
tekmovanjih osvojili kar sedem 
bronastih in šest srebrnih tekmo
valnih značk. Na republiških tek
movanjih pa so trikrat osvojili zla
te tekmovalne značke. Vsi ti re
zultati kažejo na veliko psihofizi
čno in strokovno usposobljenost 
moške desetine. Precej članov bi 
lahko uvrstili med inventar, saj sc 
s srcem in telesom vpeti v gasil

stvo. Živa legenda pa je prav go
tovo Herman Rudi, ki ima res veli
ko zaslug za uspešno delo dru
štva, saj je bil od leta 1955 do 
1981 njihov poveljnik, od takrat 
dalje pa je predsednik društva. 
Sicer pa so bili povojni predsed
niki še Miha Lapan, Franc Zupan, 
Franc Verk in Ivan Petrovec. Med 
poveljniki pa najdemo še Miha 
Lapana, Slavka Bolteta, Jožeta 
Jermana st. in od leta 1982 dalje 
Jožeta Jagra, ki ima nemalo za
slug za uspešno operativno delo 
društva, vključno z zadnjim tek
movalnim uspehom v Avstriji na 
velikem mednarodnem tekmova
nju, kjer so osvojili prvo in tretje 
mesto.

Svoj jubilej so lahko praznovali 
ponosno in zravnano, saj so po
leg tekmovalnih uspehov uspe
šno opravljali svoje poslanstvo in 
pomagali povsod, kjer je bila po
moč potrebna, ko je šlo za člove
ška življenja in premoženje. Ob 
njihovem prazniku je bilo tako 
društvu kot posameznikom pode
ljeno več republiških in občinskih 
gasilskih priznanj in odlikovanj. 
Republiško priznanje, in sicer 
plamenico II. stopnje, je prejelo 
društvo in njihov poveljnik Jože 
Jager, gasilsko odlikovanje III. 
stopnje pa je prejel Alojz Kranjec. 
Občinska priznanja, in sicer 
zlato plaketo, je prejelo društvo, 
občinsko odlikovanje I. stopnje 
pa so prejeli Ivan Jerman, Jože 
Jerman in Marjan Lubej, občinska 
odlik. II. stopnje pa so prejeli Ja
nez Stergar, Milan Kupec in Dar
ko Kranjec. Podeljenih pa je bilo 
še več jubilejnih društvenih pla- 
ket- D. Naraglav

Črna pika
V novi rubriki Črna pika bomo izpostavljali tiste probleme, ki me

čejo slabo luč na občino. K sodelovanju vabimo tudi vas, bralci. Opo
zarjajte nas na različne nepravilnosti ali slabosti, mi pa jih bomo zabe
ležili in ujeli v objektiv. Lahko pa jih tudi sami poslikate, jih opišete in 
postavite vprašanje odgovornosti. Namen akcije je zlasti z budnim 
Očesom opozoriti in poiskati odgovorne in z javno pobudo prispevati k 
hitrejšemu odpravljanju težav, ki vas težijo.

Tokrat smo se lotili žalske obvoznice. Semaforizirano križišče že 
vse od postavitve ne deluje, prometnih nesreč pa je vedno več. Pred 
dnevi je obvoznica terjala tudi novo smrtno žrtev. Križišče je neprimer
no za tovorni in avtobusni promet, pravijo strokovnjaki, ki so ga načrto
vali in gradili. Kar 120 krajanov, ki živijo ob obvoznici, se je pritožilo za
radi hrupa, ki ga povzroča tudi poškodovano cestišče. Torej, primer je 
več kot očiten za črno piko, ki jo namenjamo republiški upravi za ce
ste. Vprašanje pa zastavljamo tudi občinskemu sekretariatu za varstvo 
okolja: Zanimivo bi bilo izvedeti, zakaj semaforji ne delajo, kdo z njimi 
upravlja, kdo je cesto projektiral in kdo nadziral izgradnjo obvoznice in 
zakaj ni bila zgrajena protihrupna zavesa.

- ] k

Dežurstvo na vodovodu
Za popravilo okvar na glavnih vodih v občini Žalec so dežurni:
od 24. 9. do 1. 10.1990 Tone Jager, Prebold 62/a, tel.: 

723-097
od 1. 10. do 8. 10. 1990 Jakob Olip, Pongrac 11 
od 8. 10. do 15. 10. 1990 Marko Dolinar, Griže 35, tel.: 

712-844
od 15. 10. do 22. 10. 1990 Vlado Šuper, Vel. Pirešica 5/e  
od 22. 10. do 29. 10. 1990 Bogdan Pantner, Polzela 209

Opomba: dežurni se nahaja v Komunalnem podjetju Žalec od 
12. do 12.30 le v času prostih dni (sobota, nedelja, praznik), ob 
delavnikih popoldne pa je doma. Sporočila lahko oddate tudi v 
nabiralnik pri sedežu DO.

Hišni svet ulice Florjana Pohlina 1 in 2 v Žalcu išče kurjača za 
peč na trdo gorivo za sezono 1990/91. Pričetek dela s 15. okto
brom 1990, ostalo po dogovoru. Informacije po telefonu: 
713-497.

V Žalcu prodam večjo novo hišo za 80% uradne cenitve. Resnemu kupcu 
podarim kompletno opremljenost, vključno s telefonom in TV-sistemom. 
Hiša ima sončno ogrevanje in odlično lokacijo. Možnost obrti! Telefon: 
dopoldne 711-225, popoldne 711-511.

r~ N
POGREBNE STORITVE 

HITRO IN SOLIDNO
•  dobava kompletne pogrebne opreme (krste, 

križi, žare)
•  postavitev mrtvaškega odra na domu
•  vse vrste prevozov, tudi na upepeljitev v Lju

bljano
•  dobava in montaža betonskih žarnih niš za žar

ni pokop
•  ureditev kompletne dokumentacije

DELAMO 
NON STOP

IVAN STEBLOVNIK, 
BRASLOVČE, PARIŽLJE 11, 
te lefon: 721-667, 721-395

Nova gasilska avtocisterna
Ob praznovanju krajevnega praznika v KS Griže je  bila 

osrednja prireditev ob prevzemu nove gasilske avtocisterne. 
V letnem gledališču, kjer je  bila slovesnost, je  zbranim spre
govoril predsednik GD Griže Janko Randl, v imenu Občinske 
gasilske zveze predsednik Rudi Herman. Ob tem so podelili 
plakete društva, prejeli so jih Miran Krajšek, Rafko Dolinšek 
in Marjan Žohar. Na sliki: S slovesnosti ob prevzemu nove av
tocisterne.

T. TAVČAR

V SPOMIN

Petru in Mateju Kaču
Bil sem zemljak, vsak svoj 

korak svoji sem zemlji poda
r i l . . .  sem pred letom dni zapi
sala v neobjavljen nekrolog ob 
tragični smrti Petra Kača. Nje
gova življenjska nit je bila pretr
gana v trenutku, ko je cesta, 
daleč od doma, terjala davek 
človeka in vzela najdražje druži
ni, prijateljem, svojcem. Le se
kunda, ta majhen delček časa, 
je ženi in trem otrokom'iztrgala 
najdražje. Vzgojen v ljubezni in 
spoštovanju do vsakogar in do 
vsega. Svojo vrlino, pridobljeno 
od staršev, je znal in mogel 
vpletati v svoj vsakdan. Kje se 
konča in kje začne resnica? 
Morda tu, ko je tudi usoda po
stala nerazumljiva, ker je tako 
nevljudna: vstopa, ne da bi po
trkala. Brez kančka vesti se 
zgodi, da je živim vzeto tisto, 
česar ne bi dali nikomur. In po 
letu dni, preden je napolnil dvaj
seto jesen, je za svojim očetom 
odšel sin Matej. Izbral si je ena
ko pot, poslovil se je podobno 
očetu. Ljubezen ju je združeva
la pri delu, pesmi in veselju, in

kaj ju združuje sedaj? Kaj je, če 
bolečina otopi in je ne čutiš 
več, ker veš, da je s tem zadoš
čeno temu, kar ljubiš? Matej je 
v svoji pridnosti in predanosti 
domu, službi, prijateljem bil 
enak svojemu očetu. Mlad, pa 
vender odrasel v svoji duši, ki je 
morda tiho hrepenela po izgu
bljenem pred letom dni . . .  Kaj 
ga je vodilo, da je tisto popold
ne odšel z doma? Zakaj — in 
še nič koliko drugih vprašanj. 
Ostala je mati z dvema otroko
ma, odšla sta oče in sin. Zdru
ženi ostajajo doma, in le eden 
je težko sam. In solze, ta tihi je
zik bolečine, bodo še dolgo v 
Kačevem domu budile boleča 
jutra. A dobrim in v ljubezni ži
večim in vzgojenim je smrt na
ravna in dobrodošla kot sen. In 
spomin — ni ga moč izbrisati. 
Ostaja nam edini zaveznik. Pe
ter in Matej KAČ ostajata med 
nami in med svojimi, z vso res
ničnostjo, občudovano s spošt
ljivim spominom.

JOŽICA OCVIRK

JOŽE STRAHOVNIK 
POGREBNE STORITVE 
ŽALEC, VREČARJEVA 3 
Telefon: 063/712-261

Z dolgoletno tradicijo vam ob boleči izgubi bliž
njega nudimo po konkurenčnih cenah:

— veliko izbiro krst in opreme
— prevoz z avtofurgonom (vključno na upepelitev)
— dekoracijo sobe, postavitev odra na domu
— izkop grobnih jam in ureditev grobov
— postavitev žarnih niš
— ureditev kompletne dokumentacije
— nudimo tudi vence in cvetje

NA USLUGO SMO VAM OB VSAKEM ČASU 
Hvala za zaupanje

ZAHVALA

Ob prerani izgubi dragega moža in očeta

Jožeta Jaklina

se iz srca zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih pomagali. 
Iskrena hvala sorodnikom, godbi iz Zabukovice, GD Griže ter gospodu 

župniku za opravljen obred.
Posebna hvala družini Leskovšek in Golavšek ter Vinku Ježovniku 

Žalujoči: žena Berta, hčerki z družinama in ostalo sorodstvo

Tam, kjer si ti, ni sonca, ne luči,
/e tvoj nasmeh nam v srcih še živi 
in nihče ne ve, kako zelo boli, 
ko zavemo se, da več te ni.

Kako je naša hiša prazna, 
ker tebe, ati, v njej več ni, 
prej bila nam tako prijazna, 
zdaj otožna, tuja se nam zdi.

V SPOMIN

Tih in boleč je spomin na 20. september leta 1987, ko se je za 
vedno od nas poslovil preljubi mož in ati

Ivan Krsnik
iz Trnave.

Žalujoči: žena in sinovi

ZAHVALA

Ob boleči in prerani izgubi dragega moža, 
očeta in starega ata

Antona Medveda
upokojenega tkalskega 

mojstra iz Prebolda

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki so nam po
magali in nas tolažili v najtežjih trenutkih.

Lepa hvala zdravnikom, posebno dr. Rijavcu, in medicinskemu osebju za 
pomoč v času bolezni.

Hvala vsem, ki ste ga spremili na zadnji poti, darovali cvetje in izrekli so
žalje. Posebna hvala govorniku, pevcem, godbi in gasilcem ter g. župni

ku za opravljen obred.

Žalujoči: žena Milka, sin Drago z ženo Marijo ter vnukinji Nata
ša in Mateja

ZAHVALA

i  Nšpričakovano nas je zapustila draga 
. '4 mama, stara mama in teta

M arije K reže

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam ob težkih trenutkih 
stali ob strani. Hvala tudi za darovano cvetje, govor in g. župni

ku za opravljen cerkveni obred.

Vsi njeni

Ljubil si svojo družino, 
ljubil si delo in dom, 
ostala je  grenka bolečina, 
ko odšel si v večni dom.

ZAHVALA

Ob prerani izgubi dragega moža, očeta in 
starega očeta

Stanka Novaka
iz Zg. Ložnice pri Žalcu

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, govorniku, pev
cem DU Griže, godbi Zabukovica, župniku Vikiju, sodelavcem DU Griže, 
GD Ložnica ter vsem, ki ste darovali cvetje in drugo pomoč in ga pospre

mili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Zofka, hčerki Dragica in Lidija ter sin Stanko z 
družinami



Čudovito, enkratno do živetje  - - -
Nekaj m nenj obiskovalcev Snežne jam e na Raduhi

V času od otvoritve (14. julija letos) pa do prvega septem
bra je kraški alpski biser — Snežno jamo na Raduhi — obi
skalo že veliko planincev in mnogih drugih obiskovalcev iz 
Slovenije, Hrvaške in tudi tujine. Vsi pa so si edini, da gre za 
čudovito, neokrnjeno, in kapniško bogato jamo, ki se po svo
jih ogromnih prostorih z bogato zasiganimi stenami, kapni
škem okrasju najrazličnejših oblik in velikosti postavlja ob 
bok vsem drugim jamam svetovnega slovesa.

Ani Zamernik

omogočili, da lahko občudujemo 
to kraško, alpsko, podzemeljsko 
bogastvo, ki ga vsaj na taki nad
morski višini doslej še nisem imel 
priložnost občudovati in spozna
vati. Še posebno pa ne na tak na
čin, saj smo se s karbidovkami v 
roki počutili kot jamarji in to daje 
obisku še dodatno privla
čnost . ..«

MAJDA HVALEC -  POLZE
LA: »Super! Super! To, kar sem 
danes doživela, mi bo ostalo še 
dolgo v spominu. Jama je resni
čno vredna ogleda in čeprav sem 
že bila tako v Škocjanski kot tudi 
v Postojnski pa Peklu in še kje, je 
ogled te jame svojevrstno dožive
tje. Mislim, da je reklame za jamo 
še premalo, saj tudi sama verjet
no tega ne bi danes videla, če se 
ne bi namenili na Raduho. Prav 
gotovo pa bom še kdaj prišla ...«

JOŽE ŽAKELJ -  VRHNIKA: 
»Za jamo sem zvedel po radiu. Z 
družino smo sklenili, da si to ču
do v nedrjih Raduhe ogledamo in 
se prepričamo na lastne oči, kak
šna je jama. Sedaj, ko je to za na
mi, lahko rečem, da sem izjemno 
presenečen in navdušen hkrati 
nad vsem, kar sem videl in doži
vel skozi popotovanje po teh veli
kih in lepih podzemeljskih dvora
nah. Predvsem pa sem vesel, da 
je jama ohranila svojo naravno 
podobo in da jo pri urejevanju ni
so pokvarili. Jamarjem želim, da 
tako kot sedaj jamo ohranjajo tu
di v bodoče in je ne pokvarijo z 
elektrifikacijo ali drugimi pose
gi ■ • -  DAR -

V večni denarni stiski, k i mi drugače sicer ne jem
lje preveč delovnega in ustvarjalnega zagona, ki pa 
me dela krajšega za uresničevanja načrtov, rojevajo
čih se vsakodnevno v malce prenapeti glavi, sem 
sredi niča, ko nisem najbolje vedel, kje naj pričnem, 
izbrskal iz predala že malce zaprašen naslov Hansa 
Lochhuberja, po petih letih, kar sem obiral pri njem, 
že Johanna in gospodarja, ter mu napisal pismo. Po
trkal sem na staro prijateljstvo ati vsaj znanstvo, 
obudil spomin na to, da niti nisem bil slab delavec, 
ga naravnost zaprosil, če bi mi lahko za takratno obi
ranje priskrbel kakšen posel. Čez štirinajst dni sem 
že dobil odgovor: on ima po mojem odhodu na mor
je  sicer druge ljudi, neka dva rajsarja iz mojih krajev, 
je  pa malo potelefonaril okrog in povprašal na časo
pisne oglase: našel je  nekaj primernega, zavrtet šte
vilčnico, se pri končni številki zmotit in poklical sose
de tistih, ki so biti dati oglas: tako in tako, pravzaprav 
bi tudi oni rabiti dobrega delavca, imajo namreč 
35.000 kosov hmelja, toda še nikoli niso imeli pri hiši 
tujca, Jugoslavija ni na dobrem glasu in tako naprej. 
Vrli Hans (Johann) jim je bil dal zagotovilo ter jim na 
svojo odgovornost obljubil, da jim zame ne bo žal. 
Domenjeno — potrjeno.

Z vlakom sem se zgodaj zjutraj pripeljal v Salz
burg ter tam izstopil. Hmeljarsko služenje trdne 
nemške valute je  prišlo tačas že toliko v modo, da si 
je  bilo treba po novem za sezonsko delo priskrbeti 
delovni vizum. Čakalnica nemške carine je  šumela 
od balkanskih jezikov, če bi odpovedali vsi drugi ču
ti, bi jih bil tudi zavonjal: razcefrane prenatlačene po
tovalke, plastične vrečke z malicami, lužica od razbi
te steklenice slivovke in rdečkasti potoček soka od
taljenega mesa, žarka zamaščenost, razstetjanje od
padkov, vpitje in vročičen dren, na vseh koncih po
lomljena nemščina. Prvič me je do dna duše postalo 
sram barve svojega potnega Usta, čeprav v tisto čre
do nisem spadat niti po zunanjosti in še manj po ob
našanju. Sicer je dovolj tudi hojladri alpskega gnoja, 
toda iskrenosti na ljubo, tudi trojica drugih Sloven
cev, prav tako obiralcev, ni izstopala s čim ponižujo
čim. Carinikom nisem zamerit, če so me z vsemi dru
gimi dali v isti pisker, v resnici pa sem si oddahnil še
le v Münchnu.

Na nizke bavarske griče se je  spustila že zreta ce- 
linska-noč, ko so me pripeljali k mojim novim deloda
jalcem. Bruck, vas na obrobju večjega mesta, velika

hiša sredi nje, čisto dvorišče in velik vlažen divji ko
stanj. Vstopit sem, pozdravit in ponudil roko. Ženska 
zrelih štiridesetih tet me je premerila od glave do pe
te in hladno odzdravila, malo svetlolako dekletce se 
je  skrilo za točilni pult z  lesom opažene gostilne. Nič 
kaj dosti nismo govorili, stara mi je pokazala sobo 
ter suho pripomnila, kdaj se bo pri njih vstajalo. Če
tudi vzdražen od poti in vsega novega, sem zaspal 
kot ubit.

Že v dveh dneh pa smo si postali na moč domači: 
stari Franz mi je  nekam sramežljivo in v zadregi po
kazal, kako naj s hmeljem strežem stroju, velikemu 
rohnečemu Wolfu, njegov starejši sin Peter se mi je  
predstavil mimogrede, medtem ko sva iz strojne to
pe potiskala prazen voz, Siegfrid srednji od otrok, 
me je prišel po vrnitvi iz šole opazovat z  očitno me
šanimi občutki, šefica Herta mi je prinašala pladenj z  
obloženimi kruhki in limonado ter takrat, ko je stroj 
stai, počistila vse od enega kota do drugega, mata 
Ingrid se je  mojim očem umikala, stara mamica pa 
me je hahljaje razvajala z najboljšimi jedili. Že druge
ga večera smo se zmenili tudi kar za naslednje leto, 
povedali so mi, da so od začetka zaradi moje slovan
ske identitete, študentskega videza in kajenja cigar 
vame hudo dvomiti in da zdaj kar nič več ne pomiš
ljajo. S Franzem sva predelala politiko. S Petrom 
šport, s Herto kulinariko, s staro mamico, deset let 
vdovo, prerešetala prednosti samskega stanu. Spet 
mije še kako prav prišlo znanje jezika in sposobnost 
prilagajanja, navsezadnje tudi to, da sem delal koli
kor mogoče dobro ter pokazat zanimanje. Po svoje 
sem postal njihov ljubljenček, Herta me je  zasipala s 
sladkarijami ter mi kupovala cigare, mi prala in odna
šala na pošto, vabili so me gledat televizijo, Peter mi 
je  v sobo prinesel svoj kasetofon. Enkrat v življenju 
sem lahko bil s svojo dobro vilo zadovoljen.

Za delo,ki sem ga opravljal, nisem potreboval fa
kultete, me je  pa zato ubijata duhamornost enih in 
istih gibov, kratkih in na moč preprostih delovnih 
procedur, monotono rohnenje stroja, razvlečenost 
enoličnih ur od šestih zjutraj do sedmih zvečer. De
lovni dan sem si razdelil na štiri dele, razmejene z 
obroki, izračunal število voz med, recimo, kosilom in 
popoldansko malico, se tolažil s sončno uro, ki je 
metala sence po dvorišču in pročelju hiše. Stroj je

pohlastal hmeljske vrvi eno za drugo, na koncu sem 
pometel po vozu in s kidačo zmetal na vrtljivo mrežo 
še odlomljene češulje in odpadle kobuljice, potisnil 
voz na piano, počakal, da so pod streho zapeljali na
slednji voz: z enim pogledom sem ocenil, kako je 
hmelj naložen, potegnil voz malo naprej ali malo na
zaj, prijel za vrhnjo panogo; in spet od začetka. Stroj 
je  redkokdaj zatajil, če kaj, se je zataknilo v »heksler- 
ju ", puhalniku, ki je  zmleto zelenje metal na piano.

Takrat je  še ne tako stari, toda sivi Franz krucifiksal v 
eni sami nekajminutni potezi, mencal in si popravljal 
klobuk. Nasploh sem po klobuku odkril, kakšne volje 
je gospodar: če si ga je  potisnil na zatilje, je  bil za
span, jezen ali zaskrbljen, bolj pa ko se je kratki kra
jec bližal očem, bolj se mu je  zdelo vse lepo in prav 
— če ga je imel tako nizko, da sta lahko majhni mo
dri očesci te polovično gledali v svet, si lahko s pravi
co pričakoval, da bo vsak hip začel od ugodja presti.

Včasih sem po napol izpraznjenem vozu tudi za
plesal ter si sirovko metlo namestit kot kitaro, drugič 
sem mastno preklinjal in brcal v lesene stranice. Gle
dal sem lastovke, ki so se pred selitvijo na jug po ži
cah in drevesih nabirale v jate. Nekega dne so od 
treh popoldne do devetih zvečer vozili skozi vas tan
ki, tovornjaki in oklopniki. Ni minil dan, da ne bi s ce
ste prihajali firbci in zabodeno buljili v moje početje.

Če bi me vprašali po vremenu, sem imel najraje dež, 
naravnost užival sem ob pogledu na dežne kaplje, ki 
so se odbijate od velikih blatnih luž, ter se s suhega 
pod streho v mislih norčeval iz onih, ki so morali, 
prevlečeni z  dežnimi oblekami, delati v hmeljiščih. 
Ne, tudi sonce mi ni bilo odveč.. .

Minil je prvi teden, minil je  drug, vse dneve sem 
sproti pozabljal, nepripravljenega me je našel zaklju
ček.

Vsesplošno zadovoljstvo. Delo je  bilo dobro opra
vljeno, zaslužek izplačan več kot pošteno. Poslovili 
smo se prisrčno, si obljubili, kar si prijatelji obljublja
jo ob slovesih, se porokovali ter si pomahali. Pri Ma- 
yerjih me je  kljub očitnemu kupoprodajnemu odnosu 
čakal drugi dom.

V Münchnu sem si naprej kupil za sto mark naj
boljših kubanskih cigar.

V marsičem, še zlasti pa z le
deno dvorano, kapniki iz jamske
ga mlekamalgonita, minimalnim 
posegom v njeno prvobitnost in z 
načinom obiska, ki poteka ob siju 
karbidnih — acitilenskih — sve
tilk in strokovnem vodenju jamar
jev, pa jih presega. Kljub večle
tnim raziskavam pa še vedno de
luje skrivnostno in od časa do ča
sa razveseli preboldske jamarje z 
novimi odkritji. Eno zadnjih je bilo 
pred kratkim, ko so skozi ozko 
razpoko prišli v povsem nov in 
čudovit erozijski rov, ki se dokaj 
strmo spušča in pripelje v sistem 
rovov, ki so nižji od prejšnjih in 
tvorijo nov izziv za nadaljnja razi
skovanja. Kaj pa o jami menijo 
nekateri naključno izbrani obisko
valci, pa v naslednjih vrsticah.

MITJA BREZNIK -  LJUBNO: 
»Čeprav sem skoraj domačin, si 
niti v sanjah nisem predstavljal, 
da skriva Raduha v svojih nedrjih 
kaj tako lepega in skrivnostnega. 
Za jamo sem vedel že dalj časa in 
tudi gledal sem lanskoletno Po
letno noč na televiziji, vendar 
sem šele danes spoznal, kakšna 
je v resnici ta jama. Njen ogled je 
prava majhna avantura, ki mi bo 
ostala še dolgo v spominu. Prav 
gotovo pa se bom v jamo še vra
čal, saj vsega ni mogoče videti, 
kljub dveurnem sprehajanju po 
njenih čudovitih prostorih ...«

ANI ZAMERNIK -  LUČE: 
»Danes sem bila prvič v jami. Bilo 
je resnično čudovito, prekrasno 
in nisem si mislila, da je tako lepa

Avgust Patir,
je to resnično tako lepo. Mislim, 
da se tega ne da opisati, ampak 
ie potrebno to doživeti...«

AVGUST PALIR -  POLZELA: 
»Z enim stavkom povedano — 
čudovito, enkratno nepozabno 
doživetje. Vse priznanje prebold
skim jamarjem, ki so nam s svo
jim delom in požrtvovalnostjo

Da se časi res spreminjajo, dokazuje tudi gornji posnetek, ki bi ga 
pred leti nikakor ne uspeli narediti. Dva župana, celjske in žalske ob
čine, takole skupno nasmejana ob predaji štafete na že tradicional
nem maratonu iz Celja v Logarsko dolino, sta vsekakor spodbuda za 
sodelovanje ne le na športnem področju, marveč tudi na vseh ravneh, 
ki so občinama skupne.

OBNOVLJENA RAVLANOVA KAPELA •  Ra v it novo kapelo v V nski gori, 
ki jo je  leta 1925 postavil Vinko Krajnik, je  načel zob časa. Krajani so 
se s prostovoljnim delom lotili obnove, posnetek pa je s slavnostne 
maše.

•  Prodaja zlata in srebra, ročnih unikatov
•  Turistična agencija
•  Prodaja marmornih grelnih plošč MAR- 
MOTERM

£/R fc
ZASEBNA TRGOVINA 
BARVE - LAKI

V A L T E R  K O M P A N
DOBRIŠA VAS 18 
PRI ŽALCU

Mitja Breznik

in velika. Sprva sem se s strahom 
podala v njeno notranjost, ko pa 
sem zagledala ledeno dvorano s 
čudovitim ledenim portalom, mi je 
od presenečenja skorajda zastal 
dih. Čeprav mi je o vsem tem že 
pripovedoval mož, ki je lansko le
to pel v jami ob snemanju Polet
ne noči, si nisem predstavljala, da

Jože Žakelj
l « P * S  Sl»

Majda Hvalec,

Delovni čas: od 6. do 18. ure,
sobota od 7. do 12. ure

TRGOVINA »KOŠARICA« 
Pernovo 17/a pri Veliki Pirešici

vam nudi vsak dan od 8. do 18. ure, ob sobotah 
od 8. do 15. ure in ob nedeljah od 9. do 11. ure
po nizkih cenah
belo moko 25 kg — 4,60 za kilogram 
polbelo moko 25 kg — 3,50 za kilogram 
sladkor 50 kg — 9,90 za kilogram 
koruzo 50 kg — po 4,00 za kilogram 
pralni prašek — uvoz 5 kg — 115,00 din 
ter
ostala živila, pijače in krmila po konku
renčnih cenah. Možnost naročila po tele
fonu 779-220 in dostave na dom.

Na Šlandrovem trgu 21 v Žalcu se je  vrsti zasebnih prodajaln pri
družila še prodajalna ALLSPORT. V njej lastnica Barbara Dvoršek po
leg športnih potrebščin nudi tudi vse za lov. Med športnimi potrebšči
nami nudijo teniške loparje in žogice, nahrbtnike, trenirke ter športno 
perilo za lovce in revmatike: nogavice, kolenčnike, komolčnike, grel
ce za ramena in ledvične pasove iz čiste ANGORA volne, uporabne za 
vse vrste navadnih in športnih oblačil, posebej primerne za čakanje  
na visokih prežah. V oddelku za lov pa imajo poleg lovskega, športne
ga in civilnega orožja še staro in starinsko orožje, zračne puške in pi
štole, pištole in revolverje vseh vrst, krogelne, šibrne in malokalibr
ske naboje, strelne daljnoglede in montaže, dvoglede, lovske nože ter 
lovske kamgarn obleke po ceni 1.637,00 dinarjev. Nudijo tudi servis in 
komisijsko prodajo športnih predmetov te r lovskega in civilnega orož
ja . Njihov delovni čas je  od 9. do 13. in od 16. do 19. ure.

V. Ck 
Foto: J. K.

Podjetje za trgovino in 
transport Ul. Savinjske če
te 7, Žalec, telefon 712-220


